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خبر

سوءاستفاده  کارگران  محرومیت  از  کارفرمایان 
راه می زنند  آن  به  را  بازرسان کار هم خود  می کنند 

و چیزی نمی بینند! 
کارگران،  فوت  و  شدن  گم  و  بندرعباس  انفجار 
موضوع کارگرانِ بدون شناسنامه و فاقد بیمه را دوباره 
اما  قدیمی ست  که زخمی  آورد؛ موضوعی  به سطح 
طبقه ی  بر جان  لرزه  و  می کند  سرباز  هرازچندگاهی 

کارگر می اندازد.
و  آب  این  از  که  هستند  کارگرانی  سرزمین  این  در 
خاکِ ثروتمند حقی ندارند؛ کارگرانی که تا جان در 
بدن دارند، باید برای نان خالی بجنگند، و این جنگ 
با دست های خالی و بدون حمایت مسئولان  از همان 

ابتدا مغلوبه است.....
کارگران بی هویت و بدون بیمه، تا زمانی که تن به 
بیگاری بدهند و سر پا و سالم باشند، حقوق روزمزد 
یا  افتادند  پا  از  وقتی  اما  می گیرند  نمیر  و  بخور  و 
قربانی حادثه شدند، دیگر به حساب نمی آیند؛ غیبت 
این کارگران در لیست های رسمی، نشان از یک درد 
بدون  کارگران  بندرعباس،  انفجار  در  دارد؛  عمیق 

گرفته  نادیده  رسمی  گزارشات  در  بیمه،  بدون  و  شناسنامه 
شدند. حتی اگر برخی از آن ها )آن هایی که شناسنامه داشته اند 
لیست  در  بودند(  داده  گزارش  را  آن ها  فقدان  کارفرمایان  و 
فوتی ها و اجساد شناسایی شده آمده باشند، در بحث روابط 
از  یا  آن ها مستمری فوت  به  نادیده گرفته شدند؛  بازهم  کار 
و  مصدومیت  در صورت  یا  نمی شود  پرداخت  افتادگی  کار 

خانه نشینی، از مقرری بیکاری خبری نیست.
بودند  نشانی  و  نام  بی  قربانیان  این کارگران،  بندرعباس،  در 
که در گذر روزها و ازدحام خبرهای بعدی گم شدند؛ هرچند 
هشتم اردیبهشت، دو روز بعد از حادثه، »مجتبی معین وزیری« 
اعلام  هرمزگان  استان  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  مدیرکل 
کرد »به کلیه کارگران و خانواده های متوفیان بیمه شده تأمین 
رجایی  شهید  اسکله  آتش سوزی  حادثه  اثر  بر  که  اجتماعی 
پرداخت  مستمری  و  بیکاری  بیمه  مقرری  شده اند،  بیکار 
نداد  پاسخ  اساسی  سوال  این  به  مسئولی  مقام  هیچ  می شود« 
که تکلیف آن هایی که بیمه نداشتند چه می شود، آن هایی که 

شناسنامه و اوراق هویت نداشتند چه باید بکنند؟
کارگرانی در معرض فراموشیِ مطلق!

 چند میلیون کارگر غیررسمی و بیمه نشده در کشور داریم، 
به  بیمه  انتظار  در صف  ساختمانی  کارگر  هزار   ۵۰۰ حداقل 
در  را  کارها  سخت ترین  روزمزد  کارگران  رسیده اند؛  پیری 
کارگاه های دورافتاده، بنادر، معادن و زمین های کشاورزی و 
پروژه های ساختمانی انجام می دهند، اما بیمه ندارند؛ واقعاً چه 
تعداد از این کارگران در بندرعباس بودند؟ چند نفرشان فوت 
برای  از کارافتاده  شده اند؛ دولت  اینکه  یا  مفقودند  یا  شدند، 
است  مسلم  دارد؟  برنامه ای  چه  اینها  از  حمایت  و  شناسایی 

که کارفرمایان از ترس عواقبی که می تواند دامنگیرشان باشد، 
لیست کارگران قربانیِ فاقد بیمه یا بدون اوراق هویت را اعلام 

نمی کنند؛ آیا سرنوشت این کارگران، فراموشی ست؟!
عبدالباسط شاهوزهی، کارگر بلوچِ فاقد شناسنامه، یکی از این 
کارگران است که در انفجار بندر رجایی جان خود را از دست 
داد؛ او نان آور اصلی خانواده  بود که آنجا به صورت روزمزد 
کار و در یک اتاقک اشتراکی زندگی می کرد. محلی ها گزارش 
دادند که » پدرعبدالباسط به دلیل نداشتن شناسنامه حتی قادر 
به خرید بلیط اتوبوس نبود اما با وجود تحمل سختی سفر، به 
امید احقاق حق به بندرعباس رفت؛ تا امروز دادخواهی او در 
پزشکی قانونی و دادگاه با بن بست مواجه شده است؛ شناسنامه 

نداشتن یعنی هیچ حقی نداری؛ یعنی سرگردانی.....«
ارتش ذخیره ارزان کاران

مشغول  بنادر  و  صنایع  در  کارگران  این  از  نفر  هزار  چند 
نرخ  تصاعدی  گسترش  و  ایمنی  فقدان  وجود  با  کارند،  به 
چقدر  کارگران  این  بی حقوقی  و  مرگ  بحران  کار،  حوادث 
اسبق  دبیر  و  کارگری  فعال  حسنی نژاد«  »بهرام  جدی ست؟ 
انجمن صنفی کارگران معدن چادرملو که وضعیت کارگران 
کارگران  این  کرده؛  دنبال  نزدیک  از  را  روزمزد  و  پروژه ای 
را »ارتش ذخیره ارزان کاران« می نامد و در این رابطه به ایلنا 
می گوید: آمار و درصدی از این کارگران نداریم اما واقعیت 
این است که حتی اگر یک نفر  هم در این وضعیت دلخراش 
باشد، بازهم یک درد بی پایان است؛ الان متاسفانه رسم شده، 
کارگران ارزان را بیشتر از سیستان و بلوچستان در پروژه ها به 
پروژه های  یا  معادن  بنادر،  مثل  دورافتاده  نقاط  در  خصوص 
بدون  کانکس های  در  نفری  کار می گیرند، چند  به  راهسازی 
امکانات اسکان می دهند و به آن ها به صورت روزمزد و بدون 

بیمه و حمایت های قانونی حقوق می دهند.
کارگران  این  می دهد:  ادامه  کارگری  فعال  این 
سخت ترین و سیاه ترین کارها را با کم ترین دستمزد 
و  بندرعباس  مختص  معضل  این  و  می دهند  انجام 
اسلکله ی آن نیست، خیلی جاها این دست کارگران 
از  هم  کار  ادارات  می شوند؛  واقع  استثمار  مورد 
حضور این کارگران و بی حقوقی آن ها خبر دارند اما 
اقدامی نمی کنند؛ در واقع یک همدستی ضد کارگری 
بین ادارت کار و کارفرمایان برای بهره کشی از این 
از محرومیت  کارگران در جریان است. کارفرمایان 
بازرسان کار هم  این کارگران سوءاستفاده می کنند 

خود را به آن راه می زنند و چیزی نمی بینند!
به گفته حسنی نژاد، استیلای سیاست های ارزان سازی 
استثمار  گسترش  به  منجر  کشور  کار  بازار  بر 
در  آنچه  شده،  کشور  کارگاه های  از  بسیاری  در 
ضد  راهبردهای  نتیجه  افتاد،  اتفاق  بندرعباس 
کارگری ست که سال هاست در گوشه و کنار کشور 

به امری جاافتاده تبدیل شده است.
ایجاد  راه حل  تنها  تردید،  بدون  ادامه می دهد: و  او 
تشکل های قدرتمند و به میدان آمدن خود کارگران برای حل 
بحران است وگرنه هیچ کارفرمایی از کارگر بدون شناسنامه و 
بدون بیمه که فوت و مصدومیت اش هیچ جا ثبت نمی شود، 
در آمارها نمی آید و با حقوق بسیار نازل، بی صدا و خموش 

کار می کند، بدش نمی آید.
قصه ای تکراری

»عبدالباسط شاهوزهی« نمونه ای از صدها هزار کارگری ست 
که قربانیِ استثمار کارفرمایان، به خواب رفتن ادارات کار و 
نادیده گرفته شدن تاریخی می شوند؛ زحمتکشانی که آن نانی 
و  آن هاست.  جان  ارزان  می برند خون بهای  خانواده   برای  که 
نمونه های بسیاری از این کارگران یافت می شوند که در وطن 

خود به راستی غریب اند و حق آب و گل ندارند.....
شناسنامه،  بی  است،  کارگران  همین  از  یکی  »عبدالرحیم« 
بدون بیمه و محروم از مستمری بازنشستگی که سال ها پیش 
روزهای  و  شبها  هنوز  و  بوده  روزمزد  کارگر  بندرعباس  در 
سوزان  گرمای  در  امکانات  بدون  کانکس های  در  را  سخت 
بندر به یاد می آورد؛ خط سیر کارگری او، یک نقشه غمناک 
در دل جغرافیای ایران است؛ از زاهدان به مشهد و کار در یک 
باربری؛ بعد باربری در اسکله بندر عباس و در نهایت، کار در 
یک کارگاه کشاورزی در کرمان. او می گوید: کرمان مصدوم 
شدم، پایم شکست و کمرم عیب برداشت؛ کارفرما چند روز از 
حقوقم را نداد و بیرونم کرد؛ گفت به دردم نمی خوری... حالا 
زاهدان سیگار فروشی می کنم؛ گاهی هم بنزین و کپسول گاز 
می فروشم؛ حتی یک پژو ندارم که سوخت بری کنم. چه کنم؟ 
ما همیشه آخر خطیم و از همه قطارها جا می مانیم؛ ما پیاده ایم 

و »نان« همیشه سواره....

کارگرانی بی نصیب از حقِ آب و گل

بی نان، بی شناسنامه و سرگردان! 

این  به  زلزله شناسی  بین المللی  پژوهشگاه  علمی  هیات  عضو 
دارد،  واقعیت  خشکسالی ها  براثر  زمین لرزه  وقوع  آیا  سوال 

پاسخ داد. 
بین المللی  پژوهشگاه  علمی  هیات  الهی« عضو  ناطق  »فریبرز 
زلزله شناسی در گفت وگو با ایلنا در خصوص وقوع زمین لرزه 
اینکه  بر  بحثی  موجود  علم  در  گفت:  خشکسالی  اثر  بر 
خشکسالی اثر مستقیمی روی پدیده زلزله دارد یا نه، وجود 
ندارد. در حقیقت در دهه گذشته، فعالیت هایی برای شناسایی 
این موضوع انجام شده که آیا خشکسالی در یک پهنه می تواند 
فشار روی گسل ها را کمتر یا بیشتر کند و آیا این خود باعث 
زلزله می شود یا خیر؟ جمع بندی قاطعی برای اعلام نظر در این 
زمینه وجود ندارد، اما آنچه که به ذهن نزدیک تر است، این 
است که وقتی خشکسالی می شود، به هر حال شرایط خاک 
اینکه آب منطقه  به دلیل  پهنه ها و دشت ها  و زیرساخت های 
فروکش می کند و پایین تر می رود، فشار از روی گسل ها تغییر 
تأثیری  این می تواند  از آب خالی می شوند و  می کند. لایه ها 
روی زلزله و گسل داشته باشد، اما این تأثیر بسیار ناچیز است 
بتوانیم با دستگاه ها یا حس گرها آن را  و به حدی نیست که 

اندازه گیری کنیم.
وی افزود: در هیچ جای دنیا هم این کار انجام نشده است، 
اما عموما در برخی مواقع به صورت تصادفی، وقتی در یک 

منطقه خشکسالی بیشتری وجود داشته، شواهد عینی از اینکه 
زلزله بیشتری رخ داده است، مشاهده شده است. حال تا چه 
حد این ها را می توان فرمول بندی کرد و به صورت یک برنامه 
طبقه بندی شده به عنوان یک پارامتر زلزله مشخص کرد، کار 
است.  نشده  اثبات  چیزی  چنین  دنیا  در  فعلًا  است.  سختی 
علی رغم اینکه دانشمندان ایرانی و خارجی بر روی جذر و مد 
و تأثیرات آن کار می کنند، چیزی که به صورت قاطع بتوانیم 

بگوییم که این پدیده را تشدید می کند، وجود ندارد.
آب های  سطح  کاهش  کرد:  خاطرنشان  زلزله شناس  این 
زیرزمینی و فرونشست زمین می تواند در وقوع زلزله تأثیرگذار 
باشد. از نظر مهندسی خاک می توان دلایل خوبی برای تشدید 
درصدش،  و  مقدار  چه  به  اما  کرد،  استخراج  پدیده  این 

حقیقتا غیرقابل بیان و جمع بندی است. مگر اینکه در دو دهه 
بیشتری  اطمینان  با  و  گیرد  دقیق تری صورت  مطالعات  آینده 
که  است  این  می دانیم،  که  آنچه  است.  اثرگذار  که  بگوییم 
اگر فرونشست در یک منطقه ای باشد و سطح آب زیرزمینی 
پایین تر رفته باشد و خاک فرونشست کرده باشد، اثرات زلزله 

اگر رخ دهد، مهیب تر و وحشتناک تر خواهد بود.
ناطقی الهی با بیان اینکه بی شک در وقوع زلزله هزاران پارامتر 
می شود  گرم  هوا  وقتی  بگوییم  اینکه  اما  گفت:  است،  دخیل 
می شود،  تشدید  زلزله  مانند  اتفاقاتی  وقوع  می شود،  سرد  یا 
هیچ دلیلی علمی یا غیرعلمی فعلا برای آن وجود ندارد. تنها 
که  است  اقداماتی  شده،  زلزله  مدیریت  به  موفق  که  چیزی 

انجام داده اند تا در برابر زلزله ساختمان ها مقاوم باشند.
این کارشناس در پایان تاکید کرد: اینکه ما دائماً بگردیم که آیا 
زمستان، تابستان، هوای سرد یا گرم تأثیر دارد، هزاران پارامتر 
می تواند باعث زلزله شود و گسل فعالیت اصلی زلزله است. 
آمریکا،  مانند کشورهایی چون  که  است  این  کار  بهترین  اما 
مکزیک، ژاپن و شیلی برنامه های مقاوم سازی را در شهرهای 
خود ایجاد و آموزش های همگانی را در جامعه تقویت کنیم. 
با آن مقابله کنند.  اگر زلزله رخ دهد، سیستم هایی دارند که 
بنابراین، بیشتر از آنکه به دلیل بپردازیم، باید در مقابل وقوع 

زلزله مقاوم باشیم.

آیا وقوع زمین لرزه براثر خشکسالی  واقعیت دارد؟
 زلزله در مناطق دچار فرونشست، مهیب تر است 

هزار   ۹۲ اینکه  بیان  با  فراجا  اقتصادی  امنیت  پلیس  رئیس 
میلیارد تومان کالای احتکاری در سال ۱۴۰۳ کشف شد که 
بیشترین آن برنج بود، گفت: روغن و حبوبات در رتبه های 

بعدی قرار دارند. 
سردار حسین رحیمی، رئیس پلیس امنیت اقتصادی فراجا، در 
نشست خبری با اصحاب رسانه اظهار کرد: سال ۱۴۰۴ را با 
اقتصاد ملی« آغاز  امنیت  از سرمایه گذاری و  شعار »صیانت 
کرده ایم و هدف ما حمایت از افرادی است که در مسیر تحقق 

این شعار اقدام به سرمایه گذاری می کنند.
در  پرونده  هزار   ۱۰۳ تعداد   ،۱۴۰۳ سال  در  گفت:  رحیمی 
شد  تشکیل  اقتصادی  جرایم  و  کالا  قاچاق  با  مبارزه  حوزه 
و ۱۰۲ هزار نفر نیز به عنوان متهم یا مجرم اقتصادی دستگیر 

شده اند.
رئیس پلیس امنیت اقتصادی فراجا ادامه داد: در همین سال، 
۲۹۰ همت انواع جرایم مربوط به قاچاق کشف شده است که 

نسبت به سال گذشته، رشد ۱۳6 درصدی را نشان می دهد.
رحیمی خاطرنشان کرد: همچنین در سال ۱۴۰۳، تعداد ۴۳۳ 
اقتصادی  جرایم  و  کالا  قاچاق  زمینه  در  فعال  گروه  و  باند 
منهدم شدند که این آمار نیز نسبت به سال قبل، افزایش ۳7 

درصدی داشته است.
علیه  سراسری  طرح  مرحله   ۴7 سال،  همین  در  افزود:  وی 
مجرمان اقتصادی در سطح کشور به اجرا گذاشته شده است.

سال  در  کرد:  تصریح  فراجا  اقتصادی  امنیت  پلیس  رئیس 
۱۴۰۳، احتکار کالا به ارزش ۹۲ هزار میلیارد تومان شناسایی 
و  روغن  برنج، سپس  شامل  احتکارشده  اقلام  بیشترین  شد. 

حبوبات بوده اند.
رحیمی تأکید کرد: در همین سال، بیش از ۴۴۰ میلیون لیتر 
فرآورده های نفتی کشف شده و ۳6 هزار دستگاه خودروی 

شوتی نیز توقیف شده اند.
در  اختلاس  به  مربوط  پرونده های  کشف  داد:  ادامه  وی 
برخورد  زمینه  در  و  داشته  سال ۱۴۰۳، رشد ۱۱6 درصدی 
افزایش ۱8 درصدی  نیز شاهد  اقتصادی  نظام  اخلالگران  با 

بوده ایم.
 ،۱۴۰۳ سال  در  گفت:  فراجا  اقتصادی  امنیت  پلیس  رئیس 
تعداد هزار و ۲۳۲ دستگاه خودروی لوکس کشف شده است؛ 
در یک پرونده خاص، ۲۳۱ دستگاه بیل مکانیکی کشف و ۱۲ 

متهم دستگیر شده اند.

رئیس پلیس امنیت اقتصادی فراجا 
عنوان کرد

»برنج« بیشترین کالای احتکارشده در 1403
 کشف 1232 خودروی لوکس 

سخنگوی طرح کالابرگ گفت: هنوز تصمیم گیری درخصوص 
اجرای مرحله سوم کالابرگ الکترونیک نشده است؛ در صورتی 
که قرار به پرداخت مرحله سوم باشد، حتما در این زمینه از 
اطلاع رسانی  رسمی  رسانه های  و  کار  وزارت  کانال  طریق 

خواهد شد. 
در حالی که برخی رسانه ها نوشته اند مرحله سوم شارژ اعتبار 
کالابرگ از یکشنبه ۲۱اردیبهشت ۱۴۰۴آغاز خواهد شد، مرجان 
دبیری, سخنگوی طرح کالابرگ با اشاره به اینکه فعلا خبری از 
اجرای مرحله سوم کالابرگ نیست گفت: مرحله سوم کالابرگ 
بعد از تصمیم گیری در هیات دولت و ابلاغ به وزارت تعاون 
کار و رفاه اجتماعی از طریق روابط عمومی وزارت و رسانه 

های ملی اطلاع رسانی خواهد شد.
هدف  با  الکترونیک  کالابرگ  طرح  اجرای  به  اشاره  با  وی   

از معیشت خانوارهای مشمول و تقویت سبد غذایی  حمایت 
دهک های اول تا هفتم که از اسفندماه سال گذشته اجرا شده 
به  سوم  تا  اول  دهک های  برای  طرح  این  در  گفت:  است، 
به  هفتم  تا  چهارم  دهک های  و  تومان  ۵۰۰هزار  نفر  هر  ازای 
ازای هر نفر ۳۵۰هزار تومان اعتبار برای خرید ۱۱ قلم کالای 
اساسی شامل اقلامی از گروه های لبنیات، پروتئین و خواربار به 
حساب سرپرستان خانوار واریز شده است که مرحله دوم آن از 
۲۰فروردین ماه برای دهک اول تا سوم و از ۲7فروردین ماه برای 
دهک های چهار تا هفت درآمدی شارژ و به حساب سرپرستان 

خانوار واریز شده است.
در  مشمولان  از  نفر  ۵7میلیون  تاکنون  اینکه  به  اشاره  با  وی 
مرحله دوم از اعتبار خود استفاده کرده اند، گفت: اعتبار کالابرگ  

الکترونیک تا پایان خردادماه ۱۴۰۴قابل استفاده است.

اجرای  درباره  سوالی  به  پاسخ  در  کالابرگ  طرح  سخنگوی 
مرحله سوم طرح کالابرگ الکترونیک  بیان کرد: هنوز تصمیمی 
درخصوص مرحله سوم اجرای کالابرگ الکترونیک گرفته نشده 
سوم  مرحله  پرداخت  یا  شارژ  به  قرار  که  در صورتی  است؛ 
باشد، حتما در این زمینه از طریق کانال وزارت کار و رسانه های 
این صورت هرگونه  رسمی اطلاع رسانی خواهد شد، در غیر 

لینک ارسالی، فاقد اعتبار بوده و جعلی است.
دبیری همچنین در پاسخ به انتشار برخی لینک های مرتبط با این 
موضوع در فضای مجازی، افزود: انتشار اخبار معتبر تنها توسط 
https://www.mcls.gov. رسانه های ملی و وزارت رفاه به آدرس

ir انجام می شود. غیر از سرشماره v.refah و کانال رسمی وزارت 
رفاه هرگونه لینک ارسالی، فاقد اعتبار بوده و جعلی است و در 
این زمینه نیز شهروندان باید مراقب کلاهبرداران اینترنتی باشند.

دادستان تهران گفت: در یک پرونده با لحاظ صلحنامه فیمابین 
بانک عامل و متهم ردیف اول 7 هزار میلیارد تومان در مرحله 
دادسرا به بیت المال بازگشت و کیفرخواست متهمان این پرونده 

فساد اقتصادی صادر و به دادگاه ارسال شد. 
تحقیقات قضایی،  با ختم  تهران گفت:  دادستان  علی صالحی 
کیفرخواست یک پرونده فساد اقتصادی ارزی صادر و پرونده 

به دادگاه ارسال شد.
صالحی در تشریح جزئیات بیشتری از پرونده توضیح داد: این 
پرونده 7 متهم دارد که در کیفرخواست صادره با عناوین اتهامی 
مختلف از قبیل تحصیل مال نامشروع، مشارکت در اختلاس و 

اهمال در انجام وظایف منتهی به تضییع اموال دولتی، به دادگاه 
معرفی شده اند.

به گفته دادستان تهران، متهم ردیف اول این پرونده، با همکاری 
و مشارکت سایر متهمان که از اعضای هیئت مدیره و یا مدیران 
ارشد سابق یکی از بانک های دولتی برده اند؛ در قالب قرارداد 
همکاری با بانک عامل، با دریافت وجوه دولتی اقدام به تأسیس 
صرافی در یکی از کشور های حوزه خلیج فارس کرده، اما با 
عدم ایفای تعهدات خود مبالغ کلانی از وجوه دولتی را تصرف 

و تحصیل کرده است.
مطالبات  از  توجهی  قابل  بخش  استرداد  به  همچنین  صالحی 

کرد  اشاره  تهران  دادستانی  اقدامات  با  پرونده  این  در  دولتی 
و گفت: با پیگیری این دادستانی و با توجه به اهمیت وصول 
و  میلیون   ۳6۹ مبلغ  تاکنون  دولتی،  مطالبات  سریع تر  چه  هر 
میلیارد تومان(  ۳۲۴ هزار و 6۰ درهم )معادل 7 هزار و ۱۴۳ 
و  عامل  بانک  فیمابین  صلحنامه  لحاظ  با  مزبور،  مطالبات  از 
اینکه مبلغ  متهم ردیف اول پرونده، مسترد شده است، ضمن 
۵۰۰ میلیارد تومان وثیقه ملکی از متهم اخذ شده و در مرحله 
تحقیقات مقدماتی نیز املاکی از متهم و خانواده وی در تهران 
و شهرستان شناسایی و مقرر شده است بابت تتمه مطالبات، به 

بانک مورد نظر منتقل شود.

سخنگوی طرح کالابرگ :

فعلا خًبری از اجرای مرحله سوم کالابرگ نیست 

سرپرست مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت 
در کشور،  تنفسی  مستمر عفونت های  بر رصد  تاکید  ضمن 
بروز کووید-۱۹ و برخی اخبار در  درباره آخرین وضعیت 

این باره، توضیح داد. 
تنفسی در  با رصد عفونت های  ارتباط  مرادی در  قباد  دکتر 
بیماری های واگیر وزارت  کشور اظهار کرد: مرکز مدیریت 
و  است  برخوردار  دیده بانی  و  مراقبت  نظام  از  بهداشت 
اقدام  در کشور  تنفسی  عفونت های  به رصد  نسبت  همواره 
صورت  به  تنفسی  عفونت های  دیگر،  عبارت  به  می کند. 
و  رصد  نتایج  می گیرند.  قرار  رصد  مورد  پیوسته  و  مستمر 
دیده وری عفونت های تنفسی به طور معمول هر هفته یا دو 

هفته یکبار استخراج و اطلاع رسانی می شود.  
مرادی با بیان اینکه ابتلا به کووید-۱۹ افزایش یافته تصریح 
کرد: آخرین یافته های نظام مراقبت و دیده بانی عفونت های 
تنفسی بیانگر این است که نسبت ابتلا به کووید-۱۹ طی چند 
هفته گذشته افزایش یافته و نسبت ابتلا به این بیماری از دو 
درصد به چهار درصد رسیده است. افزایش دو درصدی از 

نظر میزان و سویه نگران کننده نیست.  
از  خطرناکی  و  جدید  سویه  هیچ  اینکه  بیان  با  مرادی 
و  جدید  سویه  داد:  توضیح  نیست،  جریان  در  کووید-۱۹ 
خطرناکی از کووید-۱۹ در کشور و دنیا در گردش نیست. 
معمول هستند. کووید-۱۹  در گردش، سویه های  سویه های 
به یک بیماری بومی در سطح جهان تبدیل شده و رصد این 
بیماری به منظور شناسایی تغییر رفتار  از برنامه های معمول 
سویه  از  هم  گردش  در  سویه های  است.  بهداشت  وزارت 
های معمولی هستند که شرایط اضطرار را ندارند. همچنین 
تغییر  یا  و  ایجاد سویه جدید  در خصوص  چندانی  نگرانی 

رفتار ویروس وجود ندارد.  

افزایش 2 درصدی کرونا در کشور؛ 
سویه جدیدی در جریان نیست

بازگشت بیش از 7 هزار میلیارد تومان به بیت المال 

رئیس سازمان ملی استاندارد گفت: تدوین استاندارد های ملی 
بر عهده ماست، اما پایش و اجرای آن در حوزه کشاورزی، 
وظیفه نهاد های تخصصی همچون وزارت جهاد کشاورزی و 

سازمان حفظ نباتات است. 
فرزانه انصاری در واکنش به انتشار فیلمی در فضای مجازی 
درباره سلامت هندوانه های صادراتی ایران به روسیه افزود:در 
یک  متوجه  که  می شود  منتشر  مطالبی  گاه  مجازی  فضای 
آن موضوع  مسئولیت  در حالی که  دستگاه خاص می شود، 
بر عهده دستگاه دیگری است. سازمان ملی استاندارد مطابق 
بر  را  ملی  استاندارد های  ارائه  و  نشر  تدوین،  وظیفه  قانون، 
عهده دارد و این وظیفه شامل همه کالا ها و فرآورده ها، از 

جمله محصولات کشاورزی است.
وی ادامه داد: در مورد هندوانه و سایر صیفی جات، سازمان 
ملی استاندارد حد و میزان مجاز باقیمانده سموم را به صورت 
آن  آلاینده های  باقیمانده  پایش  اما  کرده،  تعیین  استاندارد 
و  کشاورزی  جهاد  وزارت  جمله  از  متولی  سازمان های  به 
سازمان حفظ نباتات واگذار شده است. حتی اگر استانداردی 
این  عهده  بر  آن  اجرای  شود،  اعلام  اجباری  صورت  به 
نهادهاست.انصاری با اشاره به اینکه تدوین استاندارد ها در 
نهاد های  همکاری  با  نیز  کشاورزی  خام  محصولات  حوزه 
در  حوزه  این  در  اکنون  هم  گفت:  می شود  انجام  مرتبط 
اجباری  اجرای  خدمات  مشمول  محصول   ۱۲۰۰ مجموع 
است که سازمان ملی استاندارد در زمینه صادرات و واردات 
فقط 6 محصول شامل زیره، زعفران، خرما، کشمش، پسته و 
برگه زردآلو، نظارت دقیقی بر پایش و اندازه گیری آنها دارد.

منتشرشده درباره آزمایش سلامت  فیلم  به   وی در واکنش 
نیز  روسیه  در  تست(  )رپید  ساده  دستگاه  یک  با  هندوانه 
گفت: این نوع روش ها معمولًا پشتوانه علمی ندارند. روسیه 
اگر  و  است  پیشرفته ای  بسیار  آزمایشگاه های  دارای  نیز 
فرآورده ای با استاندارد های آن کشور مطابقت نداشته باشد، 

اجازه ورود پیدا نمی کند.

رئیس سازمان ملی استاندارد :
پایش سموم مواد غذایی با وزارت 

جهاد است، نه استاندارد 

بی پاسخ  را  ما  آتش بس  پیشنهاد  کی یف  پوتین: 
گذاشت

رئیس جمهور روسیه می گوید که کی یف به ابتکار آتش بس »روز 
پیروزی« مسکو پاسخی نداد و تقریبا بلافاصله حملات گسترده ای 
ترتیب داد.ولادیمیر پوتین در جمع خبرنگاران در  را علیه روسیه 
کرملین گفت که کی یف به پیشنهاد آتش بس »روز پیروزی« مسکو 
پاسخ نداد.پوتین تاکید کرد: دولت کی یف پیشنهاد آتش بس ما را 
بی پاسخ گذاشت. علاوه بر این، اندکی پس از آنکه ما پیشنهاد را در 
پنجم مه اعلام کردیم، تا هفتم مه حملات گسترده  شبانه ای را انجام 
پهپاد  با ۵۲۴  علیه مسکو  مه کی یف  هفتم  گفته وی، حمله  داد.به 

و تعدادی از موشک های ساخت غرب مورد استفاده قرار گرفت.
آی  »سی  محرمانه  فعالیت های  درباره  هشدار 

ای« در عراق
یکی از رهبران ائتلاف فتح عراق نسبت به فعالیت های پنهانی »سی 
رهبران  از  یکی  الفتلاوی  داد.علی  هشدار  کشور  این  در  ای«  آی 
ائتلاف فتح عراق تاکید کرد که سرویس اطلاعات مرکزی آمریکا 
در  خود  محرمانه  فعالیت های  به  همچنان  ای  آی  سی  به  موسوم 
عراق با هدف بی ثبات کردن این کشور ادامه می دهد.وی افزود: 
تلاش  باشد  عراق  در  امنیت  و  ثبات  شاهد  که  زمان  هر  آمریکا 
خود  نیروهای  تا حضور  کند  پا  به  آشوب  کشور  این  در  می کند 
منطقه  و کشورهای  این کشور  تهدید  با هدف  عراق  در خاک  را 

تضمین کرده باشد.
کنگره  ساختمان  زیر  پنهانی  تونل های  کشف 

آمریکا
یک نماینده آمریکایی از وجود تونل های زیر زمینی در ساختمان 
با  آمریکا  نمایندگان  از  یکی  مور  داد.تیم  خبر  کشور  این  کنگره 
انتشار یک کلیپ در صفحه شخصی خود در پلتفرم ایکس خبر داد 
که شبکه ای محرمانه از تونل ها زیر ساختمان کنگره این کشور در 
واشنگتن وجود دارد.وی با برداشتن قطعه ای از کفپوش ساختمان 
و دست  این ساختمان  زیر  راهرو  و  پله  تعدادی  از وجود  کنگره 
که  کرد  اضافه  داد.مور  خبر  آن  دیواره های  روی  بر  نوشته هایی 
به جنگ ۱8۱۲ و حمله  تونل ها ممکن است  این  از  برخی  تاریخ 
انگلیسی به واشنگتن و به آتش کشیدن ساختمان کنگره  نیروهای 

برگردد.
را  حماس  نمی تواند  هرگز  اسرائیل  لیبرمن: 

شکست دهد
وزیر جنگ پیشین رژیم صهیونیستی در اظهاراتی اعتراف کرد که 
لیبرمن،  بود.آویگدور  نخواهد  حماس  شکست  به  قادر  رژیم  این 
وزیر جنگ اسبق رژیم صهیونیستی در اظهاراتی اعتراف کرد: کسی 
اگر ۱7  نتوانست حماس را شکست دهد، حتی  ماه  که ظرف ۲۰ 
باز هم موفق نخواهد شد.وی همچنین  سال دیگر هم تلاش کند، 
میان  اعتراف کرد: روابط  نتانیاهو پرداخت و  ناکارآمدی کابینه  به 
آمریکا و اسرائیل اکنون در بدترین دوره تاریخی خود قرار دارد.

هستیم.اولمرت  غزه  در  جنگ  فوری  توقف  خواستار  گفت:  وی 
جنگ،  توقف  غزه،  در  بحران  حل  برای  اقدام  نخستین  افزود: 

بازگرداندن اسرا و آزادسازی زندانیان فلسطینی است.
تغییر  را  خود  نبرد  روش های  حماس  تل آویو: 

داده است
مقام نظامی سابق رژیم صهیونیستی به قدرت نیروهای فلسطینی بعد 
از گذشت بیش از یک سال و نیم از آغاز جنگ اذعان کرد.یسرائیل 
زیو رئیس سابق بخش عملیات ارتش رژیم صهیونیستی اذعان کرد 
که جنبش حماس روش های نبرد خود را با اشغالگران صهیونیست 
تغییر داده است.وی اضافه کرد که ورود نظامیان صهیونیست بیشتر 

به نوار غزه خطرات جانی علیه آنها را افزایش می دهد.
انتخاب  بار یک رئیس زن  »ام آی۶« برای اولین 

می کند 
روزنامه انگلیسی گزارش داد که تمامی گزینه های نهایی سرویس 
زن  سازمان،  این  رئیس  عنوان  به  انتخاب  برای  انگیس  اطلاعاتی 
در حال  »ام آی6«  که   کرد  فاش  انگلیسی»تایمز«  روزنامه  هستند. 
آماده سازی برای انتخاب یک زن به ریاست خود، برای اولین بار 
این  مدیریت  اشاره کرد که  این گزارش  در  است.تامیز  تاریخ  در 
سازمان هم اکنون در حال بررسی انتخاب یکی از ۳ گزینه است 
که به مراحل پایانی مصاحبه آمده اند .روزنامه انگلیسی توضیح داد 
هر ۳ نامزد که به مرحله پایانی رسیدند  که شامل ۲ تن از مقامات 

کنونی این سازمان می شود، زن هستند.
برای مذاکرات  پوتین  پیشنهاد  از  استقبال آمریکا 

مستقیم با کی یف 
 »دونالد ترامپ« رئیس جمهور آمریکا از پیشنهاد »ولادیمیر پوتین« 
رئیس جمهور روسیه برای از سرگیری مذاکرات مستقیم با اوکراین 
نوشت:  تروث  پلتفرم  در  خود  صفحه  در  کرد.ترامپ  استقبال 
زندگی  هزار  به صدها  اوکراین،  و  روسیه  برای  بزرگ  روز  »یک 
کنید«. فکر  خواهند،  نجات  پایان  بی  خونریزی  این  پایان  با  که 

رئیس جمهور آمریکا همچنین اشاره کرد که به همکاری با هر دو 
طرف برای اطمینان از برگزاری مذاکرات همکاری خواهد کرد.

عادی سازی روابط با اسرائیل خیانت است 
را  صهیونیستی  رژیم  با  روابط  عادی سازی  لبنان  پارلمان  رئیس 
از طریق  اسرائیل  که  تاکید کرد  بری«  »نبیه  توصیف کرد.  خیانت 
و  سیاسی  واقعیت  تحمیل  دنیال  به  اخیر  نظامی  تنش های  تشدید 
میدانی جدیدی در کشور است تا برتری منطقه ای خود را به نمایش 
بگذارد.بری با بیان اینکه اسرائیل با این تشدید تنش قصد دارد لبنان 
را به سمت عادی سازی روابط سوق دهد، بر رد قاطع این موضوع 
تاکید و تصریح کرد که عادی سازی با اسرائیل خیانتی است که 

هرگز اتفاق نخواهد افتاد.
کار  در  مذاکره ای  آتش بس،  بدون  زلنسکی: 

نیست
در پی پیشنهاد پوتین برای مذاکرات مستقیم با کی یف، ولودیمیر 
را  آتش بس  مذاکرات،  آغاز  از  پیش  خواست  روسیه  از  زلنسکی 
روسیه  از  اوکراین  رئیس جمهور  زلنسکی،  ولودیمیر  کند.  تأیید 
گفت  و  کند  تأیید  از  را  و شرط  قید  بدون  آتش بسی  تا  خواست 
با  برای گفت وگوهای مستقیم  در آن صورت اوکراین آماده است 
و  اروپایی  بزرگ  قدرت های  حمایت  کند.زلنسکی  دیدار  روسیه 
رئیس جمهور آمریکا را برای آتش بسی ۳۰ روزه و بدون شرط که 

از روز دوشنبه آغاز  شود، دریافت کرد.
تعویق  به  را  تل آویو  در  جدید  سفیر  تعیین  مصر 

انداخت
تعویق  به  را  تل آویو  در  سفیر جدید  انتصاب  گرفته  تصمیم  مصر 
رژیم  جدید  سفیر  عنوان  به  روتمن«  »اوری  انتصاب  و  بیندازد 
صهیونیستی در قاهره را که جایگزین سفیر »امیره اورون« می شود، 
رد کند. دوره ماموریت سفیر قبلی در پاییز ۲۰۲۴ به پایان  رسید. 
این اقدام نشان دهنده رکود عمیق در روابط مصر و تل آویو از زمان 
اکتبر ۲۰۲۳ و رد مکرر  به غزه در  آغاز تجاوز رژیم صهیونیستی 

سیاست های اشغالگران در نوار غزه است.
رسانه آمریکایی: برنده جنگ بین هند و پاکستان، 

چین است
دونالد  دولت  موضعگیری  است  معتقد  آمریکایی  رسانه  تحلیلگر 
جنگ  به  دادن  خاتمه  برای  نکردن  میانجی گری  بر  مبنی  ترامپ 
بین هند و پاکستان، راه را برای پیروزی های چین در این مناقشه 
هموار کرده است. جی.دی ونس، معاون رئیس جمهور آمریکا در 
ما  به  ربطی  اساسا  »این درگیری  نیوز گفت:  فاکس  با  مصاحبه ای 
ندارد« و به این ترتیب تاریخ حدودا ۵۰ ساله سیاست ایالات متحده 
با روسیه و  در بهره گیری از حوزه جنوب آسیا در راستای مقابله 

چین را نادیده گرفت.
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مدیرعامل آبفای استان خبر داد
کاهش ۱.۷ درصدی آب بدون 

درآمد گیلان

فرماندار رشت:
پیگیری مسائل ایثارگران نباید صرفاً 

به جلسات اداری محدود شود

عطر شالیزارهای گیلان تو را به بهشت می برد ولی در سال های 
وصله ای  همچون  رنگارنگ،  ویلاهای  قارچ گونه  رشد  اخیر 

ناجور این زیبایی را خدشه دار کرده است. 
موقت  استراحتگاه  آنها  بیشتر  که  زیبایی  و  شکیل  ویلاهای 
میان  در  خال  و  ماری خوش خط  همچون  هستند،  مالکینش 
را  آرام زمین های حاصلخیز  آرام  برنج خزیده و  شالیزارهای 
می بلعد و این کابوس شالیکارانی است که دل به زمین بسته اند 
از چندین دغدغه ای  به جان خریده اند؛ یکی  را  برنج  رنجِ  و 
را  گیلان  اهالی  بلکه  شالیکاران  فقط  نه  این روزها  که  است 

نگران کرده است.
عنوان  به  امسال  که  گیلانی  شالیکار  بانوی  کم گوی،  فرشته 
تولیدکننده برتر برنج در سطح ملی انتخاب شده در گفت وگو 
با ایسنا اظهار کرد: از کودکی کشاورزی را از پدربزرگم فرا 
گرفتم و گویی من هم با ساقه های برنج قد کشیدم و هر چه 

بزرگتر می شدم علاقه ام به شالیکاری بیشتر می شد.
وی با بیان اینکه سال ها قبل و بعد از فوت پدربزرگم زمین ها 
بین وارثین تقسیم شد ولی عشق من به شالیزارهای هیچگاه از 
بین نرفت، افزود: به مرور زمان زمین ها را از خانواده ام خریدم 
را  اطراف  زمین های  از  بخش هایی  نیز  بعدتر  سال های  در  و 
خریداری و به زمین های موجود اضافه کردم و در واقع کار 

در زمین های کشاورزی برایم یک حرفه شد.
این بانوی فعال حوزه کشاورزی با تاکید بر اینکه اگر اوضاع 

تبدیل شالیزارها به محلی برای ساخت ویلاها با همین سرعت 
پیش برود آینده برنج گیلان را خطرناک می بینم، گفت: یکی 
به  شالیزارها  تبدیل  کشاورزی  زمین های  بزرگ  معضلات  از 
ساختمان های ویلایی است. در ابتدا زمین های شالیزاری را به 
حال خود رها کرده و کشت نمی کنند. چند وقت بعد در آن 
خاک، نخاله و سنگ می ریزند و پس از چند سال هم می بینی 
ادامه  این مسئله همینطور  اگر  آنجا یک ویلا سبز شده و  در 

داشته باشد کشاورزی در گیلان از بین می رود.
همین  اهالی  برای  شهرک  و  ویلا  اگر  کرد:  تصریح  کم گوی 
منطقه باشد حداقل دغدغه شهر و استان را دارند ولی عموما 
یک  عنوان  به  و صرفاً  آمده اند  دیگر  شهرهای  از  غیربومی ها 
را  ویلا  این  سال  روزهای  از  برخی  برای  گردشگری  محل 

ساخته اند و قطعاً دغدغه ای جز تفریح ندارند.
این بانوی گیلانی با بیان اینکه معماری ویلاهای ساخته شده 
سنخیتی با فرهنگ و اقلیم گیلان نداشته و بوی غربت می دهد 
و باعث از بین رفتن معماری بومی و روستایی شده، تصریح 
کرد: در کنار توجه به مسائل مرتبط با احداث بنا باید ضوابط 

معماری بومی نیز در نظر گرفته شود.
نگاهی به سختی های کشاورزی در گیلان از زبان بانوی 

شالیکار
کم گوی که این روزها در ۱۶ هکتار اراضی شالیزاری علاوه 
اقدامات  جهادکشاورزی  کنار  در  سالم،  محصول  تولید  بر 

جهاد  که  حمایت هایی  به  اشاره  با  می دهد،  انجام  ترویجی 
او داشت، گفت: مشکلات در  از  کشاورزی شهرستان خمام 
اداری  بروکراسی  آنها  از  یکی  است  زیاد  کشاورزی  بخش 

است.
جایگزین  را  زنبور  و  اردک  از  استفاده  کرده  تلاش  که  وی 
سموم برای مبارزه با آفات برنج کند، افزود: همه کشاورزان 
باید تلاش کنند محصول عاری از سم تولید کنند و به نظرم 

باید در این بخش تبلیغات بیشتری انجام شود.
وی افزود: تقریبا هر سال یک برند از کودهای شیمیایی وارد 
داشته  را  باید دقت لازم  عنوان خریدار  به  من  بازار می شود 
باشم و کود واقعی را از تقلبی تشخیص دهم در نتیجه دائما 

باید وقت گذاشته و دنبال شرکت های معتبر بروم.
خط  یک  راه اندازی  حال  در  ملی  نمونه  شالیکار  بانوی  این 
فعالیت   آن  کنار  برنج است و در  بسته بندی  و  مینی کارخانه 
در زمینه بوم گردی، کشت دوم برنج، پرورش ماکیان، پیگیری 
برای تامین علوفه را نیز در دست اقدام دارد و یک مجموعه 
برند  ثبت  پیگیری  حال  در  و  کرده  ایجاد  کشاورزی  کامل 
محصول ارگانیک برای صادرات همچنین پیگیراحداث شهرک 
گلخانه ای است، گفت: هرچند منابع علمی و سایت های معتبر 
برای مطالعات دانش روز کشاورزی وجود دارد ولی قطعاً یک 
است  که لازم  آنگونه  منابع  این  از  نمی تواند  محلی  کشاورز 
حد  تا  کشاورزی  کارشناسان  زمینه  این  در  لذا  کند  استفاده 

ممکن می توانند کمک کار باشند.
تجربی  و  سنتی  به صورت  کشاورزان  اینکه  بیان  با  کم گوی 
مراحل کاشت، داشت و برداشت را فرا گرفته اند، تاکید کرد: 
به نظر من مهمترین مسئله تهیه کود است که این روزها در 

جامعه کشاورزی به یکی از مشکلات مهم تبدیل شده است.
آب  تامین  ما  مشکلات  از  دیگر  یکی  اینکه  بیان  با  وی 
کشاورزی است، تصریح کرد: پارسال سنبل آبی همه رودخانه 
به  که  بود  گرفته  سلطه  تحت  را  ما  زمین  به  منتهی  اصلی 
از  کیلومتر  چندین  شخصی  هزینه  با  و  خودجوش  صورت 
مسیر رودخانه را پاکسازی کردم همه این ها در صورتی است 

که قبض برق با رقم های وحشتناک برایم می آید.
برنج  واردات  اینکه  به  اشاره  با  همچنین  شالیکار  بانوی  این 
یکی از آن مواردی است که رنج برنج را زیاد می کند، تصریح 
کرد: وقتی ساقه های برنج بالا آمدند شنیدن خبر واردات برنج؛ 
با  محصول  خرید  که  حالی  در  می کند  خم  را  شالیکار  کمر 
قیمت خوب یکی از آرزوهایی است که همه کشاورزان پس 

از رنج هایی که برای بالا آوردن برنج می کشند انتظار دارند.
و  کشاورزی  آلات  ماشین  برای  گازوئیل  کمبود  افزود:  وی 
کارگران  روزانه  دستمزد  بودن  بالا  سوخت،  این  آزاد  خرید 
تولید  و کشاورزان عرصه  فعال  دیگر مشکلات  از  شالیزارها 

برنج است.
حوزه  مشکلات  از  دیگر  یکی  امروزه  ایسنا،  گزارش  به 
کشاورزی و زندگی در روستاهای وجود مرغداری های متعدد 
در اطراف محل سکونت و مزارع کشاورزی است که بدون 
در نظر گرفتن موارد زیست محیطی با سوزاندن لاشه مرغ ها 

موجب تولید آلودگی آب، خاک و هوا می شوند.

معاون امور صنایع و معادن سازمان صنعت، معدن و تجارت 
گیلان گفت: بیش از ۲۶ واحد صنعتی بزرگ مشترک برق که 
مصرف روزانه آنها بیش از ۲ مگاوات است باید ۲۵ درصد از 

این مصرف را کاهش دهند. 
سعید اخلاقی اظهار کرد: اردیبهشت ماه برنامه مدیریت مصرف 
یا قطعی برنامه ریزی شده برق برای همه صنایع اعمال شده و 

مشمول یک روز قطعی برق در هفته هستند.
وی ادامه داد: طبق این برنامه ریزی ۱۹ واحد صنعتی مشترک 
مجموعه  زیر  بزرگ  شرکت  هفت  و  برق  توزیع  شرکت 
جمله  از  مگاوات  از۲  بیش  مصرف  با  منطقه ای  برق  شرکت 
کارخانجات فولادی و صنایع سلولزی باید روزانه ۲۵ درصد 

در مصرف صرفه جویی کنند.
واحدها  این  شده  مشخص  دیماند  سهمیه  کرد:  اضافه  وی 
یک سوم دیماند)قدرت برق( مورد نیاز آنهاست که در بازه 
زمانی ۱۰ صبح تا ۱۷ در ساعاتی از روز که عمده فعالیت این 
واحدهای تولیدی است و ۱۹ تا ۲۲ شب مشمول کاهش شدید 

مصرف برق می شوند.
برق  اداره  از  که  است  قدرتی  مقدار  دیماند  از  منظور   -
خریداری شده است و تجهیزات نصب شده حداکثر این مقدار 
توان الکتریکی را می توانند به مصرف کننده ارائه دهند)منظور 
سیستم انتقال و ترانسفور ماتور کاهنده ای است که مشترک از 

آن استفاده می کند(.
که  شده  اعمال  حالی  در  محدودیت ها  این  اخلاقی،  گفته  به 

هوای این استان معتدل بوده و هنوز وارد ایام گرم سال نشده  
است؛ استمرار این وضعیت شرایط سختی را برای واحدهای 

تولیدی رقم می زند.
معاون امور صنایع و معادن سازمان صمن گیلان تصریح کرد: 
نفت  نفتی؛ سهمیه  فرآورده های  ملی پخش  از سویی شرکت 
واحدهای  جایگزین  سوخت  برای  شده  گرفته  درنظر  گاز  و 
تولیدی دارای مولد اضطراری را تاکنون تامین نکرده است و 
تنها امکان تامین سوخت مصارف جاری ماشین های متحرک 

داخل کارخانه وجود دارد.
اخلاقی ادامه داد: طی سالیان اخیر برخی از واحدهای تولیدی 
به توصیه دولت کارخانجات خود را به دیزل ژنراتور مجهز 
کردند درحالی که هم اینک سوخت مورد نیاز این کارخانه ها 

فراهم نیست.

کارگروه  شده  انجام  پیگیری های  به  باتوجه  کرد:  عنوان  وی 
این  اسرع وقت در  باید در  ارز  و  قاچاق کالا  با  مقابله  ملی 
زمینه تدابیری اتخاذ کند که بتوانیم حداقل بخشی از کاهش 

تولید تحمیل شده به واحدهای تولیدی را جبران کنیم.
اخلاقی یادآوری کرد: طبق اعلام وزارت نیرو، شرکت توزیع 
اردیبهشت ماه   ۱۵ تا  واحدهای صنعتی  منطقه ای؛  برق  و  برق 
در  واحدها  این  و  نمی شدند  انرژی  محدودیت های  مشمول 
صورت عبور از میزان قدرت قراردادی خود و افزایش تولید 
مشمول  نباید  قبل  سال  ماندگی های  عقب  جبران  منظور  به 

جریمه تجاوز از قدرت شوند.
ماه جاری  اواسط خرداد  تا  باید  این روند  وی تصریح کرد: 
تا  می کردند  کالا  تولید  به  اقدام  واحدها  و  می یافت  ادامه 
خساراتی که از محل عدم تولید و ایفای تعهدات به آنها وارد 
شده بود تا حدودی جبران شود؛ اما این موضوع محقق نشد و 
صنایع استان بسیار زود هنگام با برنامه های محدودیت مصرف 

انرژی مواجه شدند.
اخلاقی در مورد وضعیت تامین انرژی مورد نیاز ۲ کارخانه 
سیمان استان نیز گفت : هر کدام از شرکت های مشترک برق 
منطقه ای نیمی از سهمیه دیماند مورد نیاز را دریافت خواهند 
فعالیت های  رشد  با  که  دارد  پی  در  را  نگرانی  این  و  کرد 
حوزه  در  تولید  کاهش  با  سال  اول  نیمه  در  ساز  و  ساخت 
کش؟  ساز  و  ساخت  صنعت  اساسی  اقلام  و  فولاد  سیمان، 

قیمت این محصولات افزایش یابد.

مدیرکل بنیاد مسکن گیلان، از بهسازی و مقاوم سازی بالغ بر 
۱۷۸ هزار واحد مسکونی روستایی خبر داد و گفت: شاخص 
اجرای طرح های هادی روستایی گیلان نیز به ۶۱ درصد رسید. 
حامد دائمی در گفت وگو با ایسنا، ایران و گیلان را جزء مناطق 
مسکن  مقاوم سازی  کرد: شاخص  اظهار  و  دانست  حادثه خیز 
طرح   ۸۴ سال  از  لذا  بود  درصد  هفت  کشور  در  روستایی 
به  بهسازی و مقاوم سازی مسکن روستایی آغاز شد و اکنون 

۵۴ درصد رسیده است.
وی شاخص مقاوم سازی مسکن روستایی گیلان را ۵۹ درصد 
دانست و افزود: از ۲۹۸ هزار واحد مسکونی روستایی در استان، 

بالغ بر ۱۷۸ هزار واحد، مقاوم سازی شده است.
مدیرکل بنیاد مسکن گیلان با اشاره به ابلاغ تسهیلات ۴۰۰ میلیون 
تومانی مسکن روستایی و آغاز فرایند پرداخت به متقاضیان از 
امروز، تصریح کرد: بالغ بر ۱۲۰ هزار واحد کم دوام روستایی 
داریم و متقاضیان می توانند از طریق بنیاد مسکن شهرستان ها به 
هشت بانک عامل معرفی شوند و نسبت به دریافت تسهیلات 

اقدام کنند.
دائمی با بیان اینکه مقاوم سازی مسکن روستایی با آورده مردم 
در کنار تسهیلات کم بهره اجرا می شود، گفت: تاکنون از بالغ 
بر ۱۱۸ هزار واحد روستایی مقاوم رونمایی شده و مابقی در 

دست اجراست.
وی ۱۰ درصد سهمیه استان در تسهیلات ۴۰۰ میلیون تومانی را 
ویژه شهرهای زیر ۲۵ هزار نفر جمعیت دانست و اضافه کرد: 
متقاضیان پس از اخذ پروانه ساختمانی به بانک های عامل معرفی 
می شود. بانک های عامل نیز باید همکاری لازم را جهت تسریع 

در تشکیل پرونده و پرداخت تسهیلات داشته باشند.

اسناد  صدور  اهمیت  به  اشاره  با  گیلان  مسکن  بنیاد  مدیرکل 
روستایی، ادامه داد: اراضی فاقد سند در داخل طرح های هادی 
روستایی که کاربری مسکونی ندارند، نمی توانند مجوزهای لازم 
را جهت اخذ پروانه ساختمانی دریافت کنند لذا امکان صدور 
سند برای این اراضی از طریق قانون تعیین تکلیف سازمان ثبت 

اسناد و املاک وجود دارد.
وی با بیان اینکه صدور سند از طریق قانون الحاق با محوریت 
بنیاد مسکن و دهیاران و شوراهای روستا نیز امکان پذیر است، 
بر ۱۷۹ هزار جلد سند روستایی را صادر  بالغ  تاکنون  گفت: 
مسکن  بنیاد  کل  ادارات  به  گیلان  استاندار  دستور  با  کردیم. 
و ثبت اسناد و املاک، امسال، سال صدور اسناد روستایی و 

شهرهای زیر ۲۵ هزار نفر جمعیت است.
دائمی از اجرایی شدن قانون الزام سند در آینده نزدیک خبر داد 
و از روستاییان خواست نسبت به اخذ سند اراضی خود اقدام 
کنند و بیان کرد: صدور سند ضمن رفع دغدغه مندی روستاییان، 

فرآیند صدور پروانه ساختمانی و پایان کار را تسهیل می کند.
مدیرکل بنیاد مسکن گیلان با بیان اینکه از ۲۰۶۰ روستای بالای 
انجام  روستا   ۲۰۴۱ برای  هادی  طرح  تهیه  استان،  خانوار   ۲۰
شده است، تاکید کرد: در گام بعدی به دنبال تهیه طرح برای 
روستاهای زیر ۲۰ خانوار هستیم. مدت زمان اجرای طرح های 
هادی ۱۰ ساله بوده و لذا بازنگری طرح های هادی را با توجه به 

اعتبارات ملی و استانی در دستور کار داریم.
وی از بازنگری بالغ بر ۱۱۵۰ طرح هادی روستایی نیز خبر داد 
و عنوان کرد: مسئولان در بازنگری طرح های هادی، نیاز واقعی 
روستاییان بومی را ببینند و توسعه و عمران روستا را در نظر 
بگیرند تا بتوانیم مشکل مسکن و معیشت و اقتصاد روستاییان 

را حل کنیم.
 ۶۱ نیز  را  استان  در  هادی  طرح های  اجرای  شاخص  دائمی 
مترمربع  میلیون  بر ۳.۳  بالغ  درصد دانست و خاطرنشان کرد: 
انجام شده  به طول ۷۸۰ کیلومتر در روستاها  اجرای آسفالت 

است.
وی ماهیت تشکیل بنیاد مسکن را در ساخت مسکن محرومان 
از طریق تامین زمین رایگان دانست و اضافه کرد: بنیاد مسکن 
از محل حساب ۱۰۰ و تسهیلات کم بهره و اعتبارات عمرانی 
نسبت به ساخت مسکن محرومان در روستاها اقدام می کند. در 
این راستا با همکاری نهادهای حمایتی همچون کمیته امداد و 
بهزیستی و بنیاد مستضعفان و ستاد اجرایی فرمان امام، ساخت 
دادیم  قرار  کار  دستور  در  را  روستایی  مسکن  واحد   ۶۵۰۰
که بالغ بر ۵۵۰۰ واحد به اتمام رسیده و مابقی نیز در دست 

اجراست.
مدیرکل بنیاد مسکن گیلان با بیان اینکه ساخت مسکن محرومان 
در شهرها نیز از سوی بنیاد مسکن و با محوریت وزارت راه و 
شهرسازی و سازمان ملی زمین و مسکن دنبال می شود، تاکید 
کرد: سهمیه سه ساله گیلان ۱۴۵۰ واحد است که در صورت 
بر  بالغ  برای  تامین زمین رایگان، احداث خواهد شد. تاکنون 
انجام و ساخت و ساز واحدها آغاز  تامین زمین  ۵۰۰ واحد، 

شده است.
دائمی از تخصیص تسهیلات کم بهره ۴۰۰ میلیون تومانی برای 
دهک های اول و دوم و ۳۰۰ میلیون تومانی برای دهک های سوم 
و چهارم خبر داد و بیان کرد: این تسهیلات از محل صندوق 
زمین و ساختمان تامین می شود و لذا از شهرداران انتظار داریم 
که اهتمام لازم در صدور پروانه های ساختمانی را داشته باشند.

ویلاسازی در شالیزارها؛ کابوس برنج کاران گیلانی

صنایع پرمصرف برق گیلان ملزم به صرفه جویی ۲۵ درصدی شدند

مدیرکل بنیاد مسکن گیلان خبر داد

مقاوم سازی ۱۷۸ هزار واحد روستایی

موثر  اقدامات  راستای  در  گفت:  گیلان  آبفای  مدیرعامل 
این شرکت برای کاهش آب بدون درآمد و ارتقاء مدیریت 
شبکه های توزیع آب طی یک سال گذشته، آب بدون درآمد 

استان گیلان به اندازه ۱.۷ درصد کاهش یافت. 
لزوم  بر  تاکید  با  ایسنا،  با  گفت وگو  در  غیاثی  علیرضا 
راستای  در  کرد:  اظهار  شرب،  آب  هدررفت  از  جلوگیری 
شرب،  آب  هدررفت  کاهش  و  آب  منابع  مدیریت  بهبود 
شرکت آب و فاضلاب استان گیلان اقدامات گسترده  ای را 
در سطح استان انجام داده که این اقدامات شامل نشت یابی 
بیش از ۸۰۰ کیلومتر از شبکه توزیع آب شهری در شهرهای 
بوده که موجب شناسایی و رفع ۲۳۶ مورد  استان  مختلف 
و  سالم  شرب  آب  هدررفت  توجه  قابل  کاهش  و  نشتی 

بهداشتی به میزان ۱۲۴ لیتر بر ثانیه شد.
و  فشار  و لاگر  و ۱۳ سنسور  فلومتر   ۳۰ اینکه  بیان  با  وی 
۹ دستگاه ارتفاع سنج نیز در شبکه نصب و راه اندازی شده 
هوشمند،  صورت  به  می توان  طریق  این  از  افزود:  است، 

وضعیت شبکه توزیع آب را کنترل و مدیریت کرد.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب گیلان ادامه داد: در راستای 
کاهش آب بدون درآمد و ارتقای مدیریت شبکه های توزیع، 
بدون  آب  کاهش  راستای  در  داخلی  موافقتنامه های  تبادل 

درآمد بین ستاد و مناطق مختلف استان انجام شده است.
غیاثی از دیگر اقدامات برجسته این شرکت را شامل تکمیل 
مطالعات آب بدون درآمد در شهر سیاهکل و آغاز مطالعات 
هیدرولیکی  تحلیل  عنوان کرد:  و  دانست  در شهر لاهیجان 
در  نیز  رودبار  شهرستان  شهرهای  زون بندی  و  پهنه بندی  و 
حال انجام است تا فرآیند مدیریت و بهره وری آب در این 

مناطق بهبود یابد.
میلیمتری چاه های فلمن  انتقال ۹۰۰  از رفع نشت خط  وی 
رفع  کرد:  خاطرنشان  و  داد  خبر  گیلان  شرق  انتقال  خط 
هفت مورد نشت لوله های بتنی سایز ۷۰۰ و ۱۲۵۰ میلیمتری 
طور  به  رشت  شهر  تا  گیلان  بزرگ  تصفیه خانه  حدفاصل 

کامل انجام شد.
مدیرعامل آبفای گیلان اضافه کرد: پروژه های تقویت فشار 
در شهر رشت نیز با اتصال مخزن ۳۰ هزار مترمکعبی لاکان 
به خط آبرسان مخزن غرب رشت و پروژه های تقویت فشار 

خیابان فلسطین و خیابان شهدا نیز اجرا شد.
فرایند  تدقیق  را  شرکت  شده  انجام  اقدامات  دیگر  از  وی 
مکانی  رصد  با  قرائت  نحوه  شدن  هدفمند  و  کنتور  قرائت 
اقدامات  این  نتیجه  شد:  متذکر  و  دانست  قاریان  زمانی  و 
موثر، کاهش بیش از ۱.۷ درصدی آب بدون درآمد در استان 
گیلان بوده است که نشان دهنده تلاش های مستمر در جهت 
استان  در  شرب  آب  منابع  مدیریت  و  مصرف  بهینه سازی 

است.
گفته  آب هایی  به  درآمد«  بدون  »آب  ایسنا،  گزارش  به 
می شود که وارد شبکه توزیع شده، اما به فروش نمی رسند 

که نوعی هدررفت است.

رئیس مجمع نمایندگان گیلان با بیان اینکه افزایش تعرفه برق 
علاوه بر قطعی های مکرر، نمک بر زخم بخش تولید است، 
گفت: با توجه به نوع و تعداد کارخانجات در گیلان، مصرف 
برق آن ها نسبت به صنایع استان های دیگر مسلماً کمتر است. 
و  گیلان  نمایندگان  مجمع  رئیس  معصومی«  کریم  »سید 
اسلامی  شورای  مجلس  در  فومن  و  شفت  مردم  نماینده 
در دیدار با »تیمور پورحیدری« مدیر کل صنعت، معدن و 
تجارت استان، ضمن انتقاد از افزایش تعرفه برق اظهار کرد: 
تعرفه  افزایش  تولید،  برای  به سرمایه گذاری  مزین  در سال 
تولید  بخش  بر زخم  نمک  مکرر،  قطعی های  بر  برق علاوه 

است.
وی با اشاره به اینکه تنها ۱۴ درصد از مصرف برق مربوط به 
صنایع است، افزود: این میزان در حالی است که با توجه به 
نوع و تعداد کارخانجات در گیلان، مصرف برق آن ها نسبت 

به صنایع استان های دیگر مسلماً کمتر است.
رئیس مجمع نمایندگان گیلان بر لزوم تقویت زیرساخت های 
با  افزود:  تأمین برق کارخانجات تأکید کرد و  برای  انرژی 
تدابیر  و  باشد  پاسخگو  باید  نیرو  وزارت  روند،  این  ادامه 
حوزه  در  شده  انجام  سرمایه گذاری های  راستای  در  بهتری 

تولید اتخاذ کند.
در این دیدار مدیر کل صنعت، معدن و تجارت نیز با ارائه 
افزایش هزینه های  به  استان،  تولید در  از وضعیت  گزارشی 
سربار تولید اشاره کرد و گفت: تعرفه های تصاعدی جدید 

برق بر مشکلات ناشی از قطعی های مکرر افزوده است.
نمایندگان  توجه  و  حمایت  همچنین  پورحیدری«  »تیمور 
اثرگذار  بسیار  را  تولید  حوزه  به  اسلامی  شورای  مجلس 
از  یکی  گیلان  اینکه  وجود  با  افزود:  و  کرد  توصیف 
بخش  است،  مصرف  سرانه  در  مازاد  برق  تولیدکنندگان 
تولید همچنان با چالش های قطعی برق مواجه است بنابراین 
پیشنهاد می شود که اعضای مجمع نمایندگان از شبکه توزیع 

و دیسپاچینگ شرکت برق بازدید کنند.

رئیس مجمع نمایندگان گیلان :
افزایش تعرفه برق، نمک بر زخم 

بخش تولید است

ایثارگران  مشکلات  عملی  حل  بر  تأکید  با  رشت  فرماندار 
گفت: پیگیری مسائل ایثارگران نباید صرفاً به جلسات اداری 

محدود شود.
مشورتی  شورای  جلسه  در  میرغضنفری  اسماعیل  سید 
ایثارگران شهرستان رشت با بیان اینکه مسئولیتی که بر عهده 
داریم، مدیون خون شهدا و ایثارگری جانبازان است، اظهار 
اساتید،  پیشکسوتان،  جمع  در  که  خوشحالم  بسیار  کرد: 
خانواده های معظم شهدا، جانبازان و ایثارگران حضور دارم.

وی با اشاره به رابطه اعتقادی خود با جامعه ایثارگری افزود: 
هر کسی به میزان باور و اعتقاد خود با این مجموعه ارتباط 
برقرار می کند، اما برای من خدمت به ایثارگران یک وظیفه 
در  ما  که  جایگاهی  این  که  چرا  است  همیشگی  و  قطعی 
دست رفته  از  سلامتی  و  شهدا  خون  مدیون  نشسته ایم،  آن 
ایستادگی  کشور   ۳۰ از  بیش  برابر  در  که  است  جانبازانی 
برافراشته  را  ایران  اسلامی  جمهوری  نظام  پرچم  و  کردند 

نگه داشتند.
میرغضنفری تأکید کرد: همه ما باید ادامه دهنده راه و تفکری 
کردند؛  جان فشانی  آن  برای  شهدا  و  ایثارگران  که  باشیم 
رهبری،  و  به ولایت  پایبند  نظام،  در چارچوب  که  تفکری 
به گونه ای  باید  مسئولان  عملکرد  است.  مردم  در خدمت  و 
باشد که رضایت مردم را جلب کند، چرا که رضایت مردم، 

رضایت خداوند را در پی دارد.
ایثارگران  مشکلات  عملی  حل  بر  تأکید  با  رشت  فرماندار 
چندین  بیان  جای  به  آینده،  جلسات  در  است  بهتر  گفت: 
موضوع بدون نتیجه گیری، یکی یا دو موضوع مشخص را در 
دستور کار قرار دهیم و در صورت نیاز، دستگاه های اجرایی 
نیز برای پاسخگویی دعوت کنیم. اگر لازم باشد  مرتبط را 
مسئولی حاضر شود و پاسخ دهد، این کار انجام خواهد شد 

و در نهایت، در چارچوب قانون مسائل پیگیری می شود.
وی همچنین بر لزوم ارتباط مستمر با خانواده های معظم شهدا 
خانواده ها  این  از  بسیاری  گفت:  و  کرد  تأکید  ایثارگران  و 
حتی برای درمان نیز درخواستی ندارند، چرا که شأن خود را 
فراتر از طرح چنین مطالبی می دانند. اما حضور در کنار آنان 
و شنیدن سخنانشان، موجب دلگرمی و تقویت امید و اعتماد 

در این خانواده های بزرگوار خواهد شد.
به  نباید صرفاً  ایثارگران  پیگیری مسائل  افزود:  میرغضنفری 
جلسات اداری محدود شود لذا از ابتدای مسئولیتم نیز اعلام 
کرده ام که در هر شرایطی، خود را موظف به پاسخ گویی و 
همراهی با خانواده های شهدا و ایثارگران می دانم و این را 

نه تنها وظیفه اداری بلکه تکلیف شرعی خود می دانم.
وی در پایان خواستار برنامه ریزی و زمان بندی منظم دیدار 
با خانواده های معظم شهدا از سوی ادارات شهرستان شد و 
تأکید کرد این موضوع به عنوان یکی از معیارهای ارزیابی 

عملکرد دستگاه ها در نظر گرفته خواهد شد.

رئیس سازمان بسیج مستضعفین :
جبهه خدمت  رسانی برای پیشرفت کشور 

توسط گروه های جهادی شکل بگیرد

از دستگیری سارق حرفه ای ۲۰  پلیس آگاهی گیلان  رئیس 
میلیارد ریالی طلاجات از یک منزل مسکونی در شهرستان 

رشت خبر داد.
سرهنگ علیرضا حدادی با بیان اینکه اصلی ترین مولفه ای که 
امنیت اجتماعی جامعه را تحت الشعاع قرار می دهد سرقت 
است، اظهار کرد: پیشگیری از وقوع سرقت، برخورد قاطع 
اولویت  مهمترین  پیشگیرانه،  اقدامات  تشدید  و  سارقان  با 

مجموعه انتظامی است.
وی در ادامه با اشاره به ارجاع یک فقره پرونده سرقت از 
منزل به پلیس آگاهی، گفت: بلافاصله رسیدگی به موضوع 

با اخذ اظهارات شاکی در دستور کار پلیس قرار گرفت.
رئیس پلیس آگاهی استان گیلان بیان داشت: مأموران انتظامی 
پس از بررسی های علمی و تخصصی و جمع آوری آثار به 
این  تعقیب  تحت  سارق  هویت  جرم،  صحنه  در  مانده  جا 

پرونده را شناسایی کردند.
برنامه ریزی لازم  بلافاصله  اینکه  اعلام  با  انتظامی  مقام  این 
با  افزود:  گرفت،  صورت  حرفه ای  سارق  دستگیری  برای 

هماهنگی قضائی این فرد در شهرستان رشت دستگیر شد.
فقره  یک  ارتکاب  به  سارق  اعتراف  از  حدادی  سرهنگ 
سرقت از منزل شامل سرقت طلاجات به ارزش تقریبی دو 
میلیارد تومان خبر داد و تصریح کرد: سارق خانمی ۴۸ ساله 
که با تشکیل پرونده برای سیر مراحل قانونی در اختیار مرجع 

قضائی قرار گرفت.
را  سرقت  وقوع  از  پیشگیری  در  مردم  نقش  پایان  در  وی 
بسیار مهم قلمداد کرد و اذعان داشت: در این زمینه توجه 
به هشدارها و توصیه های پلیس می تواند از وقوع بسیاری از 

سرقت ها جلوگیری کند.

سارق ۲0 میلیاردی طلاجات در دام 
کارآگاهان پلیس آگاهی گیلان

عظیم  ظرفیت  به  اشاره  با  مستضعفین  بسیج  سازمان  رئیس 
گروه های جهادی در کشور گفت: جبهه خدمت رسانی برای 

پیشرفت کشور توسط گروه های جهادی شکل بگیرد.
پروژه  از  بهره برداری  آئین  در  سلیمانی  غلامرضا  سردار 
مجتمع آبرسانی تالش اظهار کرد: گروه های جهادی و فعالان 

جهادی نقش مؤثری در اجرای پروژه های عمرانی دارند.
گروه های  اینکه  بیان  با  مستضعفین  بسیج  سازمان  رئیس 
اثرگذار  کشور  سازندگی  و  زدایی  محرومیت  در  جهادی 
هستند، گفت: فرهنگ ایثار و شهادت پیش رونده در امورات 

و چالش ها در ابعاد مختلف است.
سلیمانی با بیان اینکه فرهنگ جهاد راه گشا است، اضافه کرد: 

گروه های جهادی رهروی واقعی شهدا و رزمندگان هستند.
به گفته وی، رسیدن به قله رفیع سعادت و تعالی با مشی و 

منش انقلابی و جهادی محقق می شود.
بزرگ  ملت  اینکه  بیان  با  مستضعفین  بسیج  سازمان  رئیس 
ایران در مسیر پیشرفت و ترقی قرار دارد، گفت: پیشرفت های 
ایران در سال های اخیر در بخش های مختلف به نسبت سایر 

کشورها قابل قیاس نیست.
الگوساز  ایران در جهان  اینکه ملت  بیان  با  سردار سلیمانی 
است، اضافه کرد: حرکت های جهادی از ظرفیت ها و منابع 

حداکثر بهره وری را صورت می دهد.
وی با بیان فرهنگ کار جهادی در گیلان نهادینه شده است، 
افزود: استفاده و بکارگیری از ظرفیت های گروه های جهادی 

در گیلان برای حل مشکلات یک اولویت است.
عظیم  ظرفیت  به  اشاره  با  مستضعفین  بسیج  سازمان  رئیس 
گروه های جهادی در کشور اضافه کرد: جبهه خدمت رسانی 

برای پیشرفت کشور توسط گروه های جهادی شکل بگیرد.



رئیس مرکز ناباروری رویش:

۹۸ درصد امکان درمان زوج 
نابارور وجود دارد

چگونه می توان خستگی
 ناشی از »ام اس« را

 مدیریت کرد؟

»مولتیپل اسکلروزیس« )ام اس( بیماری عصبی مزمن مغزی 
را  جوانان  که  است  عصبی   بیماری  شایع ترین  نخاعی،  و 
درگیر می کند و به گفته متخصصان، بهترین راه برای مبارزه 

با خستگی ناشی از ام اس، درمان علت اصلی آن است.
 با این حال، علت دقیق اغلب ناشناخته است یا ممکن است 
راه های  خوشبختانه،  باشد.  داشته  وجود  متعددی  دلایل 
غیرپزشکی وجود دارد که می توانید انجام دهید که ممکن 

است به شما در کنترل خستگی کمک کند.
وضعیت شخصی خود را بررسی کنید

* سطح انرژی خود را بررسی کنید: ذخیره انرژی شخصی 
و  سپرده ها   - بگیرید  نظر  در  بانک  یک  عنوان  به  را  خود 
تا  شود  انجام  هفته  یا  روز  یک  طول  در  باید  برداشت ها 
انرژی به دست آمده و مصرف شده متعادل شود. به مدت 
یک هفته یک دفتر خاطرات داشته باشید تا بتوانید ساعاتی 
از روز را که بیشترین خستگی را دارید یا بیشترین انرژی 
را دارید، مشخص کنید. به آنچه به نظر می رسد بر خستگی 

شما تأثیر می گذارد، توجه کنید.
باشید.  خود  شخصی  خستگی  هشداردهنده  علائم  مراقب 

اینها ممکن است شامل موارد زیر باشد:
* چشم ها و پاهای خسته

* خستگی کل بدن
* شانه های سفت

* کاهش انرژی یا کمبود انرژی
* ناتوانی در تمرکز

* ضعف یا بی حالی
* کسالت یا بی انگیزگی

* خواب آلودگی
* افزایش تحریک پذیری

* عصبی بودن
* اضطراب

* بی حوصلگی
انرژی خود را در هنگام بروز خستگی ام اس حفظ کنید

* از قبل برنامه ریزی و وظایف خود را سازماندهی کنید: 
نگهداری  و  جاسازی  گونه ای  به  را  اقلام  مثال،  عنوان  به 
آنها کاهش  به  یا رسیدن  کنید که زمان طی کردن مسیرها 
یابد، در صورت نیاز وظایفی را تعیین، فعالیت ها را ترکیب 

و جزئیات را ساده کنید.
مثال،  عنوان  به  کنید:  ریزی  برنامه  استراحت  برای   *
اینکه  از  قبل  متعادل کنید و  را  استراحت و کار  دوره های 
کوتاه  و  مکرر  استراحت های  کنید.  استراحت  شوید  خسته 

مفید است.
* سرعت در انجام کارها را متعادل کنید: سرعت متوسط   

بهتر از عجله در انجام فعالیت هاست. بین نشستن و ایستادن 
تغییر وضعیت داشته باشید.

از  نشستن  هنگام  کنید:  تمرین  را  بدن  مناسب  مکانیک   *
یک صندلی با پشتیبان خوب استفاده کنید. با پشت صاف و 

شانه ها به سمت عقب بنشینید. 
سطح میز کار خود را تنظیم کنید و آن را بدون خم شدن 

انجام دهید.
بلند کردن چیزی خم می شوید، زانوهایتان را  برای   وقتی 
کنید،  استفاده  کردن  بلند  برای  پا  عضلات  از  و  کنید  خم 
خم  جلو  به  کمر  ناحیه  از  صاف  زانوهای  با  پشت تان.  نه 

نشوید.
بار  چندین  بزرگ،  بار  یک  جای  به  کنید  سعی  همچنین   

کوچک حمل کنید یا از گاری استفاده کنید.
* انجام کارهایی را که نیاز به نگه داشتن دست ها در بالای 

سرتان دارند، محدود کنید: 
به عنوان مثال، از ابزارهای دسته بلند استفاده کنید، اقلام را 
در طبقات پایین تر ذخیره کنید و در صورت امکان وظایف 

را با دیگران تقسیم کنید.
منقبض  را  شما  عضلات  که  را  کارهایی  کلی  طور  به 

می کند، محدود کنید.
شناسایی  را  می شوند  خستگی  باعث  که  موقعیت هایی   *
مضر  بخارات  یا  دود  بالا،  دمای  از  مثال،  عنوان  به  کنید: 
دوری کنید و از دوش یا حمام داغ طولانی مدت بپرهیزید.

* فعالیت های خود را اولویت بندی کنید: 
تصمیم بگیرید که کدام فعالیت ها برای شما مهم هستند و 
انرژی  کرد.  محول  دیگری  زمان  به  می توان  را  یک  کدام 

خود را در کارهای مهم به کار ببرید.
غذای مغذی بخورید

ناسالم  غذای  یا  نمی خورید  غذا  کافی  اندازه  به  اگر 
می خورید، خستگی اغلب بدتر می شود. حفظ تغذیه خوب 
انرژی  و  بهتر  احساس  که  کند  کمک  شما  به  می تواند 

بیشتری داشته باشید.
بدون اینکه خود را خسته کنید، فعال بمانید

ممکن  که  بدنی  فعالیت  کاهش  دی«،  ام  »وب  گزارش  به 
می تواند  باشد،  دارویی  درمان  یا  بیماری  نتیجه  در  است 

منجر به خستگی و کمبود انرژی شود.
که  سالمی  ورزشکاران  حتی  که  دریافته اند  دانشمندان   
یا  رختخواب  در  طولانی  دوره های  گذراندن  به  مجبور 
اضطراب،  احساس  دچار  می شوند،  صندلی  روی  نشستن 

افسردگی، ضعف، خستگی و حالت تهوع می شوند. 
ورزش منظم و متوسط   می تواند این احساسات را دور نگه 
به  بیشتری  انرژی  و  بمانید  فعال  د  کن کمک  شما  به  دارد، 

شما بدهد.
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 رئیس مرکز ناباروری رویش با اشاره به آمار بیمارانی که 
پیشرفت  با  گفت:  می مانند،  باقی  نابارور  درمان،  وجود  با 
رویش  مرکز  در  تجهیزات  و  امکانات  و  ناباروری  درمان 
و برخی دیگر از مراکز کشور، تا ۹۸ درصد امکان درمان 

زوج نابارور وجود دارد.
 مژگان هاشمی در این خصوص گفت: تنها در مرکز رویش 
بیش از ۶ هزار نوزاد در اثر درمان ناباروری متولد شده اند، 
درمان  پیرامون  ناامیدکننده  آمارهای  به  زوجین  بنابراین 

ناباروری توجه نکنند.
ایرانی  نابارور  جمعیت  آمار  از  متفاوتی  اعداد  افزود:  وی 
میانگین  شده  ارائه  آمارهای  از  اگر  است.  شده  منتشر 
بگیریم؛ به عدد، ۲۰ درصد خواهیم رسید؛ یعنی که از هر 

۵ زوج ایرانی، یک زوج نابارور است.
هاشمی  ادامه داد: به گفته مقامات وزارت بهداشت، حدود 
این  هستند.  مواجه  ناباروری  مشکل  با  زوج  میلیون   ۳.۵
آمار چشمگیر البته تنها مربوط به ایران نیست و در دنیا نیز 
ناباروری دست  تقریبا ۱۵ تا ۲۰ درصد زوج ها با مشکل 

و پنجه نرم می کنند.
رئیس مرکز ناباروری رویش در مورد نحوه درمان در این 
ناباروری  درمان  برای  مختلفی  درمان های  گفت:  زوج ها، 
 )IUI(وجود دارد از جمله شیوه های »سرپایی«، »آی یو آی
اما  از رحم جایگزین«  »استفاده  «و   )IVF(آی وی اف«  ،»
گفته  به  ناباروری،  درمان  زمینه  در  علم  پیشرفت  با وجود 
مورد  به طور تخصصی در  انجمن هایی که  از  یکی  رئیس 
از  ۲۰ درصد  تا   ۱۵ فعالیت می کند، همچنان  این موضوع 

بیماران بارور نمی شوند.
به خاطر  که  ناباروری  زوج های  باید  یادشده  آمار  به 
ناباروری  درمان  مراکز  به  را  پای شان  درمان،  هزینه های 
نمی گذارند را نیز اضافه کرد. یک زوج نابارور چندین نوع 
خدمت درمانی )خدمات دارویی، ویزیت و پاراکلینیک و 
نوع  هر  هزینه  که  می کند  دریافت  عمل(  اتاق  هزینه های 
و  باشد  می تواند کمرشکن  به مشکل زوج ها  بسته  خدمت 

زوج را از ادامه روند درمان منصرف کند.
از  بیش  تولد  از  هلال احمر،  رویش  ناباروری  مرکز  رئیس 
داد و  این مرکز خبر  ناباروری در  با درمان  نوزاد  ۶ هزار 
گفت: آمار ناباروری در ایران به علت ازدواج در سن بالاتر 
افزایش  حال  در  هوا  آلودگی  جمله  از  محیطی  عوامل  و 
تنها  ناباروری  درمان  زوج جهت  هزار   ۱۴ از  بیش  است، 
ناباروری  درمان  مراکز  از  یکی  عنوان  به  رویش  مرکز  به 

مراجعه کرده اند.
وی با اشاره به اینکه درمان ناباروری در برخی موارد نیاز 
 ۳۰ به مدت  اضافه کرد: زوجی  دارد،  به صبوری زوجین 
سال با وجود مراجعه به تمامی مراکز ناباروری در شهرهای 
از ۳۰  مختلف کشور، چند روز پیش درمان شدند و پس 
سال فرزند دار شدند و صاحب فرزند دوقلو دختر و پسر 

شد.
 ،IVF هیستروسکوپی  و  لاپاراسکوپی  ناباروری  فلوشیپ 
در  را  ناباروری  درمان  استاندارهای  که  برخی  به  انتقاد  با 
جهان بالاتر از ایران می دانند، گفت: نتایج درمان ناباروری 
ناباروری  درمان  جهانی  استاندارد  نتایج  با  مرکز  این  در 

مطابقت می کند.
مراجعان تنها ناباروران نیستند

این  مراجعین  کرد:  اضافه  رویش  ناباروری  مرکز  رئیس 
عمل  در  اینکه  به  توجه  با  و  نیستند  ناباروران  تنها  مرکز 
IVF امکان تعیین جنسیت وجود دارد، برخی زوجینی که 
دارای حداقل دو فرزند هم جنس هستند برای فرزند سوم با 

جنس مخالف به این مرکز مراجعه می کنند.
راستای  در  که  است  مرکزی  رویش،  ناباروری  مرکز 
برای  انقلاب  معظم  رهبر  فرمایش  پیرو  و  کشور  سیاست 
افزایش رشد جمعیت و میزان باروری در کشور و کمک به 
زوج های نابارور، توسط جمعیت هلال احمر ایران در سال 

۱۳۹۱ ایجاد شد.

خستگی در سالمندی؛ زنگ خطری 
که به پای پیری نوشته می شود

بیان  با  سالمندان  امور  در  بهزیستی  سازمان  عالی  مشاور 
اینکه افزایش سن، به معنای خستگی نیست، نسبت به رواج 
خستگی های طولانی و بی علت در سالمندان هشدار داد و 

گفت: ۵۰ درصد این خستگی ها قابل درمان است.
سالمندی  دوران  در  خستگی  موضوع  به  دلبری  احمد 
به  لزوماً  پیری  عمومی،  تصور  برخلاف  گفت:  و  پرداخت 
این دوره  انرژی در  نیست. هرچند کاهش  معنای خستگی 
با  اگر  به ویژه  پایدار،  و  مزمن  خستگی  اما  است،  طبیعی  
تغییرات  و  روانی  اختلالات  وزن،  کاهش  چون  علائمی 

ناگهانی همراه باشد، زنگ هشدار جدی به شمار می رود.
وی با بیان اینکه حدود ۵۰ درصد سالمندان بالای ۶۰ سال 
تا سنین ۱۰۰ یا ۱۱۰ سالگی درجاتی از خستگی را تجربه 
می کنند، افزود: بخشی از این خستگی ها قابل درمان است 
گذاشت.  سن  افزایش  حساب  به  صرفاً  را  آن ها  نباید  و 
تنهایی  اختلال خواب، کم خونی، سوءتغذیه، فقر پروتئین، 
بروز  باعث  می توانند  که  هستند  عواملی  جمله  از  انزوا  و 
آگاهانه  و  ساده  مداخلات  با  که  عواملی  شوند؛  خستگی 
در  شناختی  خستگی  به  همچنین  اصلاح اند.دلبری  قابل 
 ۲۰ حدود  داد:  توضیح  و  کرد  اشاره  آلزایمر  به  مبتلایان 
شناختی  و  ذهنی  خستگی  دچار  بیماران  این  از  درصد 
به  صرفاً  را  بیماری  این  علائم  نباید  بنابراین  می شوند؛ 
اختلال حافظه محدود دانست.او علل دیگر خستگی را در 
بی نظمی زندگی، نداشتن هدف، تنهایی و حتی کم آبی بدن 
دانست و گفت: سالمندان به دلیل اختلال در حس چشایی، 
احساس تشنگی نمی کنند و همین موضوع سلامت آن ها را 
 ۶ دست کم  نوشیدن  راستا،  همین  در  می کند.دلبری  تهدید 
لیوان آب در روز را برای این گروه سنی ضروری دانست 
 B12 و   D ویتامین  سبزیجات،  تخم مرغ،  مصرف  همچنین  و 
در کاهش خستگی را بسیار مؤثر دانست؛ این درحالیست 
یا مشکلات  باورهای غلط  دلیل  به  مواد  این  از  برخی  که 

جسمی، از سفره سالمندان حذف شده است.

4
سلامتاجتماعی تِراپی؛ از تابو تا پزُ اجتماعی

فریب آگهی های استخدام تقلبی را نخورید

بود، نسل  تابو  به روانشناس   در فرهنگ قدیمی ها مراجعه 
دانند  می  اجتماعی  پز  نوعی  را  این موضوع  اما  امروز  های 
از  »روانشناسی«  این دوراهی  تراپی؛ در  به آن می گویند  و 

همیشه پیچیده تر و حساس تر شده است.
با  است،  مشغول  درمانی  روان  و  مشاوره  به  است  سال   ۲۰
های  کتاب  روی  را  خودکارش  که  حالی  در  طنزآمیز  لحن 
قطور روانشناسی می غلتاند می گوید از وقتی تراپی مد شده 

کنیم؛  جمع  را  حواسمان  بیشتر  باید  ها  روانشناس  ما 
است  این  واقعیت  اما  شود  تمام  هم  به ضررمان  شاید 

برای هر مساله کوچکی نباید پیش روانشناس رفت.
مدیر  و  فنی  مسوول  موسس،  محرابی  علی  دکتر 
متخصص  اصفهان،  در  روانشناسی  تخصصی  کلینیک 
روانشناسی بالینی و روان درمانگر، عضو هیات علمی، 
معاون آموزشی گروه روانشناسی و مدیر هسته پژوهشی 

تروما و خودکشی دانشگاه اصفهان است.
مفهوم  گیر شدن  همه  و  بودن موضوع  داغ  به  توجه  با 
ایرنا با وی که به عنوان  تراپی در شبکه های مجازی، 
»مربی آموزشی و سرپرست تخصصی روان درمانگران 
استان اصفهان« نیز فعالیت دارد، این مساله را به گفت 

و گو و واکاوی نشسته است:
تاکنون  که  تخصصی  های  فعالیت  بر  نگاهی  با   
داشته اید مهمترین چالش های روانی مراجعان در 

استان بیشتر در چه زمینه ای بوده است؟
افسردگی، وسواس،  مانند اضطراب،  هایی  بیماری  بر  علاوه 
مشکلات ارتباطی بین فردی، پرخاشگری و اعتیاد که به طور 
نوظهور  های  چالش  با  اند  شده  شناخته  بیش  و  کم  معمول 
زناشویی(  عرف  از  )خارج  خانوادگی  آشفته  روابط  مانند 

مواجه هستیم که در بیان مساله مراجعان فراگیر شده است.
اما  به آقایان نسبت داده می شود  بیشتر  اگرچه این موضوع 
مجموع  در  که  شود  می  مشاهده  زیاد  هم  ها  خانم  درباره 

چالش هایی را برای کیان خانواده ها ایجاد کرده است.
از طرفی به طور فزاینده ای با مساله افزایش نرخ آسیب زدن 
به  رو  مشابه  رفتارهای  سایر  و  خودکشی  قالب  در  خود  به 
رو هستیم که لزوماً ممکن است به فوت هم منتهی نشود اما 

شیوع پیدا کرده و نیازمند مداخله جدی است.
مراجعان  اجتماعی  طبقه  و  جنس  سن،  نظر  از  کلی  طور  به 
نداریم. ممکن است تصور  با سایر کشورها  تفاوت چندانی 
شود خانم ها بیشتر به روانشناس مراجعه می کنند اما شاید 
اینکه  دیگر  موضوع  دارند.  باور  بیشتر  درمان  فرایند  به  آنها 
سن مراجعان به روانشناسان پایین آمده و این گروه از جامعه 
مشاوران  مراجعه  هستند.  خودشان  خاص  مسائل  درگیر  نیز 
مدارس و نمایندگان موسسات آموزشی نیز بیشتر از گذشته 
و  خودشان  خاص  مسائل  دلیل  به  که  شود  می  احساس 
همینطور ارجاع نظام مسائل روانی است که در محیط های 

آموزشی با آن رو به رو هستند.
به عنوان روانشناس، احساس شما وقتی مراجعه کننده 
با انبوهی از آسیب و رنجش های روانی به شما پناه می 
ابتدا به درمان باور دارید؟  آورد چیست؟ آیا از همان 
برای  باید  را  فرایندی  چه  که  شوید  می  متوجه  کجا  از 

بهبود روانی او انتخاب کنید؟
یک  چیز  هر  از  قبل  مردم  همه  مانند  روانشناس  یک  ببینید 
انسان است نه یک سوپرمن، بنابراین احساس و عاطفه دارد. 
وقتی مراجعان با مشکلات عدیده مانند آسیب های فیزیکی، 
روانی، هیجانی، کلامی و جنسی به روانشناس پناه می آورند 
می  درگیر  دلسوزی  و  رنجش  ناراحتی،  احساس  با  نیز  او 
شود. یک روانشناس حرفه ای باید بتواند ضمن احترام به این 
احساسات و کنترل آن ها در مراجعه کننده و خودش؛ برای 
درک بهتر مساله، مدیریت رفتار و عبور از آسیب ها و آسیب 

های گذشته اقدام کند.
و  جامع  ارزیابی  مختلف  و  نوین  های  روش  با  روانشناسان 
اساس شاخص  بر  و  انجام می دهند  کننده  مراجعه  از  دقیق 
هر  برای  که  دهند  می  تشخیص  روانی  شناسی  آسیب  های 
سپس  است،  مناسب  درمانی  روش  و  رویکرد  چه  بیمار 
و  راهنمایی  ها  روش  آن  دریافت  سمت  به  کننده  مراجعه 

ارجاع می شود.
روانشناسان  به  جامعه  و  مردم  نگاه  از  شما  ارزیابی 

چیست؟ آیا مراجعه به روانشناس همچنان تابوست؟
واقعیت این است که نگاه مردم به روانشناس و روانشناسی 
است. حالا  کرده  پیدا  بهبود  بگویم  توانم  می  یا  کرده  تغییر 
مردم با فرهنگ سازی که توسط رسانه انجام شده، نگاه مثبت 
که  دارد  مساله وجود   ۲ هنوز  اما  دارند.  مساله  این  به  تری 
باید به آن بپردازیم و مراقب آنها باشیم. مساله نخست اینکه 
همچنان گروه هایی از مردم فکر می کنند نیازی به روانشناس 
شوند  می  رنجور  روان  که  مواقعی  در  و  ندارند  مشاور  و 
بیشتر به دنبال طب سنتی، معتمدین محلی و حتی روش های 
کارها  این  دلیل  روند.  می  دعانویسی  از جمله  متعارف  غیر 
هم این است که در باور عامه همه دنبال معجزه می گردند 
علمی  های  درمان  به  را  ای  لحظه  و  ناگهانی  های  روش  و 
ترجیح می دهند. این موضوع یک آسیب است بنابراین هنوز 

به لحاظ فرهنگی بسیاری از افراد با پدیده علمی روانشناسی 
مانوس نشده اند.

سال  در  نیز  زدگی  روانشناسی  مدل  یک  با  مقابل،  در  اما 
افراد تصور  به گونه ای که برخی  های اخیر مواجه هستیم، 
می کنند اگر به روانشناس مراجعه نکنند چیزی کم دارند. با 
اینکه آن ها لزوما مشکلی ندارند یا دستکم مشکلشان خیلی 
به  مراجعه  این است که  کننده  نگران  نیست. موضوع  جدی 

در  شاید لاکچری  و  نیاز ضروری  یک  عنوان  به  روانشناس 
افراد  این  از مردم است.  به زندگی برخی  حال اضافه شدن 
احساس می کنند اینکه به اصطلاح رایج پیش تراپیست رفته 
اند و تراپی می شوند یک پز اجتماعی برای به رُخ کشیدن 
آن به دیگران است، به گونه ای که سراسیمه و آشفته به نزد 
نشانه  لزوما  موضوع  این  که  حالی  در  روند  می  روانشناس 

فرهنگ بالاتر نیست.
موضوع مهمی که اینجا وجود دارد اینکه همکاران روانشناس 
ما باید مراقب باشند به دام این نگرش های متفاوت گرفتار 
نشوند، بخصوص اینکه در نگاه نخست ممکن است اینطور 
به نظر برسد که مراجعه کننده بیشتری داریم ولی نباید تنها 
به  مراجعه  برای ضرورت  بنابراین  کنیم.  فکر  خود  منافع  به 
روانشناس باید از قبل یک سری شاخص هایی وجود داشته 
با  را  خانواده  اعضای  و  خود  زندگی  کیفیت  مردم  تا  باشد 
اینگونه نگاه کنند که چگونه  به روانشناسی  آن ها بسنجند و 
فاصله با آن شاخص ها را کاهش و وضعیت سلامت روانی 
را ارتقا بدهند. با این نگاه هم فشار روی مراجعه کننده کمتر 
می شود و هم دیگر خبری از انتظارات عجیب و غریب در 
خدمات  از  بینانه  واقع  افراد  و  نیست  روانشناس  به  مراجعه 

بهره مند می شوند.
نکته دیگر این که رسانه ها تاکنون در موضوع فرهنگ سازیِ 
مشاوره روانشناسی خوب عمل کرده اند اما کیفیت خدماتی 
مانده  مغفول  شود  ارائه  مردم  به  ها  روانشناس  سوی  از  که 
غیر رسمی  به شکل  افراد  از  بسیاری  است. در حال حاضر 
یا حتی رسمی در رسانه ها به ارائه مشاوره های روانشناسی 
می پردازند که به عنوان روانشناسی زرد شناخته می شود و 
یا مبتنی بر شواهد پژوهشی است که در ایران و جهان هنوز 
به اندازه کافی نتایج اثربخش به دنبال نداشته و این موضوع 

نیازمند آگاهی بخشی به مردم است.
با توجه به برایند درمانگری هایی که تاکنون داشته اید، 
مهمترین دستاوردهای شما در این زمینه چه بوده است؟

بطور کلی طی ۱۰ سال اخیر و در جریان روان درمانی در 
درمان  زمینه  در  ای  کننده  امیدوار  نتایج  تهران،  و  اصفهان 
مشکلات اضطرابی، انواع حملات به اصطلاح پنیک )وحشت 
زدگی(، وسواس و افسردگی در قالب »روان درمانی فردی« 
و »روان درمانی گروهی« بطور جداگانه و یا ترکیب با »دارو 
درمانی« به دست آورده ایم. در این مدت مراجعان بسیاری 
بودند که رضایت داشتند. برخی از آن ها که ابتدا تحمل ادامه 
درمان را نداشتند توجیه شدند و فرایند ها را صبورانه ادامه 

دادند که به پیشرفت درمانشان منتهی شد.
برایمان  خود  کاری  خاطره  شیرین ترین  و  تلخ ترین  از 

بگویید.
درمانی  از دوره های گروه  یکی  به  مربوط  تلخ ترین خاطره  
مجبور  و  شد  مقارن   ۱۹ کووید  فراگیری  دوران  با  که  بود 
دوره  این  مجدد  شروع  با  شدیم.  جلسات  کردن  متوقف  به 
درمانی یکی از اعضای گروه که از مراجعان بنده بود را به 
برای مقابله  از واکسن های خارجی که  دلیل عوارض یکی 
با کرونا دریافت کرده بود از دست دادیم و تا مدت ها غم 
سنگینی بر فضای گروه حاکم بود.خاطره شیرینی که به خاطر 
می آورم مراجعه فرزند یکی از مشاوران آموزش و پرورش 
به بنده بود که در دوران تحصیل، زمان انتخاب رشته به من 
مراحل  طی  از  بود.بعد  کرده  توصیه  را  بالینی  روانشناسی 
شدم  کار  به  مشغول  و  برگشتم  اصفهان  به  وقتی  تحصیل، 
فرزند ایشان برای مشاوره به من مراجعه کرد. اکنون نیز که 
فرزند خودم به مشاوره تحصیلی نیاز دارد با ایشان در ارتباط 

هستم و این چرخه برایم جالب و شیرین است.
از  حمایت  برای  موجود  کارهای  سازو  از  شما  ارزیابی   

روانشناسی و روانشناسان چیست؟
همکاران  و  دانشجویان  اقتصادی  های  دغدغه  مهم  مساله 
روانشناس ماست. موضوع دیگر پرداخت هزینه های مشاور 
ها  بیمه  اینکه  وجود  با  و  است  مراجعان  سوی  از  درمانی 
هم  هنوز  است  ممکن  دهند  می  پوشش  را  آن  تازگی  به 
بر  هزینه  ها  خانواده  از  بسیاری  برای  روانشناسی  مشاوره 
باشد. آموزش های تخصصی بخصوص در دانشگاه ها باید 

ارتقا پیدا کند.
در این میان جای کارگاه های عملی برای دانشجویان 
این رشته خالیست. همچنین کیفیت و استاندارد های 
بازبینی  نیازمند  روانشناسی  و  مشاوره  های  کلینیک 
وزارت  جمله  از  متولی  نهادهای  و  است  پایش  و 
سازمان  و  روانشناسی  نظام   ، پزشکی  نظام  بهداشت، 
بهزیستی باید با هم افزایی و برنامه ریزی نظام مسائل 

روانشناسان را احصا و برای آن برنامه ریزی کنند.
مشاوره  به  هم  خودشان  روانشناسان  آیا 
که  هایی  چالش  مهمترین  روند؟  می  روانشناسی 

با آن مواجه هستند چیست؟
بودن،  درمانگران  مشکلات  معرض  در  یقین  بطور 
فشارها و استرس های زیادی را برای همکاران ما به 
این  مستلزم  مساله  این  مدیریت  داشت.  خواهد  دنبال 
است که روانشناسان نیز به مشاوره و روان درمانی در 
یا  و  سوپروایزر  مثال  عنوان  به  کنند؛  مراجعه  بالاتر  سطوح 

ناظر بالینی داشته باشند و مشکلات را مطرح کنند.
روان  مشکلات  تواند  می  روانشناسی  یک  که  تصور  این 
یک  کمک  با  باید  انسان  است.  اشتباه  کند  حل  را  خودش 
ناظر بیرونی مسائل را ببیند، بخصوص وقتی به شدت درگیر 
اگر مسائل خیلی جدی و خاصی هم  باشد. حتی  موضوعی 
وجود نداشته باشد مشاوره با روانشناس سطح بالاتر ایرادی 
ندارد. همکاران ما به دلیل تراکم مراجعان و کار زیاد گاهی 
از  نباید  بنابراین  می کنند.  فراموش  را  خودشان  به  رسیدگی 
سالم  تفریحات  و  مراقبه  سازی،  آرام  روانشناختی،  نیازهای 

غفلت کنند.
باید  روانشناسی  خدمات  که  است  این  دیگر  مهم  موضوع 
همواره منطبق بر تغییر نسل ها و مسائل به روز جامعه باشد و 
در این زمینه استفاده از تجارب پیش کسوت های روانشناس 

و مشاوره منظم با اساتید این حوزه راهگشا خواهد بود.
 آیا اساسا مشاوره و درمان های روانشناسی برای بهبود 

سطح زندگی و سلامت روان لازم است؟
بخواهند خودشان  افراطی  دلیل آگاهی  به  افراد  برخی  اینکه 
برچسب  و  بسنجند  روانشناختی  ادبیات  و  اصطلاحات  با  را 
های مختلفی از بیماری ها به خود و دیگران بزنند و یا برای 
مشکلاتی که با آن درگیرند دنبال خود مقصربینی و یا مقصر 
دانستن دیگران باشند درست نیست. نکته مهم این است که 
درگیر  را  خود  نباید  افراد  چیست.  واقعیت  دید  باید  ابتدا 
مشکل  گاهی  کنند.  روانشناسی  پاشکسته  و  دست  اطلاعات 
تحت  را  مراجعان  عادی  زندگی  که  است  جدی  قدری  به 
تاثیر قرار می دهد. این ضرورت ها و از سوی دیگر مراجعه 

غیرضروری باید از هم تفکیک و فرهنگ سازی شود.
خانوار  هزینه  سبد  در  باید  روانشناسی  معتقدید  پس 

گنجانده شود؟
زندگی  از  برهه هایی  یا  بحرانی  مواقع  در  خصوص  به  بله؛ 
که شرایط پر استرس تر وجود دارد. به عنوان مثال ازدواج، 
روابط  شغلی،  محیط  مشکلات  ورشکستگی،  رشته،  انتخاب 
حاد  بیماری  تاثیر  تحت  جسمی  سلامت  تهدید  فردی،  بین 
دادن  دست  از  سوگ  و  سکونت  محل  جابجایی  مزمن،  یا 
عزیزان مشاوره با متخصص متبحر و کار کشته می تواند در 
بازگشت به موقع کیفیت زندگی و سلامت روان افراد کمک 
کننده باشد. زیرا اگر کیفیت زندگی و سلامت روان متناسب 
با هم رشد نکند در سایر مسائل زندگی از جمله حوزه های 
تعادل  و  گذارد  می  تاثیر سوء  و خانوادگی  اجتماعی  مالی، 

زندگی را بر هم می زند.
یا قشر جامعه در شرایط کنونی  به نظر شما کدام طبقه 
نیاز بیشتری به مراجعه به روانشناس دارد یا به عبارتی 
خطرناک  گروه  کدام  روانی  های  پیچیدگی  و  مشکلات 

است؟
با توجه به برایند بررسی ها، قشر جوان به دلیل انبوه مسائل 
و شرایطی که با آن مواجه است مانند شغل؛ ازدواج و روابط 
بلوغ  به علت مسائل خاص  عاطفی و سپس گروه نوجوانان 
روانشناس  به  نیاز  بیشترین  اجتماعی  تغییرات  با  مواجهه  و 

را دارند.
موضوع دیگر اهمیت توجه به روانشناسی سالمندان است که 
با توجه به تغییرات جمعیتی کشور ضروریست. در این زمینه 
این  تعامل  نحوه  و  اجتماعی  اقتصادی،  های  چالش  به  باید 

گروه از جامعه با خانواده ، فرزند و همسایگان توجه شود.
نگاه  که  هستند  جامعه  مهم  های  گروه  از  نیز  کودکان 
روانشناسان به آن ها پیشگیرانه است. به این معنا که مواردی 
در  شود  ساز  مشکل  بزرگسالی  در  شود  می  بینی  پیش  که 

زمان مناسب با مداخله بهبود می یابد.

معاون فرهنگی اجتماعی پلیس فتا به فراگیر شدن کلاهبرداری 
امر  این  گفت:  کار  افراد جویای  از  استخدام  آگهی  درج  با 
انواع  انتشار  با  تا  برای مجرمان سایبری شده  فرصت خوبی 

آگهی ها به دنبال سوء استفاده از شهروندان باشند.
نیاز  از  سایبری  شیادان  افزود:  مختاررضایی   سرهنگ جواد 
آگهی های  درج  با  و  کرده  استفاده  سوء  کار  جویای  افراد 
استخدامی کاذب سازمان ها و نهادهای دولتی مانند شهرداری 
وزارت  جوانان  برای  اشتغال  ایجاد  حمایتی  طرح  و  تهران 
در  خصوصی  شرکت های  و  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون، 
سایت های  همچنین  و  اجتماعی  شبکه های  مجازی،  فضای 
اظهار  می کنند.وی  کلاهبرداری  آن ها  از  آنلاین  آگهی 
و  کاریابی  تبلیغات  ترفند  در  سایبری  مجرمان  هدف  کرد: 
استخدام افراد، کلاهبرداری های مالی از آنها و یا دستیابی به 
اطلاعات هویتی آنها بوده و با انگیزه استفاده از این مدارک 
در ارتکاب جرایم، سعی در فریب افراد جویای کار دارند.

معاون فرهنگی اجتماعی پلیس فتا ادامه داد: مجرمان سایبری 
درگاه های  و  صفحات  ایجاد  با  استخدام،  آگهی  ترفند  در 
کار،  جویای  افراد  مدارک  بارگذاری  و  نام  ثبت  جعلی 
خواهان پرداخت هزینه ثبت نام به شکل اینترنتی و از طریق 
اطلاعات حساب   افراد  که  زمانی  و  سایت شرکت می شوند 

بانکی  خود را وارد می کنند، درست در همان لحظه تبهکاران 
به اطلاعات شخصی طعمه های خود دست یافته  و به حساب 

بانکی  آنها دستبرد می زنند.
موارد  برخی  در  حتی  شد:  یادآور  مختاررضایی  سرهنگ 
اجتماعی  شبکه های  در  استخدام  تبلیغ  با  سایبری  مجرمان 
و  مالی  سرقت  دنبال  به  جعلی  اپلیکیشن های  ساخت  و 
نصب  با  که  چرا  هستند  کار  جویای  افراد  هویتی  اطلاعات 
این اپلیکیشن های جعلی در واقع امکان استفاده از اطلاعات 
ذخیره شده و امکانات گوشی خود را در اختیار فرد مجرم 
می گذارند.معاون فرهنگی اجتماعی پلیس فتا به افراد جویای 
به  از واریز هرگونه وجهی  قبل  بهتر است  کار توصیه کرد؛ 
طریق  از  واریز  یا  افراد  این  سوی  از  اعلامی  حساب های 
دولتی  نهاد  یا  در خصوص شرکت  بانکی  درگاه های جعلی 
که آنها آگهی استخدام داده اند تحقیق کرده تا از واقعی بودن 

استخدام این شرکت یا اداره دولتی اطمینان حاصل شود.
وی تصریح کرد: مجرمان سایبری ترفندهای مختلفی را برای 
در  برخی  می گیرند،  کار  به  خود  طعمه های  انداختن  دام  به 
اطلاعاتی فردی و کاری می خواهند  فرد رزومه  از  اول  گام 
که در پی جمع آوری این اطلاعات در گام بعدی با این ترفند 
از اطلاعات خصوصی، مدارک و رزومه کاری افراد در یک 

فرصت مناسب علیه شخص استفاده می کنند.
اطلاعات  از  سایبری  مجرمان  شد:  یادآور  انتظامی  مقام  این 
لذا  می کنند،  استفاده  جرائم  ارتکاب  برای  دیگران  شخصی 
اعتبار  از  اطمینان  و  بررسی  تحقیق،  بدون  کار  متقاضیان 
شرکت آگهی دهنده اقدام به ارسال تصاویر اوراق هویتی و 

مدارک شخصی خود به افراد ناشناس نکنند.
دام  در  معمولا  که  افرادی  گفت:  مختاررضایی  سرهنگ 
و  سن  کم  جوان های  فقط  می شوند  گرفتار  باندهایی  چنین 
تحصیل  یا  و  شاغل  که  افرادی  گاهی  نیستند،  بیکار  و  سال 
کرده نیز هستند، اما از شغل و درآمدشان راضی نیستند نیز 
فریب چنین تبلیغات اغواکننده ای را می خورند و در رویای 
کاری بهتر و با درآمد مناسب شغل خود را رها می کنند به 
وعده های خیالی دل می بندند.معاون فرهنگی اجتماعی پلیس 
باشند هرگونه  افراد جویای کار توجه داشته  فتا تاکید کرد: 
استخدام در نهادها و دستگاه های دولتی و حتی شرکت های 
بر  و  خاص  ضوابط  و  شرایط  با  معتبر  و  بزرگ  خصوصی 
اساس نیازمندی شغلی آن اداره یا شرکت صورت می گیرد و 
اغلب این سازمان ها از طریق فراخوان های عمومی و یا آگهی 
نیروی  به جذب  اقدام  نشریات  معتبر،  خبری  سایت های  در 

کاری مورد نیاز خود می کنند.
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تراز تجاری مثبت ۴۱.۶ میلیون 
دلاری مناطق آزاد کشور در 

فروردین ماه 

- رئیس کنفدراسیون صادرات ایران از کاهش تعهدات ارزی 
صادرات فرش دستباف خبر داد و گفت: در پی این اقدام، 

صادرات فرش برای تجار تسهیل خواهد شد.
، محمد لاهوتی در نشست خبری »چالش ها و راهکارهای 
صادرات فرش« افزود: تعهد ارزی یکی از عوامل تاثیرگذار 
در کاهش صادرات فرش طی سال های اخیر بوده است که 
با پیگیری کمیسیون فرش اتاق ایران، بخشی از موانع قانونی 
از جمله پیمان سپاری و تعهد ارزی تا حدودی حل و فصل 

شده است.
چند  هر  داشت:  اظهار  ایران  صادرات  کنفدراسیون  رئیس 
صادرات  جهش  موجب  تنهایی  به  اقدام  این  است  ممکن 
فرش نشود اما امیدواریم در افزایش صادرات اثرگذار باشد 

تا ایران به جایگاه صادراتی خود بازگردد.
فرش  ارزی  تعهد  رفع  حاضر  حال  در  کرد:  تصریح  وی 

دستباف بر اساس میزان ارزش مواد اولیه است.
شناسه  عنوان  به  ایرانی  فرش  به  خواست  دولت  از  لاهوتی 
ارزآور،  از محصولات  یکی  عنوان  به  و  کند  توجه  فرهنگی 

شرایط را برای صادرات آن تسهیل کند.
صادرات فرش ایران به ۴۱ میلیون دلار رسید

آمارها  طبق  گفت:  ایران  صادرات  کنفدراسیون  رئیس 
دلار  میلیون   ۴۱.۷ به   ۱۴۰۳ سال  در  ایران  فرش  صادرات 
رسیده است که نسبت به سال ۹۶ روند کاهشی چشمگیری 

را نشان می دهد.
وی افزود: این درحالیست که ارزش صادرات فرش ایران در 
دهه ۷۰ حدود ۲ میلیارد و ۱۱۲ میلیون دلار و در سال ۱۳۹۶ 
نزدیک به ۴۲۶ میلیون دلار بود که بی توجهی به این صنعت 

منجر به کاهش صادرات شده است.
شناسنامه  عنوان  به  ایرانی  فرش  هویت  بیان داشت:  لاهوتی 
نقش  تجارت  و  ارزآوری  در  که  است  جهان  در  ایران  ملی 

مهمی ایفا می کند.
کالای  یک  فقط  ایرانی  دستباف  فرش  اینکه  بیان  با  لاهوتی 
طی  گفت:  است،  ایران  ملی  هویت  بلکه  نیست  صادراتی 
به سمت لاکچری و لوکس  بازار فرش  سال های اخیر ذائقه 
طرح خوب،  بر  علاوه  باید  که  طوری  به  است،  کرده  تغییر 
باید کالای با کیفیت به بازار عرضه شود و در غیر اینصورت 

در بازار مشتری نخواهد داشت.
فرش  صادرات  ضعف  علل  از  یکی  اینکه  به  اشاره  با  وی 
ایرانی است،  نقشه ها و طرح های  ثبت جهانی  ایرانی عدم 
فرد  به  منحصر  از کیفیت و طرح  ایرانی  تصریح کرد: فرش 
برخوردار اس، اما اکنوندارای رقبای جدی مانند هندوستان، 

افغانستان، پاکستان و ترکیه است.
و  طرح  ثبت  اگر  افزود:  ایران  صادرات  کنفدراسیون  رئیس 
شدن  لاکچری  سمت  به  مشتری  سلیقه  بازار،  تنوع  نقشه، 
مورد توجه قرار نگیرد، به طور حتم هرگونه تسهیل در روند 

صادرات موفقیت آمیز نخواهد بود.
از  ملی  نماد  یک  عنوان  به  ایرانی  فرش  اینکه  بیان  با  وی 
فرش  داشت:  اظهار  نیست،  برخوردار  لازم  های  حمایت 
ایرانی به عنوان یک نماد ملی باید مورد حمایت دولت قرار 
بگیرد، زیرا امروز بسیاری کشورها برای حفظ فرهنگ خود 

هزینه های زیادی را متقبل می شوند.
دوازدهم  دولت  از  تجارت  مشکلات  اضافه کرد:  لاهوتی 
تاکنون همین روند را طی کرده است و شرایط بهبود چندانی 
به  با این تفاوت که دولت سیزدهم لایحه  ای  نداشته است، 
مجلس داد و موضوع ارز را به قانون تبدیل کرد که منجر به 

بازدارندگی و محدودکنندگی بیشتر صادرات شد.
۲ تصمیم جدید بانک مرکزی و احتمال محدودیت مجدد 

صادرات
وی به دو تصمیم گیری جدید و سختگیرانه در بانک مرکزی 
طی ۵۰ روز گذشته اشاره کرد و افزود: این تصمیمات روند 
گذشته  هفته  که  طوری  به  داد،  خواهد  کاهش  را  صادرات 
محدودیتی  و  موانع  خود  اختیارات  اساس  بر  مرکزی  بانک 
برای صادرکنندگان ایجاد کرد که بر اساس آن صادرکنندگان 

و  بانکی  تضامین  دریافت  بانکی،  تسهیلات  دریافت  از 
رفع  با  متناسب  اولیه   مواد  واردات  در  ارز  تامین  دریافت 

تعهدی خواهند شد.
وقتی  کرد:  اضافه  ایران  صادرات  کنفدراسیون  رئیس 
که  صادرکننده  و  بانکی  تسهیلات  دریافت  از  تولیدکننده 
ممکن  تولید  افزایش  شود،  می  محروم  تضامین  دریافت  از 
صنایع  و  فرش  کمیسیون  رئیس  میری،  بود.مرتضی  نخواهد 
دستی اتاق بازرگانی ایران نیز در این نشست گفت: در حال 
حاضر آمریکا مقصد ۴۴ درصد صادرات فرش جهان است، 
اما ایران به دلیل تحریم ها هیچ صادراتی به این کشور ندارد.

ایران  فرش  تاکنون صادرات   ۹۶ از سال  داشت:  اظهار  وی 
۹۰ درصد کاهش یافته است که این به معنای از دست دادن 

بازارهای تجاری است.
ایران رتبه پنجم صادرات فرش دنیا را دارد

ایران  بازرگانی  اتاق  دستی  صنایع  و  فرش  کمیسیون  رئیس 
صادرات  نخست  رتبه  این  از  پیش  که  ایران  کرد:  تصریح 
به رتبه پنجم جهانی  فرش جهان را در اختیار داشت امروز 

بعد از هند، پاکستان، افغانستان و ترکیه نزول یافته است.
فرش  صادراتی  بازار  رقیب  کشورهای  اکنون  وی،  گفته  به 
ایران را در اختیار دارند اما ایران به دلیل کیفیت و طرح و 
نقش می تواند در صورت فرهنگ سازی و حمایت دولت از 

صنعت فرش، مجدد بازارهای خود را به دست بیاورد.

سه  تشخیص،  مجمع  مسکن  کارگروه  جلسه  دومین  در 
و  فرسوده  بافت  احیای  زمین،  تامین  برای  کلیدی  سیاست 
حمایت از مسکن اقشار کم درآمد مورد بررسی قرار گرفت.

نقل   دومین جلسه کارگروه مسکن کمیته عمران و حمل و 
کمیسیون زیربنایی و تولیدی مجمع تشخیص مصلحت نظام 
با حضور اعضای آن کارگروه از جمله وحید خاوه ای رئیس 
»عبدالرضا  نظام،  مصلحت  تشخیص  مجمع  مسکن  کارگروه 
دبیر  ایران و  بازآفرینی شهری  گلپایگانی« مدیرعامل شرکت 
»حبیب اله  کشور،  وزارت  عمرانی  معاون  مسکن،  کارگروه 
طاهرخانی« معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی، 
و  مسکن  راه،  تحقیقات  مرکز  مسکن،  بنیاد  از  نمایندگانی 
شهرسازی، بانک مسکن، شورای شهر تهران، مجمع تشخیص 
شهر  نوسازی  سازمان  تهران،  دادگستری  نظام،  مصلحت 
از  جمعی  و  ساختمانی  هلدینگ های  از  نمایندگانی  تهران، 
شهرسازی  و  راه  وزارت  دادمان  ساختمان  در  دانشگاهیان 
 ۹ سیاست های  از  سیاست  سه  جلسه،  این  شد.در  برگزار 
تأمین  برای  گانه نظام در حوزه مسکن شامل مدیریت زمین 
مسکن و توسعه شهر و روستا در چارچوب استعداد اراضی 
و سیاست ها و ضوابط شهرسازی و طرح های توسعه و عمران 
بافت های  احیای  جدید،  شهرهای  توسعه  و  ایجاد  و  کشور 
کارآمد،  روش های  طریق  از  روستایی  و  شهری  فرسوده 

برنامه ریزی دولت در جهت تأمین مسکن گروه های کم درآمد 
و  خیریه  مؤسسات  تقویت  و  ایجاد  از  حمایت  و  نیازمند  و 
مورد  محروم  اقشار  مسکن  تأمین  برای  مردمی  ابتکارهای 

بحث و بررسی قرار گرفت.در این نشست، وضعیت موجود 
در خصوص تأمین زمین برای تولید مسکن، احیا و بهسازی 
بافت های فرسوده و تأمین مسکن اقشار کم درآمد مورد بحث 
و بررسی اعضا قرار گرفت. به منظور ایجاد هماهنگی بیشتر 

و تسهیلگری در این باره مقرر شد تا تمامی دست اندرکاران 
کارگروه  این  به  موجود  از وضعیت  گزارشی  مسکن،  حوزه 
ارائه دهند تا ضمن ارائه در مجمع چنانچه نیاز به اصلاحاتی 

وجود دارد در سطح کلان اقدامات لازم انجام شود.
شامل؛  مسکن  حوزه  در  گانه   ۹ سیاست های  است،  گفتنی 
مدیریت زمین برای تأمین مسکن و توسعه شهر و روستا در 
چارچوب استعداد اراضی و سیاست ها و ضوابط شهرسازی 
و طرح های توسعه و عمران کشور و ایجاد و توسعه شهرهای 
جدید، احیای بافت های فرسوده شهری و روستایی از طریق 
روش های کارآمد، برنامه ریزی دولت در جهت تأمین مسکن 
تقویت  و  ایجاد  از  و حمایت  نیازمند  و  کم درآمد  گروه های 
مسکن  تأمین  برای  مردمی  ابتکارهای  و  خیریه  مؤسسات 
اقشار محروم، برنامه ریزی جامع برای بهبود وضعیت مسکن 
و  طبیعی  سوانح  از  آسیب پذیر  مناطق  اولویت  با  روستایی 
متناسب با ویژگی های بومی، ایجاد و اصلاح نظام مالیات ها 
تولید  از  حمایت  مسکن،  و  زمین  اطلاعاتی  بانک  ایجاد  و 
طرح های، انبوه و صنعتی مسکن، اجباری کردن استانداردهای 
ساخت وساز مقررات ملی ساختمان و طرح های صرفه جویی 
انرژی، رعایت ارزش های فرهنگی و حفظ حرمت و منزلت 
سطح  ارتقا  و  پژوهش  تقویت  مسکن،  معماری  در  خانواده 

دانش علمی در حوزه مسکن است.

در فروردین ماه سال جاری ارزش معاملات بازار سرمایه به 
تفکیک بورس ها به ۳۳۷۸ همت رسید که نسبت به ماه مشابه 

در سال گذشته معادل ۱۷۲ درصد رشد داشته است.
 بر اساس آخرین آمار منتشر شده از وضعیت بازار سرمایه در 
پایان فروردین ماه سال جاری ارزش کل معاملات به تفکیک 
با  بورس ها به ۳۳۷۸ همت رسید که نسبت به ماه قبل خود 
۳۵ درصد کاهش و نسبت به ماه مشابه خود در سال گذشته 

)فروردین ماه ۱۴۰۳( معادل ۱۷۲ درصد رشد داشته است.
اوراق  و  بورس  سازمان  سوی  از  شده  منتشر  آمار  براساس 
کل  ارزش  جاری،  سال  ماه  فروردین  پایان  در  بهادار، 
)هزار  همت   ۳۳۷۸ به  سرمایه  بازار  در  بورس ها  معاملات 
میلیارد تومان( رسید که بورس تهران سهمی ۲۴۴ همتی را به 
خود اختصاص داده که نسبت به ماه قبل خود )اسفند ۱۴۰۳( 

معادل ۴۰ درصد کاهش و نسبت به فروردین ماه سال گذشته 
معادل ۱۱۲ درصد افزایش داشت.

با این حال سهم معاملات فرابورس در فروردین ماه بیش از 
همه بورس ها بود. در پایان فروردین ماه سال جاری، ارزش 
قیاس  در  که  بود  همت   ۲۸۳۳ ایران  فرابورس  در  معاملات 
با ماه قبل، ۳۶ درصد کاهش و نسبت به ماه مشابه در سال 

گذشته ۱۹۴ درصد افزایش داشت.
منفی  رشد  همتی   ۲۷۹ معاملاتی  ارزش   با  نیز  کالا  بورس 
۷.۹ درصدی در قیاس با اسفند ماه ۱۴۰۳ و رشد مثبت ۹۲.۵ 
درصدی در قیاس با فروردین ماه ۱۴۰۳ را به خود اختصاص 
داد.همچنین، بورس انررژی ایران در پایان فروردین ماه سال 
در  که  کرد  تجربه  را  معاملاتی  رزش  همت   ۲۰.۵ جاری 
مقایسه با ماه قبل خود )اسفند ماه ۱۴۰۳( معادل ۵۹ درصد 
سال  ماه  فروردین  به  نسبت  و  معاملات  ارزش  در  کاهش 

۱۴۰۳ معادل ۱۶.۴ درصد رشد را تجربه کرد.

رفع تعهد ارزی صادرکنندگان فرش دستباف تسهیل شد

نقشه راه جدید برای خانه دار شدن کم درآمدها

رشد ۱٧۲ درصدی ارزش معاملات در ۴ بورس  ایران

مالیات بر عایدی سرمایه گامی به 
سوی اقتصاد عدالت محور

توزیع  برای  قدرتمند  ابزاری  سرمایه،  عایدی  بر  مالیات 
عادلانه تر ثروت و تامین منابع مالی مورد نیاز برای توسعه 

کشور است.
 مالیات بر عایدی سرمایه به عنوان یکی از ابزارهای مالیاتی 
مدرن، نقش مهمی در افزایش درآمدهای دولت ها، کاهش 
فرار مالیاتی و توزیع عادلانه ثروت دارد. کشور ما نیز با 
پایدار، در  منابع مالی  به  نیاز  اقتصادی و  به شرایط  توجه 
سال های اخیر به سمت اجرای این نوع مالیات حرکت کرده 
بر  که  است  مالیات  نوعی  عایدی سرمایه  بر  است.مالیات 
مانند سهام،  دارایی های سرمایه ای  فروش  از  سود حاصل 
هدف  می شود.  وضع  دارایی ها  سایر  و  طلا  ارز،  املاک، 
اصلی این نوع مالیات، اخذ مالیات از سودهای غیرعملیاتی 

و درآمدهای ناشی از افزایش ارزش دارایی ها است.
مالی  تأمین  برای  مهمی  منبع  سرمایه  عایدی  بر  مالیات 
دولت ها محسوب می شود که می تواند به کاهش وابستگی 
بر عایدی  مالیات  اجرای  نفتی کمک کند.با  به درآمدهای 
کاهش  دارایی ها  بخش  در  مالیاتی  فرار  امکان  سرمایه، 
می یابد، زیرا فروش دارایی ها به طور رسمی ثبت می شود 

و مالیات آن قابل وصول است.
نابرابری  کاهش  به  می تواند  همچنین  مالیات  نوع  این 
درآمدی کمک کند، زیرا افراد دارای ثروت بیشتر که دارای 
دارایی های بیشتری هستند، مالیات بیشتری پرداخت می کنند 
فعالیت های  از  مالیات،  از  نوع  این  پرداخت  طریق  از  و 
شده  جلوگیری  دارایی  و  مالی  بازارهای  در  سوداگرانه 
با  اخیر،  سال های  می شود.در  کمک  اقتصادی  ثبات  به  و 
تصویب قوانین جدید مالیاتی، زمینه برای اجرای مالیات بر 
عایدی سرمایه فراهم شده و به موجب قانون، نرخ مالیات 
بر عایدی سرمایه بسته به نوع دارایی و مدت نگهداری آن 
متفاوت است.آنچه در این بحث قابل توجه است این است 
که تحقق مالیات بر عایدی سرمایه، با چالش های بسیاری 
مانند فقدان زیرساخت های اطلاعاتی کافی، مقاومت برخی 
از ذینفعان در پرداخت و پیچیدگی های قانونی روبرو است.

پیشینه  سرمایه ای،  عوائد  طریق  از  ستانی  مالیات  اجرای 
از  بسیاری  و  دارد  الملل  بین  سطح  در  موفقی  اجرایی 
ایالات  مانند  توسعه،  حال  در  و  یافته  توسعه  کشورهای 
با  را  آن  جنوبی  کره  و  استرالیا  کانادا،  بریتانیا،  متحده، 
موفقیت اجرا کرده اند و این تجربه موفق بین المللی نشان 
می دهد که اجرای موفق مالیات بر عایدی سرمایه نیازمند 
آموزش  قوی،  اطلاعاتی  زیرساخت های  دقیق،  طراحی 

عمومی و همکاری بین دستگاه های مختلف است.
گفتنی  مالیات،  از  نوع  این  اهمیت  میزان  توضیح  در  اما 
بر عایدی  مالیات  مطالعات صورت گرفته،  است که طبق 
سرمایه می تواند به صورت قابل توجهی درآمدهای دولت 
را افزایش دهد و همچنین می تواند تأثیرات مثبتی بر سایر 
بخش های اقتصادی داشته باشد. به عنوان مثال، با کاهش 
مسکن  قیمت  مسکن،  بازار  در  سوداگرانه  فعالیت های 
کم  اقشار  برای  مسکن  به  دسترسی  و  می شود  متعادل تر 

درآمد آسان تر می شود.

فعالان اقتصادی برای
 واردات کالا باید هفت خان 

را رد کنند
بازرگانی،  اتاق  معدنی  صنایع  و  معدن  کمیسیون  رئیس 
استقرار هوش  ایران خواستار  و کشاورزی  معادن  صنایع، 
مصنوعی در بنادر به منظور تسهیل مراودات تجاری فعالان 
اقتصادی شد و گفت: تجار برای واردات کالا باید هفت 

خان را رد کنند.
بهرام شکوری با اشاره به حادثه پیش آمده در بندر شهید 
رجایی و از بین رفتن کالاهای موجود در این بندر اظهار 
شده،  غفلت  آن  از  بنادر  در  که  اتفاقاتی  از  یکی  داشت: 
مرتبط  زیرساخت های  توسعه  و  هوشمندسازی  از  استفاده 
با فناوری اطلاعات است که سبب شده تا شاهد انباشت و 

رسوب کالاها در بنادر و گمرک باشیم.
رئیس انجمن سنگ ایران با بیان اینکه باید عملیات تخلیه و 
بارگیری در بنادر و ترخیص در گمرکات چابک تر شود، 
گفت: در دوره های قبل شاهد صف کشیدن کشتی ها برای 
تخلیه کالاها در بندر شهید رجایی بودیم که در هیچ جای 

دنیا اینگونه نیست.
وی عنوان کرد: مدیران باید با چابک سازی سیستم جلوی 
رسوب کالاها را بگیرند تا شاهد بروز چنین حوادث تلخی 
در کشور و انتشار تصاویری از انباشت کالاها در کانتینرها 
نباشیم.شکوری رسوب کالاها را یکی از مهمترین مشکلات 
گفت:  و  کرد  عنوان  تولیدکنندگان  بویژه  اقتصادی  فعالان 
کارخانه ها به واردات مواد اولیه و قطعات برای ادامه حیات 
و تولید نیاز دارند و باید سریع در دسترس آنان قرار گیرد.

این فعال اقتصادی تاکید کرد: اگر زیرساخت ها و هوش 
یافت،  می  توسعه  کشور  گمرکات  و  بنادر  در  مصنوعی 

امروز شاهد بروز حادثه تلخ بندر شهید رجایی نبودیم.
اقتصادی  فعالان  مشکلات  مهمترین  از  کالاها  رسوب 

است
وی تاکید کرد: تعلل در ترخیص کالاها و موانع آن با همه 
شعارهای سال از جمله رونق تولید و سرمایه گذاری در 
تولید، متضاد است ضمن اینکه این مشکلات به فرایندهای 
طولانی اداری، پیمان سپاری و تاخیر در تخصیص ارز باز 

می گردد.
بازرگانی،  اتاق  معدنی  صنایع  و  معدن  کمیسیون  رئیس 
صنایع، معادن و کشاورزی ایران خاطر نشان کرد: کسانی 
که واردات و صادرات انجام نداده باشند، درک درستی از 
مشکلات فعالان اقتصادی نخواهند داشت؛ یک واردکننده 
باید هفت خان را رد کند تا بتواند یک قطعه یا مواد اولیه 
فعالان  دلسردی  امر موجب  این  اینکه  وارد کند ضمن  را 

اقتصادی می شود.
وی با تاکید بر اینکه باید فرایندهای پیچیده اداری برداشته 
حذف  و  فرایندها  به  بخشی  سرعت  با  باید  گفت:  شود، 
مانند  نهادهایی  تسهیلگری  برای  شرایط  زاید،  فرایندهای 
تجارت  و  معدن  وزارت صنعت،  مرکزی  بانک  گمرکات، 
تا  ثبت سفارش  زمان  از  این در حالیست که  فراهم شود 

ترخیص کالا مدت ۳ ماه تا یک سال زمان می برد.

 دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی اعلام 
کرد: تراز تجاری مناطق آزاد کشور در فروردین ماه امسال 

۴۱ میلیون و ۴۶۳ هزار دلار بوده است.
و  اقتصادی  معاونت  سوی  از  منتشرشده  آمار  اساس  بر   
ویژه  و  آزاد  مناطق  شورای عالی  دبیرخانه  سرمایه گذاری 
اقتصادی، مجموع صادرات کالا و خدمات در مناطق آزاد 
میلیون   ۱۰۰.۸۵ به  جاری  سال  فروردین ماه  طی  کشور 
بدون  مناطق  این  واردات  مقابل،  در  است.  رسیده  دلار 
شده  اعلام  دلار  میلیون   ۵۹.۲۰۷ ماشین آلات،  احتساب 
میلیون دلاری   ۴۱.۶۴۳ مثبت  تجاری  تراز  نشان دهنده  که 

است.
مناطق  از  هریک  تجاری  تراز  وضعیت  گزارش،  این  در 

آزاد کشور به تفکیک آمده است:
منطقه آزاد ماکو با صادرات ۷.۵۵ میلیون دلار و واردات 
میلیون دلاری   ۵.۳۵ مثبت  تجاری  تراز  دلار،  میلیون   ۲.۲
را ثبت کرده است. عمده صادرات این منطقه شامل مواد 
اولیه و کالاهای مسافری بوده و ۷ میلیون دلار از صادرات 

آن به خدمات ترانزیت اختصاص دارد.
منطقه آزاد چابهار با صادرات ۰.۸ میلیون دلار و واردات 
دلار  میلیون   ۱۲.۵ منفی  تجاری  تراز  دلار،  میلیون   ۱۳.۳
مواد  شامل  عمدتاً  چابهار  واردات  است.  کرده  تجربه  را 
اولیه، کالاهای مصرفی، خودرو و کالاهای مسافری بوده 

است.
میلیون دلار و واردات  با صادرات ۲۰  اروند  منطقه آزاد 
۶ میلیون دلار )بدون احتساب ماشین آلات(، تراز تجاری 
منطقه  این  واردات  است.  داشته  دلاری  میلیون   ۱۴ مثبت 
شامل ترکیبی از کالاهای مصرفی، مسافری، مواد اولیه و 

خودرو است.
منطقه آزاد کیش با صادرات ۲۲.۳ میلیون دلار و واردات 
دلار  میلیون   ۲.۶ منفی  تجاری  تراز  دلار،  میلیون   ۲۴.۹
فنی  خدمات  شامل  عمدتاً  کیش  صادرات  است.  داشته 
و مهندسی )۱۷.۵ میلیون دلار( و گردشگری )۴.۸ میلیون 
احتساب  بدون  منطقه  این  واردات  است.  بوده  دلار( 
ماشین آلات شامل خودرو، مواد اولیه و کالاهای مصرفی 

و مسافری است.
منطقه آزاد قشم با صادرات ۲۸.۸ میلیون دلار و واردات 
۴.۴ میلیون دلار، تراز تجاری مثبت ۲۴.۴ میلیون دلار را 
ثبت کرده است. عمده واردات این منطقه به مواد اولیه، 

کالاهای مصرفی و مسافری اختصاص دارد.
منطقه آزاد انزلی با صادرات ۰.۴ میلیون دلار و واردات 
میلیون   ۴.۴۰۷ منفی  تجاری  تراز  دلار،  میلیون   ۴.۸۰۷
احتساب  بدون  منطقه  این  واردات  است.  داشته  دلاری 
مصرفی،  کالاهای  اولیه،  مواد  حوزه  در  ماشین آلات، 

خودرو و کالاهای مسافری انجام شده است.
واردات  و  دلار  میلیون   ۲۱ با صادرات  ارس  آزاد  منطقه 
میلیون دلاری   ۱۷.۴ مثبت  تجاری  تراز  دلار،  میلیون   ۳.۶
را ثبت کرده است. واردات این منطقه نیز بدون احتساب 
اولیه، کالاهای مصرفی، خودرو  مواد  ماشین آلات، شامل 

و کالاهای مسافری است.
واردات  کل  میزان  که  است  آمده  گزارش  این  پایان  در 
هفت گانه،  آزاد  مناطق  در  تولید  تجهیزات  و  ماشین آلات 
ماشین آلات  واردات  مجموع  و  دلار  میلیون   ۳۸.۵۱
تجهیزات تولید و مواد اولیه در این مناطق ۴۸.۴۱ میلیون 

دلار بوده است.

بازار فولاد ایران در
 آستانه خروج از رکود

یک تارنمای تحلیلی فولاد در گزارشی نوشت که گرچه 
بازار فولاد ایران هم اکنون با چالش هایی روبه رو شده اما 

کارشناسان بر این باورند که این شرایط موقتی است.
»بازار  ترکیه،  »استیل رادار«  تحلیلی  تارنمای  ادعای  به   
یعنی  بزرگ  چالش  دو  با  حاضر  حال  در  ایران  فولاد 
کمبود  و  آمریکا  با  هسته ای  مذاکرات  نتیجه  درباره  ابهام 
نقدینگی« دست و پنجه نرم می کند اما این شرایط موقتی 
است و ظرف دو ماه آینده احتمالا شرایط واضح تر خواهد 

شد.در گزارش کوتاه این تارنمای تحلیلی می خوانیم:
 بازیگران بازار فولاد با نگاهی واقع گرایانه، خود را برای 
نتیجه  شدن  روشن  از  پس  بلافاصله  فوری  تصمیمات 
جرقه  می تواند  آمادگی  این  می کنند.  آماده  مذاکرات، 
افزایش  را  تجاری  حجم  و  باشد  بازار  ناگهانی  حرکت 
دهد، به ویژه در صورتی که تحریم ها تعدیل یا کانال های 
تاثیر  به  توجه  با  بین،  این  شود.در  بازگشایی  بانکی 
انتظار  طلا،  و  املاک  همچون  رقیب  بازارهای  بر  رکود 
به بخش فولاد  از سرمایه های خاموش  برخی  می رود که 
بازگردند به ویژه اگر بازار سهام دچار نوسان شود.برخی 
تحلیلگران بر این باورند که قیمت شمش فولاد در حال 
تغییر جزئی  و حتی  است  به سطح حمایت  نزدیک شدن 
قیمت ها  احیای  به  می تواند  اقتصادی،  کلان  سیاست  در 
برای  جذاب  پنجره ای  می تواند  موضوع  این  شود.  منجر 
بگشاید. راهبردی  این صنعت  در  و سرمایه گذاری  خرید 

در پایان این گزارش آمده است: با توجه به شاخص های 
در  فولاد  بازار  رکود  دوره  که  می رسد  نظر  به  کنونی، 
حال نزدیک شدن به روزهای پایانی است و این صنعت 
دارد. قرار  پویایی  از  مرحله جدیدی  به  آستانه ورود  در 

با  ایران،  فولاد  انجمن  گزارش  برپایه  و  ایرنا  گزارش  به 
ایران  فولاد  درصدی صادرات صنعت   ۱۳ کاهش  وجود 
به  درصدی   ۱۳ افزایش  با  میلگرد  صادرات   ،۱۴۰۳ در 
و  ناودانی  نبشی،  صادرات  و  تن  هزار   ۸۷۲ و  میلیون   ۲
 ۲۵ با  نیز  تیرآهن  استثنا  به  فولادی  طویل  مقاطع  سایر 
با  نیز  تیرآهن  صادرات  و  تن  هزار   ۲۸۶ به  رشد  درصد 
میزان  رسید.این  تن  هزار   ۲۱۳ به  درصدی   ۱۰ افزایش 
به  منجر  فولادی  طویل  مقاطع  صادرات  حجمی  افزایش 
 ۱۴۰۳ سال  ایران  ساختمانی  فولاد  صادرات  که  شد  آن 
را با رشد حجمی ۱۴ درصدی به پایان ببرد که منجر به 
گذشته  شد.سال  صادرات  ارزش  در  درصدی   ۹ افزایش 
افزایش صادرات میلگرد، نبشی، ناودانی، تیر آهن و سایر 
فولاد  محصولات  جزو  همگی  که  فولادی  طویل  مقاطع 
ساختمانی هستند در شرایطی رقم خورد که تولید میلگرد 
با ۰.۵ درصد کاهش به سه میلیون و ۹۶۷ هزار تن رسید.
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و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

قانون  نامه  آئین   ۱۳ ماده  و  قانون   ۲ ماده  موضوع  آگهی 
فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  و  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین 

سند رسمی
مورخه   ۱۴۰3۶۰3۱۸۱۴۰۰۲۹3۶ شماره  رای  برابر 
تعیین تکلیف  ۱۴۰3/۱۱/۱3 هیات اول دوم موضوع قانون 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک املش تصرفات مالکانه بلا 
فرزند  نیا  صالح  صالح  محمد  خانم  آقای  متقاضی  معارض 

حسین بشماره شناسنامه۱۱۹
صادره از املش بصورت ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی 
از سنگ  فرعی  مربع پلاک ۱۷۰  متر  مساحت 3۹5۷.۰۰  به 
گیلان   ۲۹ بخش  گویه  کهنه  قریه  در  واقع  اصلی   ۱۱۰
رحیمی  عابدین  خانم  آقای  رسمی  مالک  از  خریداری 

محرز گردیده است.
فاصله  به  نوبت  دو  در  مراتب  عموم  اطلاع  منظور  به  لذا   
به  نسبت  اشخاص  روز آگهی می شود در صورتی که   ۱5
صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت 
مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۴/۲/۷

تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۴/۲/۲۲
م الف ۶5

احسان شعبانی دریاوارسری -رئیس ثبت اسناد و املاک

****
قانون  نامه  آئین   ۱۳ ماده  و  قانون   ۳ ماده  موضوع  آگهی 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند  تعیین تکلیف وضعیت 

رسمی
مورخه   ۱۴۰3۶۰3۱۸۰۱۱۰۲۹۴۱۰ شماره  رای  برابر 
وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات   ۱۴۰3/۱۲/۲۶
در  مستقر  رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی 
معارض  بلا  مالکانه  تصرفات  سرا  صومعه  ملک  ثبت  واحد 
متقاضی خانم فرخنده سادات ابوالقاسمی فرزند میر باقر به 
شماره شناسنامه ۸۸۷۰ صادره از تهران به عنوان ششدانگ 
محوطه  و  خانه  باب  یک  بر  مشتمل  باغی  زمین  قطعه  یک 
مفروز  اصلی   ۸۲ از  فرعی   ۲3۲ پلاک  به   ۹۱۴/۴ بمساحت 
تنیان سنگ ۸۲  قریه  واقع در  از پلاک ۸۲  و مجزی شده 
به  لذا  است.  گردیده  محرز  خریداری  گیلان   ۲۲ بخش 
فاصله ۱5 روز  به  نوبت  منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
آگهی میشود چنانچه اشخاصی نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی بشرح مذکور اعتراض داشته باشد میتوانند از تاریخ 
این  به  را  خود  اعتراض  ماه   ۲ بمدت  آگهی  انتشار  اولین 
از  ماه  یک  مدت  ظرف  رسید  اخذ  از  پس  و  تسلیم  اداره 
تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی است و رسید در صورت انقضای مدت 
مذکور و عدم وصول اعتراض مدت مذکور طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول  ۱۴۰۴/۰۲/۲۲ 
تاریخ انتشار نوبت دوم  ۱۴۰۴/۰3/۰۶

م الف ۹۱۰/5۴۱
شناسه ۱۹۲۷۶۸۰

رئیس ثبت اسناد واملاک شهرستان صومعه سرا 
یداله شهبازی

***********************
قانون  نامه  آئین   ۱۳ ماده  و  قانون   ۳ ماده  موضوع  آگهی 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند  تعیین تکلیف وضعیت 

رسمی
مورخ   ۱۴۰3۶۰3۱۸۰۱۱۰۲۲۱۰۴ شماره  رای  برابر 
وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات   ۱۴۰3/۱۰/۱۱
در  مستقر  رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی 
معارض  بلا  مالکانه  تصرفات  سرا  صومعه  ملک  ثبت  واحد 
شماره  به  اکبر  فرزند  کسمائی  شربتی  یاسر  آقای  متقاضی 
یکباب  ششدانگ  در  سرا  صومعه  از  صادره   ۸۸۱ شناسنامه 
 ۴۹ از  فرعی   ۱۲۹۱ پلاک  مربع  متر   ۲۴.3 بمساحت  مغازه 
واقع  باقیمانده   ۱۲۸ پلاک  از  شده  مجزی  و  مفروز  اصلی 
در کسما بخش ۲۲ گیلان خریداری از مالکیت محمد انامی 
محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
به فاصله ۱5 روز آگهی میشود چنانچه اشخاصی  دو نوبت 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی بشرح مذکور اعتراض 
داشته باشد می توانند از تاریخ اولین انتشار آگهی بمدت ۲ 
ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، 
دادخواست  اعتراض  تسلیم  تاریخ  از  ماه  یک  مدت  ظرف 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است و رسید 
اعتراض  وصول  عدم  و  مذکور  مدت  انقضای  صورت  در 
مدت مذکور طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول  ۱۴۰۴/۰۲/۲۲ 
تاریخ انتشار نوبت دوم  ۱۴۰۴/۰3/۰۶

م الف ۹۱۰/5۴5
شناسه ۱۹۲۸۰۰۰

رئیس ثبت اسناد واملاک شهرستان صومعه سرا 
یداله شهبازی

*****************

و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

قانون  نامه  آئین   ۱3 ماده  و  قانون   3 ماده  موضوع  آگهی 
فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  و  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین 
-۱۴۰3۶۰3۱۸۰۱۹۰۰۸33۹ شماره  برابررای  رسمی  سند 

تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  اول  هیات   ۱۴۰3/۱۰/۰۶
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
بلا  مالکانه  تالش تصرفات  ثبت ملک  ثبتی حوزه  در واحد 
معارض متقاضی آقای صامت عبدالهی میانکوه فرزند محب 
الله به شماره شناسنامه ۴۱۸ صادره از تالش در ششدانگ یک 
قطعه باغ مشتمل بربنای احداثی به مساحت ۱3۹3/۸۲ متر 
مربع پلاک فرعی ۶3۱ از ۱۱ اصلی مفروز و مجزی شده از 
پلاک ۱۶3 واقع در قریه میانکوه بخش ۲۸ گیلان خریداری 
از مالک رسمی قدرت عبداللهی محرز گردیده است. لذا 
به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز 
آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این 
از  ماه  یک  مدت  ظرف  رسید  اخذ  از  پس  و  تسلیم  اداره 
تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 
صادر  مالکیت  سند  مقررات  طبق  اعتراض  وصول  عدم  و 

خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول  ۱۴۰۴/۰۲/۲۲ 
تاریخ انتشار نوبت دوم  ۱۴۰۴/۰3/۰۶

م الف ۹۰۷/۲۸۲
شناسه ۱۹۲۸۴۷۶

رئیس ثبت اسناد واملاک شهرستان 
روح اله لطفی
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استان هااستان ها
پروژه های عمرانی و بهبود زیر 

ساخت های شهری هفشجان

شهردار هفشجان: اجرای پروژه های توسعه عمرانی شامل 
بهسازی معابر، توسعه حمل و نقل عمومی و تکمیل طرح 
های گردشگری: در نشست خبری با خبرنگاران از فعالیت 
های شهرداری گزارشی ارائه داد و بیان کرد: شهرداری با 
برنامه ریزی و اجرای پروژه های عمرانی و اجتماعی، تلاش 

کرده است شرایط زندگی شهروندان را بهبود بخشد.
داوود رشیدی گفت: در سه سال گذشته، حدود ۱۸ هزار 
تن آسفالت رایگان از محل منابع دولتی برای بهسازی معابر 
 ۴۰ نیز  چشمه زنه  گردشگری  مجموعه  در  و  شده  استفاده 
میلیارد تومان سرمایه گذاری کرده ایم تا این منطقه به قطب 

گردشگری و درآمدزایی شهر تبدیل شود.
و  شده  تجهیز  جدیدی  ورزشی  سالن های  افزود:  رشیدی 
ویژه  ورزشی  کلاس های  برگزاری  برای  تفاهم نامه هایی 
منعقد  جوانان  و  ورزش  اداره  با  کارکنان  خانواده های 
پیاده روها و توسعه فضای سبز  بهسازی  کرده ایم. همچنین 
به منظور تشویق شهروندان به پیاده روی و کاهش ترافیک 

در حال انجام است.
رشیدی با تأکید بر نقش فعالیت های فرهنگی و مذهبی در 
تقویت هویت شهری اظهار داشت: شهرداری در برگزاری 
دلیل  به  برنامه ها  برخی  اما  بوده،  فعال  مناسبتی  جشن های 

شرایط خاص اجتماعی کنسل شده اند.
وی تصریح کرد: برای جشن روز هفشجان و ولادت امام 
رضا )ع( برنامه ریزی شده و هزینه های آن از سوی خیرین و 
شهرداری تأمین می شود. در این زمینه بودجه ای ۵۰۰ میلیون 

تومانی در نظر گرفته شده است.
شهر  برترین های  از  تجلیل  به  توجه  با  هفشجان  شهردار 
نفر از شهروندانی  هفشجان اظهار کرد: در روز شورا، ۲۰ 
که موفق به کسب مقام های بین المللی شده اند، مورد تقدیر 
قرار خواهند گرفت. انتخاب این افراد بر اساس مستندات و 

معیارهای مشخص انجام شده است.
اولویت های  از  را  عمرانی  پروژه های  پیشرفت  رشیدی 
 - طاقانک  جاده  کرد:  نشان  خاطر  و  دانست  شهرداری 
سیرک نواباد با ۷۰ درصد پیشرفت فیزیکی در حال تکمیل 
است و جاده مصطفی آباد پس از ۴۰ سال انتظار، به مرحله 

بهره برداری نزدیک شده است.
ایشان گفت: مجتمع دام سنگین و پروژه های گلخانه ای نیز 
اقتصاد محلی  بتوانیم  تا  پیگیری هستند  در حال طراحی و 

را تقویت کنیم.
شهردار هفشجان در خصوص وضعیت حقوق و مطالبات 
کارمندان  مطالبات  تمامی  کرد:  بیان  شهرداری  کارکنان 
معوقه ای  هیچ  و  شده  پرداخت  شرکتی  نیروهای  و  رسمی 
به صورت  ماه  فروردین  حقوق  همچنین  ندارد.  وجود 

علی الحساب به حساب پرسنل واریز شده است.
انجام  نیز  مشاغل  طبقه بندی  طرح  اجرای  کرد:  اضافه  وی 
شده تا حقوق کارگران عادلانه و مطابق تخصص و سختی 

کار آن ها تعیین شود.
رشیدی با اشاره به مشکلات مالی شهرداری گفت: کمبود 
برنامه های  اجرای  اصلی  چالش های  از  یکی  اعتبارات 
این مشکل،  برای رفع  فرهنگی و عمرانی است.  آموزشی، 
حمایت بیشتر از سوی مسئولان و جذب سرمایه گذاری های 

مشارکتی ضروری است.
اجرای  پایدار،  مالی  منابع  تأمین  بدون  داشت:  اظهار  وی 
طرح های توسعه شهری با چالش جدی مواجه خواهد شد 
اجرا  در  کندی  با  است  ممکن  شهری  پروژه های  برخی  و 

روبه رو شوند.
شهرکرد: خبرنگار نسیم

بافت تاریخی تبریز 
ساماندهی می شود

مرمت  از  تبریز  تاریخی   - فرهنگی  هشت  منطقه  شهردار   
پیاده  تا  میدان ساعت  بین  و جداره سازی سنتی حدفاصل 
تربیت خبر داد و گفت: وضع آشفته کنونی ساماندهی  راه 
می شود. حسین منیری فر در جلسه مشترک با معاون میراث 
فرهنگی مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
آذربایجان شرقی پیرامون بررسی ابعاد مختلف اجرای طرح 
با  طرح  این  افزود:  خمینی)ره(،  امام  خیابان  سازی  جداره 
همکاری و تعامل نزدیک با کارشناسان میراث فرهنگی اجرا 
بافت  به  بخشی  هویت  منظور  به  کرد:  اظهار  شود.وی  می 
تاریخی فرهنگی تبریز، شهرداری منطقه هشت بعد از اجرای 
موفق جداره سازی بلوار جمهوری اسلامی و بازار گرجیلر، 
های  جداره  مرمت  و  سازی  جداره  جاری  سال  بودجه  در 
ساعت،  میدان  تربیت،  راه  پیاده  خمینی)ره(،  امام  خیابان 
لحاظ  را  پاساژ  کوچه  و  شمالی  ارتش  فردوسی،  دارایی، 
ها  این طرح  اجرای  برای  یاداور شد:  فر  کرده است.منیری 
اعتباری معادل ۱۵۰ میلیارد ریال در نظر گرفته شده است.وی 
وضع کنونی جداره های خیابان امام خمینی، حدفاصل میدان 
ساعت تا تربیت را در شان بافت تاریخی شهر تبریز ندانست 
و ادامه داد: بر همین اساس در نظر داریم در روزهای آتی 
جداره سازی سنتی این محور تاریخی را با مشارکت اداره 
فر جداره های  کنیم.منیری  آغاز  استان  فرهنگی  میراث  کل 
تاریخی در خیابان امام خمینی)ره( حدفاصل میدان ساعت تا 
تربیت را دارای ارزش هویتی و تاریخی برشمرد و گفت: پس 
از مرمت جداره های تاریخی، نورپردازی آنها و سنتی سازی 
تابلوهای مشاغل این مسیر نیز در ماه های آتی عملیاتی می 
شود.معاون میراث فرهنگی مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع 
جلسه  این  در  نیز  شرقی  آذربایجان  گردشگری  و  دستی 
ضمن قدردانی از اقدامات شهرداری منطقه هشت تاریخی و 
فرهنگی تبریز، گفت: اقدامات بسیار خوبی در این منطقه در 
حال انجام است و شاهد تعاملات مثبت شهرداری و این اداره 

کل هستیم که در آینده نیز تداوم خواهد یافت.

نقره آسیا سهم بوکسور خوش آتیه 
سیستان و بلوچستان 

و  استان سیستان  تکنیک  بوکسور خوش  زبیر عیسی زهی 
آفتاب  و  نخل  دیار رستم دستان و سرزمین  از  بلوچستان 
مدال  ایران،  اسلامی  جمهوری  بوکس  ملی  تیم  بهمراه 
به  استان  برای  را  آسیا  نوجوانان  مسابقات  نقره  ارزشمند 
میزبانی  به  از ۲۸ فروردین ماه  این مسابقات  ارمغان آورد. 
اسلامی  نوجوانان جمهوری  ملی  تیم  و  آغاز  اردن  کشور 
در  که  کرد  شرکت  رقابت ها  این  در  بوکسور   ۸ با  ایران 
پایان با کسب ۷ مدال شامل یک طلا، چهار نقره و دو برنز، 

عملکردی قابل قبول از خود به نمایش گذاشت.
عشایری،  پرتوان  نوجوان  عیسی زهی،  زبیر  میان  این  در 
توانست  درخشان،  نمایش هایی  با  کیلوگرم   ۴۸ وزن  در 
قرعه  با  اول  دور  در  او  کند.  جلب  خود  به  را  توجه ها 
استراحت روبه رو شد؛ سپس در نخستین مبارزه اش نماینده 
بر  نیز  نیمه نهایی  مرحله  در  و  داد  شکست  را  تایپه  چین 

بوکسوری از کشور هند غلبه کرد و به فینال راه یافت.
وی در مبارزه فینال با وجود تلاش بسیار، نتوانست حریف 
قدرتمند ازبکستانی خود را مغلوب کند و با شایستگی به 

مدال نقره مسابقات قهرمانی آسیا دست یافت.
بلوچستان  و  سیستان  بوکس  درخشان  استعدادهای  کشف 
چون زبیر عیسی زهی، توسط مربیان قهرمان پرور استان، 
اداره کل  با حمایت  را  دانیال های شه بخش  نوید ظهور 
خواهد  بهمراه  بوکس  هیات  و  استان  جوانان  و  ورزش 

داشت.
زبیر  درخشش  پی  در  بلوچستان  و  سیستان  استاندار 
پیام  آسیا  نوجوانان  بوکس  رقابت های  در  عیسی زهی 
تبریک صادر نمود.  در این پیام آمده: درخشش افتخارآمیز 
»زبیر عیسی زهی« بوکسور نوجوان و با استعداد سیستان و 
و  اردن  کشور  میزبانی  به  آسیایی  مسابقات  در  بلوچستان 
کسب مدال نقره، جلوه ای از ظرفیت های درخشان جوانان 
میان  در  را  غرور  و  شادی  از  موجی  که  است  دیار  این 
شکوفایی  و  ورزش  توسعه  آفرید.  کشور  و  استان  مردم 
بنیادین توسعه  استعدادهای نوجوانان و جوانان، از ارکان 
تا  اهتمام ویژه دنبال می شود  با  استان است که  همه جانبه 
رشد متوازن در تمامی عرصه ها محقق گردد. در ادامه پیام 
منصور بیجار،بیان شده:  اینجانب این موفقیت را به مردم 
شریف استان، جامعه ورزش، خانواده محترم این قهرمان، 
مربیان پرتلاش و تمامی فرزندان غیور ایران اسلامی تبریک 
عرض نموده، توفیق روزافزون جوانان این سرزمین را در 
مسیر افتخارآفرینی برای نظام مقدس جمهوری اسلامی و 

میهن عزیزمان از درگاه خداوند متعال مسئلت می نمایم.
نسیم زاهدان-خبرنگار 

افزایش ۳۵ درصدی بهره وری تولید ماسه و 
آسفالت در مجتمع تولیدی شهرداری قم

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم گفت: خط 
و  توسعه  سازمان  تولیدی  مجتمع  در  شکسته  ماسه  جدید 
عمران شهرداری قم نصب و راه اندازی شده و با بهره برداری 
از این خط جدید، راندمان تولید ماسه و آسفالت حدود ۳۵ 

درصد افزایش یافته است.
مسعود بخشی  از نصب و راه اندازی خط جدید ماسه شکسته 
قم  شهرداری  عمران  و  توسعه  سازمان  تولیدی  مجتمع  در 
خبر داد و اظهار کرد: با بهره برداری از خط جدید، راندمان 

تولید ماسه و آسفالت حدود ۳۵ درصد افزایش است.
وی افزود به منظور تسریع در تعمیرات و راه اندازی خطوط 
قطعات  انبار  آسفالت،  نیاز  مورد  سنگی  مصالح  تولید 
سنگ شکن های مخروطی )هیدروکُن( شامل منتیل، کانکیو، 
اکسنتریک،  و  اسپایدر  بوش های  هدسنتر،  همراه  به  شفت 

کنگره ای و تاپشل تهیه و شارژ شده است.
تصریح  قم  شهرداری  عمران  و  توسعه  سازمان  مدیرعامل 
کرد: در راستای بهبود راندمان تولیدی خطوط تولید مصالح 
یک  مصالح،  کیفیت  و  تولید  ظرفیت  ارتقای  و  آسفالتی 
دستگاه درشت شکن ۳۲×۱۳ هیدروکُن خریداری و نصب 

شده است.
این  گفت:  تجهیزات  به روزرسانی  اهمیت  بر  تأکید  با  وی 
اقدامات در کنار ارتقای زیرساخت های تولید، نقش مؤثری 
خواهد  قم  شهر  عمرانی  پروژه های  نیاز  به  پاسخگویی  در 

داشت 

معاون استاندار:

 ۱۷ هزار زوج قزوینی در صف 
درمان ناباروری هستند

 معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار قزوین با اشاره 
ناباروری  درمان  در صف  قزوینی  زوج  هزار   ۱۷ اینکه  به 
هستند، گفت: حمایت های لازم از مراکز درمان ناباروری 

باید صورت بگیرد تا ارتقا رشد جمعیت را شاهد باشیم.
استان  جمعیت  جوانی  ستاد  نشست  در  احمدپور  شهرام 
در  استان  جمعیت  اینکه  به  توجه  با  کرد:  اظهار  قزوین، 
طرفی  از  و  دارد  قرار  میانسالی  وضعیت  به  ورود  آستانه 
رو  این  از  هستیم  روبرو  ولد  و  زاد  نرخ  کاهش  با  دیگر، 
جمعیت  جوانی  قانون  از  حمایت  برای  راهکارهایی  باید 
را مورد توجه قرار دهیم.وی ادامه داد: این فرهنگ سازی 
باید صورت بگیرد که امروز جوانی جمعیت یک اولویت 
ادارات،  بین  بایستی  موضوع  این  و  شود  می  محسوب 
شود. درک  حیاتی  مساله  یک  عنوان  به  مردم  و  نهادها 

احمدپور تصریح کرد: موضوع جوانی جمعیت فقط به یک 
تمامی  توسط  باید  بلکه  نمی شود،  محدود  دستگاه خاص 
توجه  و  حمایت  مورد  استان  مرتبط  اجرایی  های  دستگاه 
این  گفته  شویم.به  خارج  ملی  بحران  این  از  تا  گیرد  قرار 
مسوول، ۲۰۰ میلیارد ریال از بودجه استان طی سال گذشته 
به مراکز ناباروری و جهاد دانشگاهی برای درمان ناباروری 
پرداخت شده در حالی که باید این بودجه به دستگاه هایی 
این  ریزی  برنامه  زمینه  در  لازم  تخصص  که  شود  سپرده 
موضوع را داشته باشند و این سیاست گذاری های اشتباه 
باید اصلاح شود.وی افزود: در حوزه تشویقی حمایت از 
های  خانواده  به  زمین  تسهیلات  اعطای  جمعیت،  جوانی 
دارای فرزند دوم و سوم آنچنان که باید به درستی صورت 
نگرفته، بایستی که تمامی این موارد به صورت اصولی مورد 

بررسی قرار گرفته و مرتفع شود.

پروازِ شادی بخش
از  »حمایت  پرندگان  جهانی  روز  شعار  حالی  در  امسال 
نامگذاری شد که صاحبنظران  پرندگان در فضاهای شهری« 
تالاب  ایمن سازی  صورت  در  باورند  این  بر  زیست  محیط 
ها و پارک های موجود در فضاهای شهری، پرواز پرندگان 
آسمان  فراز  بر  بهار  جمله  از  مختلف  های  فصل  در  مهاجر 

مازندران پیام آوران شور و نشاط برای شهروندان است.
 ۱۰ ماه می میلادی برابر با ۲۰ اردیبهشت ماه خورشیدی به 
عنوان روز جهانی پرندگان مهاجر نامگذاری شد و این روز 
گرامی  مختلف  های  مراسم  برگزاری  با  دنیا  کشور   ۱۲۰ در 

داشته می شود.
امسال روز جهانی پرندگان با نامگذاری و شعار »حمایت از 
کارشناسان  که  نامگذاری شد  فضاهای شهری«  در  پرندگان 
بیان  در  عاملی  را  امر  این  زیست  محیط  و  وحش  حیات 

اهمیت حضور پرندگان در فضاهای شهری برشمردند.
های  برنامه  ذیل  حفاظتی  شده  انجام  توافقات  اساس  بر 
سازمان ملل از سال ۲۰۰۶ دهم ماه می برابر با ۲۰ اردیبهشت 

به عنوان روز جهانی پرندگان مهاجر نامگذاری شد.
پرندگان  میزبان  امسال  بهار  فصل  در  حالی  در  مازندران 
است که سال گذشته حضور  از شمال  این خطه  در  مهاجر 
بندان  پرتعدادپرندگان زمستان گذران در تالاب های و آب 

های این استان رکورد چندین ساله را شکسته بود.
آب  و  ها  تالاب  به  مهاجر  پرندگان  حضور  کاهشی  روند 
برای  نگرانی  یک  به  که  شمال  از  خطه  این  بندان های 
دوستداران حیات وحش تبدیل شده بود در زمستان گذشته 
این رکود شکسته شد و شاهد افزایش ۹۰ درصدی حضور 

پرندگان مهاجر در تالاب ها و آب بندانها مازندران بودیم.
قبل  سال های  از  که  مهاجر  پرندگان  حضور  کاهشی  روند 
آغاز شده بود در سال ۱۴۰۲ به حدود ۲۰۴ هزار بال رسیده 
سال  برای  درصدی   ۹۰ حدود  افزایش  با  آمار  این  که  بود 

گذشته به ۳۸۵ هزار بال رسید.
بارش های تابستان و پاییز سال گذشته سبب شد بخشی از 
گستره خشک شده برخی از تالاب ها و آب بندانهای استان 
همانند تالاب میانکاله آب گیری شود تا جایی که برخی از 
برای  بود  تالابها که در چند سال گذشته خشک  این  مناطق 

سال جاری آب گیری شد.
برای فصل  تنها  مهاجر  پرندگان  برای  مازندران  آرایی  سفره 
مختلف  های  گونه  از  توجهی  قابل  تعداد  و  نیست  زمستان 
از  خطه  این  به  بهار  فصل  در  ریزی  جوجه  برای  پرندگان 
به شعار سال روز جهانی  توجه  کنند.با  مهاجرت می  شمال 
پرندگان مهاجر که به حمایت از پرندگان مهاجر در فضاهای 
حیات  و  زیست  محیط  کارشناسان  شد  نامگذاری  شهری 
همه  روشنگری  برای  مناسب  فرصتی  را  امر  این  وحش 
علاقمندان به حیات وحش در خصوص اهمیت پرندگان در 

فضاهای شهری برشمردند.
به کشور  از یک کشور  مهاجر  پرندگان  که  این  به  توجه  با 
به  ای  قاره  از  مهاجرت  این  ها  گونه  از  برخی  در  و  دیگر 
این  در  شهروندان  رسانی  آگاهی  می شود  انجام  دیگر  قاره 

خصوص از اهمیت بالایی برخوردار است.
حضور  تردید  باورند  این  بر  وحش  حیات  کارشناسان 
و  است  آفرین  شادی  بسیار  شهرها  آسمان  در  پرندگان 
یک  به  باید  مازندران  آسمان  در  مهمانان  این  از  نگهداری 

فرهنگ عمومی تبدیل شود.
ایمن سازی زیست گاه های شهری

مازندران  اداره کل محیط زیست  اداره حیات وحش  رئیس 
پرندگان  جهانی  روز  امسال  شعار  گفت:  ایرنا  خبرنگار  به 
مهاجر زمینه ای برای روشنگری در خصوص اهمیت حضور 

پرندگان در آسمان شهرهای مازندران است.
کوروس ربیعی ادامه داد: حضور پرندگان در محدوه شهری 
کند  می  فراهم  را  شهروندان  نشاط  و  شور  زمینه  تنها  نه 
طبیعت  اکوسیستم  منظم  چرخه  و  حشرات  کنترل  در  بلکه 
و  ها  تالاب  ایمن سازی  که  این  بیان  با  است.وی  گذار  اثر 
پارک های بزرگ در محدوده شهرها زمینه ای برای حضور 
فعلی  شرایط  در  کرد:  اظهار  است،  پرندگان  این  پرتعداد 
این  در  باید  حیات وحش  و  زیست  محیط  دوستداران  همه 

خصوص روشنگری کنند.
از  مختلفی  های  بهارگونه  فصل  در  ساله  همه  افزود:  ربیعی 
مازندران  و جوجه ریزی،  آشیانه سازی  برای  مهاجر  پرندگان 

را به عنوان مقصد زیست بهاری خود انتخاب می کنند.
مازندران  اداره کل محیط زیست  اداره حیات وحش  رئیس 
و  سبزقبا  زنبورخوار،  پرستو،  که چلچله،  مطلب  این  بیان  با 
حواصیل از جمله پرندگان مهاجری هستند که در فصل بهار 
به این خطه از شمال مهاجرت می کنند، افزود: تعداد قابل 
اطراف  و  ها  پارک  ها،  تالاب  در  پرندگان  این  از  توجهی 

شهرها جوجه ریزی می کنند.
بهارگذران  پرندگان  خروج  و  ورود  روند  گفت:  ربیعی 
پرندگان  این  از  برخی  که  چرا  است  متفاوت  مازندران  به 
پرندگان  مانند  گونه ها  دیگر  و  تابستان  اواسط  چلچله  مانند 
مهمان  پاییز  اواسط  تا  هدهد  و  دریایی  پرستوی  خشک زی، 

طبیعت مازندران خواهد بود.
بالکن  و  بام  جنگلی،  درختان  نیزارها،  که،  این  بیان  با  وی 
حتی  و  درختان  شاخه  شهری،  و  روستایی  خانه های 
مکان هایی که انسان فکرش را هم نمی کند محل آشیانه سازی 
بنابرین  بهارگذران در مازندران است، اضهار کرد:  پرندگان 
و  حفظ  به  نسبت  جدیت  با  که  می خواهیم  شهروندان  از 
امان  در  برای  استان  طبیعی  عرصه های  در  امنیت  برقراری 
ماندن از آسیب و تدوام مهاجرت این پرندگان در سال های 

آینده بکوشند.
رکوردی که شکسته شد

مازندران  اداره کل محیط زیست  اداره حیات وحش  رئیس 
به خبرنگار گفت: حضور پرندگان مهاجر در مازندران برای 
زمستان سال گذشته ۹۰ درصد افزایش یافت که مرغابی ها 

با ۲۸۰ هزار بال در صدر این مهاجران بودند.
بال  هزار   ۱۱۲ گذشته  سال   ۲ برای  گفت:  ربیعی  کوروس 
مرغابی به تالاب ها و آب بندانهای مازندران مهاجرت کرده 
بودند که زمستان گذشته با افزایش قابل توجهی از این گونه 
به ۲۸۰ هزار بال رسید.وی با بیان این مطلب که برای زمستان 
سال گذشته ده ها هزار پرنده کنار آبزی در تالاب های استان 
سه  در  استان  تالاب  از  بخشی  کرد:  اظهار  داشتند،  حضور 
ای  زمینه  جاری  سال  های  بارش  شد،  خشک  گذشته  سال 
پرندگان  این  از  میزبانی  بیشتر تالاب و  آبگیری گستره  برای 

مهاجر شد.
بارش  همراه  به  هوایی  و  آب  محیطی  عوامل  افزود:  ربیعی 
افزایش  برای  ای  زمینه  پائیز  و  تابستان  در  خوب  های 
بود.رئیس  شمال  از  خطه  این  به  مهاجر  پرندگان  حضور 
مازندران گفت:  اداره کل محیط زیست  اداره حیات وحش 
صدور  ممنوعیت  گذشته  سال  خوب  های  بارش  بر  علاوه 
ای  زمینه  مازندران  همجوار  استان های  در  شکار  پروانه 
مازندران  تالابهای  در  مهاجر  پرندگان  پرتعداد  برای حضور 
مهاجر  پرندگان  های  زیستگاه  دیگر  و  میانکاله  به خصوص 
در این استان را فراهم کرد.وی گفت: بدون تردید پرندگان 
که  کنند  می  گذرانی  تابستان  یا  زمستان  زیستگاه  در  مهاجر 
امنیت و غذای مناسب در آن زیستگاه وجود داشته باشدکه 
این شرایط در تالاب ها و آب بندانهای مازندران برای سال 

جاری فراهم بود.
این مقام مسوول تصریح کرد: پیش بینی ها بر آن است که 
پرندگان مهاجر برای فصل بهار و تابستان سال جاری همانند 

زمستان گذشته در استان مازندران پرتعداد باشند.
مازندران زیستگاهی مناسب

مازندران  اداره کل محیط زیست  اداره حیات وحش  رئیس 
پرندگان  برای  مناسبی  مکان  مازندران  های  زیستگاه  گفت: 

مهاجر در فصل های مختلف از جمله بهار است.
وابستگی  بهار  در  مهاجر  پرندگان  گفت:  ربیعی  کوروس 
زمستان  پرندگان  همانند  و  دارند  خود  زیستگاه  به  زیادی 

گذران دائم زیست گاه های خود را تغییر نمی دهند.
وی با بیان این مطلب که جنگل، تالاب، آب بندانها به همراه 
در  مهاجر  پرندگان  برای  مناسب  مکانی  شهری  های  پارک 
توجه  با  اظهار کرد:  فصل جوجه ریزی محسوب می شود، 
به این که در این فصل شکاری صورت نمی گیرد، امنیت در 
زیستگاه های همانند آب بندان و تالاب های مازندران برقرار 
محیط  وحش  حیات  اداره  برآمار  بنا  ایرنا،  گزارش  است.به 
مهاجر  پرندگان  از  گونه  صدها  از  بیشتر  مازندران  زیست 
در  استان  این  آبگیرهای  و  ها  تالاب  به  بومی  غیر  و  بومی 

شهرهای مختلف برای همه فصل ها کوچ می کنند.
از  بهره مندی  دلیل  به  مازندران  غنی  آبی  های  اکوسیستم 
و  بهار  سرما،  فصل  رسیدن  فرا  با  ساله  هر  مطلوب،  شرایط 
تابستان زیستگاهی امن برای پرندگان مهاجری است که پس 
از سپری کردن مسافت های طولانی در این زیستگاه ها فرود 
از  یکی  مازندران  آبی  های  زیستگاه  و  ها  آیند.تالاب  می 
با ظرفیت  استان هستند که  این  طبیعی  زیباترین جاذبه های 
قابل توجه اکوسیستمی در این استان علاوه بر اینکه زیبنده 
به شرایط  با توجه  به شمار می روند،  جلوه های گردشگری 
دلپذیر  مامنی  سرما  فصل  با شروع  ساله  هر  زیست،  مناسب 
باز  آغوشی  با  و  روند  می  شمار  به  مهاجر  پرندگان  برای 

پذیرای جمعیت ده ها هزار قطعه ای از پرندگان هستند.
پرنده  مبحث  از  که  جذابیتی  بر  علاوه  نیز  مهاجر  پرندگان 
حقیقت  در  کنند  می  ایجاد  آبی  های  زیستگاه  برای  نگری 
راویان غنای زیستی منابع آبی هستند که در کنار این زیستگاه 

ها آرام گرفته و پس از مدتی به مسیر خود ادامه می دهند.
حواصیل ها  و  باکلان ها  آب چلیک ها،  غازها،  فلامینگوها، 
ماندن  امان  در  برای  که  هستند  مهاجری  پرندگان  جمله  از 
بندان  آب  و  ها  تالاب  به  سردسال  فصول  سرمای  گزند  از 
های مازندران می آیند و از سوی دیگر گونه های دیگر در 
فصلهای مختلف در این خطه از شمال کشور سپری می کنند.

میل و گرایش این پرندگان برای آمدن به استان تحت الشعاع 
شرایط فضای منطقه ای دارد که قرار است در آن فرود بیایند 
از جمله مهمترین آنها میزان آبگیری تالاب ها و آبگیرهایی 
استخرپشت، گل پل،  پلنگان، ولشت،  و  لپو  همچون ساهون، 
و  گز  بالندون،  و  سراندون  دریوک،  شورمست،  نبی،  خضر 

کندوچال است.

گلستان؛ بهشت کشاورزی ایران در انتظار سرمایه گذاری
کشاورزی،  بخش  در  بی نظیر  ظرفیت های  با  گلستان،  استان 
از پیشتازان تولید  به عنوان یکی  تبدیلی،  دامپروری و صنایع 
فرصت های  کشور،  در  طیور  و  دامی  زراعی،  محصولات 
توسعه  و  پایدار  اشتغال  ایجاد  سرمایه گذاری،  برای  فراوانی 
خاک  منحصربه فرد،  اقلیمی  شرایط  و  کرده  فراهم  اقتصادی 
حاصلخیز و نیروی انسانی متخصص، این استان را به گنجی 

آشکار در کشاورزی ایران تبدیل کرده است.
و  زمین ها  گستردگی  متنوع،  اقلیم  دلیل  به  گلستان  استان   
محصولات  تولید  اصلی  مراکز  از  یکی  وسیع،  مراتع  وجود 

کشاورزی و دامی کشور است.
مطابق داده های سازمان جهاد کشاورزی گلستان، این استان 
دارای ۶۶۰ هزار هکتار زمین کشاورزی، ۳۳ هزار هکتار باغ، 
۸۶۰ هزار هکتار مرتع، ۴۵۲ هزار هکتار جنگل، ۱۱۰ کیلومتر 
و  تبدیلی  صنایع  واحد   ۴۰۰ از  بیش  و  خزر  دریای  ساحل 
غذایی است.سالانه حدود ۴.۵ میلیون تن محصولات زراعی، 
بهره بردار در  از ۱۸۰ هزار  بیش  آبزی توسط  باغی، دامی و 
عرضه  خارجی  و  داخلی  بازارهای  به  و  تولید  استان  این 

می گردد.
در  ویژه ای  جایگاه  راهبردی  محصول   ۱۵ تولید  در  گلستان 
کشور دارد: رتبه اول در تولید دانه های روغنی )کلزا، سویا و 
آفتابگردان( و توتون، رتبه دوم در تولید گوشت مرغ، گندم، 
چغندرقند پاییزه و هلو، رتبه سوم در شلتوک )برنج(، پیله تر 
ابریشم، میگو و پنبه، رتبه چهارم در تولید ماهیان گرمابی و 
رتبه پنجم در تولید جو و زیتون. این تنوع و جایگاه، نقش 

حیاتی گلستان در امنیت غذایی کشور را نشان می دهد.
دامپروری؛ ستون اقتصاد گلستان

گلستان با داشتن بیش از ۱.۵ میلیون راس دام سبک )گوسفند 
 ۳۰۰ از  بیش  و  عشایری  سبک  دام  رأس  هزار   ۵۰۰ بز(،  و 
دام  پرورش  اصلی  مراکز  از  یکی  سنگین،  دام  رأس  هزار 
بهره بردار در این بخش  در کشور است و بیش از ۶۰ هزار 

فعالیت می کنند.
به گفته معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی 
گلستان، این استان در سال گذشته حدود ۳۲ هزار تن گوشت 
قرمز و ۳۷۸ هزار تن شیر خام تولید کرده که معادل چهار 

درصد تولید ملی است و برای سال جاری، رشد ۶ درصدی 
تولید گوشت قرمز و شیر خام هدف گذاری شده است.

حوزه  در  سرمایه گذاری  فرصت های  به  عطارچی  حسین 
و  راکد  دامداری های  احیای  گفت:  و  کرد  اشاره  دامپروری 
گوساله،  پرواربندی  و  شیری  گاو  پرورش  توسعه  نیمه فعال، 

پرورش گوسفند پربازده، پرواربندی بره، پرورش شتر، اسب 
شیر  و  قرمز  گوشت  تولید  زنجیره های  توسعه  و  گاومیش  و 
بخش  این  در  سرمایه گذاری  فرصت های  مهم ترین  از  خام 

هستند.
صنعت طیور؛ پیشرو در تولید و صادرات

گلستان با بیش از هزار و ۱۶ واحد پرورش مرغ گوشتی و 
دوره،  هر  در  قطعه  میلیون   ۴۰ از  بیش  جوجه ریزی  ظرفیت 
به خود اختصاص  را  تولید گوشت مرغ کشور  جایگاه دوم 
داده است.در سال گذشته، این استان با جوجه ریزی بیش از 
۱۹۲ میلیون قطعه، ۳۳۸ هزار تن گوشت مرغ تولید کرد که 
۱۱ درصد تولید ملی را تشکیل می دهد. بیش از پنج هزار تن 
از این تولیدات به بازارهای خارجی صادر شده و مابقی در 
۱۱ استان کشور توزیع شده است. همچنین، گلستان سالانه 

۶۴ هزار تن تخم مرغ تولید می کند.
برای رشد هشت درصدی  برنامه ریزی  به  با اشاره  عطارچی 
افزود:  جاری،  سال  در  تخم مرغ  و  مرغ  گوشت  تولید 
واحدهای  توسعه  طیور،  بخش  در  تولید  حلقه های  تکمیل 

جوجه کشی، پرورش مرغ اجداد، واحدهای پرورش جوجه 
از  تولید،  زنجیره های  بر  تأکید  با  تخم گذار  مرغ  و  گوشتی 

فرصت های کلیدی سرمایه گذاری در این حوزه است.
زنبورداری؛ ثروت شیرین گلستان

گلستان با برخورداری از هفت اقلیم از ۱۳ اقلیم آب وهوایی 
دنیا، نواحی جنگلی، کوهستانی و پوشش گیاهی متنوع، یکی 
از استان های برجسته در پرورش زنبور عسل است و سالیانه 
بین هزار تا هزار و ۵۰۰ تن عسل از ۲۱۰ هزار کندو در این 

استان تولید می شود.
سال  در  عسل  تن   ۱۰۰ و  هزار  تولید  به  اشاره  با  عطارچی 
گذشته و هدف گذاری رشد هشت درصدی برای سال جاری، 
تولید  بر  تأکید  با  عسل  زنبور  پرورش  توسعه  کرد:  اظهار 
زهر  و  موم  بره  رویال،  ژله  گل،  گرده  مانند  فرآورده هایی 
زنبور و همچنین توسعه زنجیره تولید و پرورش ملکه زنبور، 

از فرصت های جذاب سرمایه گذاری در این بخش است.
نوغانداری؛ میراث ابریشمی گلستان

نوغانداری یا پرورش کرم ابریشم، صنعتی با قدمت بیش از 
چهار هزار و ۵۰۰ سال، در گلستان جایگاه ویژه ای دارد. این 
استان با توتستان های طبیعی و مصنوعی، یکی از بزرگ ترین 
ذخیره گاه های برگ توت، غذای اصلی کرم ابریشم، در ایران 

است.
گلستان رتبه سوم تولید پیله تر ابریشم کشور را داراست و در 
سال گذشته، بیش از چهار هزار خانوار ۲۷۰ تن پیله تر تولید 
کردند.عطارچی با اشاره به هدف گذاری رشد هشت درصدی 
و  نهالستان ها  توسعه  گفت:  جاری،  سال  در  پیله تر  تولید 
توتستان ها در اراضی شیب دار و حاشیه زمین های زراعی، و 
همچنین توسعه زنجیره تولید با تأکید بر صنایع تکمیلی مانند 

نخ ریسی، از فرصت های سرمایه گذاری در این حوزه است.
چشم انداز برنامه هفتم توسعه

تولیدات  تا ۴۰ درصدی  از هدف گذاری رشد ۳۰  عطارچی 
و  داد  خبر  توسعه  هفتم  پنج ساله  برنامه  در  گلستان  دامی 
جهت  تسهیلات  تخصیص  برای  لازم  پیگیری های  افزود: 
احیای واحدهای راکد، افزایش تولید گوشت قرمز و شیر، و 

حمایت از صنعت مرغ و تخم مرغ انجام شده است.
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به بهانه مذاکره استقلال با فابیو کاریله؛ 
واسکوداگاما در آستانه فروپاشی؛
 تیمی بی هویت با مربی بی برنامه

عصبانیت شدید فردین:
 امیدوارم راحت بخوابید!

احترام بین من و وحید قابل توصیف نیست؛

حرف های معلم محبوبی که دروازه پرسپولیس را گشود!
تمام  اما هنوز فصل  با وحید هم بازی شوم،  دارم  دوست 
نشده و هیچ چیزی مشخص نیست؛ هیچکس از آینده خبر 
را  پرسپولیس  دروازه  که  محبوبی  معلم  ندارد...حرف های 

گشود!
را  خاصی  شب  پرسپولیس،  مقابل  دیدار  در  امیری  فرید 
پشت سر گذاشت؛ او تنها چند دقیقه پس از شروع مسابقه، 
دروازه تیم برادرش را باز کرد تا ورزشگاه تختی خرم آباد 
به وجد بیاید. هر چند که این گل منجر به پیروزی خیبر 
با سه  نشد و در نهایت وحید و هم تیمی هایش بودند که 
امتیاز خرم آباد را به مقصد تهران ترک کردند، اما این تقابل 
این دو بازیکن رنگ و بوی خاصی به مسابقه بخشیده بود؛ 
مسابقه ای که در آن دو برادر با بازوبند کاپیتانی، روبه روی 

هم ایستادند.
فرید امیری امروز در گفت وگویی با خبرنگار ما، از حال 
و هوای ویژه مسابقه و حواشی آن، گلزنی در این دیدار و 
رابطه نزدیک خود با وحید امیری صحبت کرده است. او 

که همزمان با فوتبال، به عنوان معلم نیز به کار مشغول است، در 
این مصاحبه درباره پیگیری همزمان این دو شغل و همچنین تاثیر 

برادرش در حضور او در فوتبال توضیح داده است.
* شروع خوبی در بازی داشتید اما موفق به کسب سه امتیاز 

نشدید. درباره بازی صحبت کن.
بازی خوبی بود. بعد از چندین سال پرسپولیس به خرم آباد آمد 
که بازی کند. جو ورزشگاه طوری بود که کاملا برای سه امتیاز 
وارد زمین شویم و هدف همه بچه ها، آقا سعید و مالک  محترم، 
پیروزی در بازی بود. بازی را خیلی خوب شروع کردیم، اما به 
هر حال وقتی تیمی جوانگرایی می کند و دنبال پیشرفت بازیکنان 
مثل  دقیقا  ما  می خورد.  ضربه  هم  اوقات  گاهی  است،  جوانش 
بازی تمام شده  بازی رفت کار را شل گرفتیم و احساس کردیم 
در  و  نبود  باخت  واقعا حق مان  باختیم.  دوباره  متاسفانه  و  است 
کمترین حالت، باید مساوی می کردیم و یک امتیاز می گرفتیم، اما 
پرسپولیس است و تجربه و بازیکنان بزرگ؛ اگر یک لحظه غافل 

شوی، همان موقع ضربه می زند.
* یک گل خوب زدی، اما منجر به سه امتیاز نشد.

معمولا آقا سعید من را پشت باکس می گذاشت اما در همان یک 
صحنه از ایشان اجازه گرفتم که به داخل باکس بروم و ایشان هم 
گفت برو. با خودم هم گفتم احتمالش کم است که توپ به تیر 
اما می روم و خدا بزرگ است. همان لحظه توپ آمد  بیاید  یک 
داشتم  در شادی شد. دوست  مهیبی غرق  با صدای  و ورزشگاه 
این گل با امتیاز همراه باشد اما این اتفاق نیفتاد. حیف شد. لایق 

پیروزی بودیم.
* انگیزه متفاوتی برای این بازی داشتی؟

بله. اینکه من و آقا وحید بعد مدت ها توانستیم در شهر خرم آباد 
نگاه  بود.  کرده  مضاعف  را  من  انگیزه  کنیم،  بازی  هم  روبروی 
بازی  داشتم  دوست  هم  خودم  و  بود  بازی  این  به  هم  ویژه ای 
خوبی ارائه بدهم که امیدوارم این اتفاق افتاده باشد. اول بازی هم 
اتفاق نادری بود که هم آقا وحید کاپیتان بود و هم من کاپیتان 
بودم و من همان طور که گفتم در مجموع انگیزه بالایی برای این 

بازی داشتم.
* این اولین تقابلت با آقا وحید بود؟

بازی  پرسپولیس  برابر  استقلال خوزستان  با  یک بار  من  قبلا  بله، 
کردم که آقا وحید ترابزون بود و نتوانستیم مقابل هم بازی کنیم. 

بازی رفت هم آقا وحید مصدوم بود و نتوانستیم.
پیش  فوتبال تان  ابتدایی  سال های  در  چطور؟  هم  کنار   *

آمده بود که کنار هم بازی کنید؟
کنار همدیگر هم بازی نکرده ایم، مگر بازی دوستانه یا سالن و جام 
رمضان و چنین رویدادهایی، آن هم زمانی که سنمان کمتر بود و 
قبل از اینکه حرفه ای شروع کنیم. در آن زمان من معمولا همراه او 

می رفتم و بازی می کردم، اما در مسابقات حرفه ای نه.
* هواداران خیبر هم حضور پرشوری در استادیوم داشتند 
و جالب بود که در خرم آباد مثل خیلی از شهرها، هواداران 

پرسپولیس استادیوم را پر نکرده بودند.
اما پارسال  ما از در سال های قبل روزهای خیلی سختی داشتیم 
بازی های  تمام  ما  شد  باعث  که  شد  ایجاد  ورزشگاه  در  جوی 
خانگی مان، به جز بازی آخر با شهرراز که تشریفاتی بود، بردیم 
ما  بازی هم مساوی شد. هیچوقت در سکوهای ورزشگاه  آن  و 
هیچ پرچمی به جز پرچم خیبر بلند نمی شود و همه عاشق خیبر 
آن  از  پس  و  است  خیبر  تیم  اول  لرتبار،  مردم  اولویت  هستند. 
ممکن است به تیم دیگری هم علاقه مند شوند . اولویت اول، خیبر 
است و این هم خیلی روی ما تأثیرگذار بود. جا دارد که خیلی 

نتیجه ای درخور  نتوانستیم  آنها تشکر کنم. شرمنده هستیم که  از 
شأن آنها بگیریم.

* جالب بود که آقا وحید هم در استادیوم تشویق شد .
در  وحید  آقا  نکند.  درد  بود، دست شان  طرفداران مان  لطف  این 
که  است  همین  بالاخره  دارد؛  بالایی  محبوبیت  لرستان  استان 
و  کنی  رعایت  را  اخلاق  باید  اول  هستی،  که  جا  هر  می گویند 
بعد فوتبال را دنبال کنی. من آن صحنه را که دیدم، حال و هوایم 
عوض شد و خیلی خوشحال شدم و طبیعتا خودش هم خوشحال 
ایران  فوتبال  در  وحید  آقا  زحمات  قدردان  هواداران  بود.  شده 
که  است  سال  چندین  که  ورزشکاری  به عنوان  را  او  و  بودند 
توانسته نام شهرش را چندین سال در سطح اول فوتبال کشور نگه 
دارد، تشویق کردند. از هواداران خیلی سپاسگزاریم که قدردان 
این موضوع بودند. من خیلی خیلی از این حرکت شان خوشحال 

شدم و این فرهنگ و شخصیت هواداران را نشان می دهد.
* با این حال بازی به حاشیه و جنجال هم کشیده شد و به 
نظر می رسید هواداران  خیبر به شدت علیه علی علیپور شعار 

داده بودند.
فکر می کنم یک سری هوادارنمان که هوادار خیبر نبودند، الفاظی 
را به کار بردند. البته تا جایی که من شنیدم، در دقایق کوتاهی 
از بازی هم این اتفاق افتاد و کم بود. هواداران ما خیلی فهیم و 
بافرهنگ هستند و بعید می دانم این اتفاق از سوی هواداران ما رقم 
خورده باشد. بالاخره در هر ورزشگاهی گاها افرادی حضور پیدا 
می کنند که خصومتی با یک تیم یا شخصی دارند و جمع را هم 
با خودشان همراه می کنند. من فکر می کنم در کل استقبال خوبی 
از تیم بزرگ پرسپولیس در خرم آباد شد، چه روبروی هتل و چه 
فرودگاه. بالاخره این حواشی هم در فوتبال طبیعی است و اتفاق 
میفتد. آقای علیپور هم بازیکن بزرگی است و کاملا به قضیه واقف 
اتفاق  خیلی  وگرنه  می زنند،  دامن  اتفاق  این  به  متاسفانه  است.  

عجیب و غریبی نبود.
* پیش از بازی هم باشگاه خیبر پوستر مسابقه را با عکس شما 

و آقا وحید طراحی کرده بود. 
حرفه ای  و  قوی  بسیار  ما  رسانه ای  تیم  بود.  باشگاه  محبت  این 
باعث  و  بود  جالب  برایم  خیلی  دیدم،  که  را  پوستر  هستند. 
پیشواز  به  بازی،  از  زودتر  خیلی  شد  باعث  و  شد  خوشحالی ام 
بازی بروم. به نظر خودم خیلی ایده جالبی بود و بازخورد خیلی 

خوبی هم داشت.
* آقا وحید هم پوستر را دیده بودند؟

من از روز قبل بازی هیچ صحبتی با آقا وحید نداشتم و فقط شب 
و بعد از پرواز پرسپولیس تماس گرفتم که ببینم رسیده اند یا خیر.

* درباره بازی هم صحبتی با نداشتید؟
نه. من از لحاظ روحی شرایط خوبی نداشتم که نتوانسته بودیم 
نتیجه مدنظرمان را بگیریم و به همین دلیل هنوز نتوانسته ایم درباره 

بازی صحبت کنیم.
باعث  ایشان  دوری  است؟  چطور  وحید  آقا  با  ارتباطت   *

کمرنگ شدن رابطه  تان نشده است؟
نه، بسیار نزدیک و صمیمی هستیم و در عین حال بسیار حرمت 
و احترام بینمان هست. این احترام واقعا عجیب و غریب است و 
تا نبینید، قابل توصیف نیست. من خیلی برای ایشان احترام قائلم، 
نه تنها به عنوان یک برادر، بلکه به عنوان انسانی که در وهله اول 
الگوی من  ایشان  مهم است. همیش سعی کردم  او  برای  اخلاق 
باشند . جدا از برادری و شوخی هایی که داریم، این حرمت بیش 

از حد بین من و آقا وحید وجود دارد.
* آقا وحید چقدر تاثیر داشت که شما تو به سمت فوتبال 

بیایی؟

آقای  با  و  می کردم  بازی  فوتسال  اول  من  زیاد.  خیلی 
حسین شمس در تیم ملی فوتسال دانش آموزی و جوانان 
پس  و  رفتیم  جهانی  مسابقات  به   ۲۰۱۲ سال  ما  بودم. 
من  آن  از  پس  رفت.  مسجدسلیمان  به  وحید  آقا  آن  از 
راهنمایی  را هم  ایشان من  و  رفتم  فوتبال  به سمت  هم 
می کرد و مشورت می داد و همیشه می گفت حیف است، 
تو می توانی به جایگاهی که می خواهی، در فوتبال ایران 
برسی و تلاش کن. من به خاطر تدریسی که می کردم، 
وقفه ای هم در فوتبالم افتاد اما دوباره از لیگ دو شروع 
بازی  اهواز  نوین  فولاد  و  رشت  سپیدرود  در  و  کردم 
به  امسال  و  آمدم  یک  لیگ  در  خیبر  به  دوباره  و  کردم 
لیگ برتر آمدیم. راه خیلی سختی بود. من بعد از چند 
سال دوری برگشتم و این را مدیون خداوند، خانواده و 

آقا وحید هستم.
* خانواده  کاملا فوتبالی هستند؟

بازی  فوتبال  برادرزاده ام  و  خواهرزاده ها  کاملا.  بله، 
می کنند و کلا جو خانواده، فوتبالی است.

* همه هم پرسپولیسی هستید؟
الان  هم  خانواده مان  طبیعیتا  و  هستند  پرسپولیسی  وحید  آقا 

پرسپولیسی و خیبری هستند.
* اشاره کردی که همزمان با فوتبال، تدریس هم می کنی.

و  پرورش هستم. شغل پدری من است  دبیر آموزش و  بله، من 
خیلی هم دوستش دارم و فکر می کنم می تواند خیلی در جامعه 
از فوتبال و  بودن من  باشد. شاید بعضی وقت ها دور  تأثیرگذار 
اینکه به جایگاهی که می خواستم نرسیدم، به خاطر این بوده که 
بخشی از زمانم که برای تدریس و تحصیل گذاشتم . با این حال 
شاکرم و این شغل را خیلی دوست دارم  و فکر می کنم می شود 
انسان های تأثیرگذاری در جامعه باشیم، چون از دل این مدرسه و 
دانش آموزان، آدم های موفقی با ذهنیت های قوی به وجود می آیند 
بسیار  تلاش ها،  و  رشد  این  ماحصل  دیدن  آینده  سال های  که 
لذت بخش است. من در دوران تحصیلم دبیرهایی داشتم که الان 
به من پیام می دهند و پس از بازی زنگ می زنند و من حال و هوای 
آنها را می بینم، با خودم می گویم ان شاءالله من هم بتوانم تاثیر مثبتی 
روی دانش آموزان داشته باشم و در آینده موفقیت هایشان را ببینم .

برای تمرین و سفر دارد.  به زمان زیادی را  نیاز  * فوتبال 
اذیت نمی شوی؟

سخت هست، اما محبت می کنند و با ما کنار می آیند . سخت است 
می توانی  باشی،  داشته  دوست  را  دو  هر  وقتی  است.  شدنی  اما 
ورزشگاه  به  وقتی  بدهی.  ادامه  هم  را  تدریس  فوتبال،  لابلای 
می آیم و دانش آموزانم را می بینم و احساس می کنم می توانیم یک 

الگوی موفق برایشان باشیم، خیلی شیرین و لذت بخش است.
* چه پایه ای تدریس می کنی؟

دبیرستان.
تمرین  به  را  دانش آموزان  خیبر  باشگاه  پیش  هفته  اینکه   *

آورده بود هم اتفاق خیلی جالبی بود .
محبت داشتند. مدیر و معاون مدرسه با هماهنگی با تیم رسانه ای 
باشگاه بچه ها را آورده بودند. من اصلا خبر نداشتم که قرار است 
این اتفاق بیفتد و یکباره در حین تمرین بچه ها و مدیر و معاون 
را کنار زمین دیدم و خیلی خوشحال شدم و حالم دگرگون شد . 
در  معمولا  بود.  نیفتاده  اتفاق  برایم  زمان  آن  تا  که  داشتم  حالی 
مدرسه از ما برای روز معلم کلیپ می گرفتند و اولین بار بود که به 
تمرین آمدند. باشگاه خیبر و مدرسه امام خمینی زحمت کشیدند 

و یک روز خوب را برای من رقم زدند.
* سال بعد با خیبر قرارداد داری؟

بازیکن آزاد هستم. ان شاءالله هر چه صلاح و خیر  بعد  نه، سال 
ماست اتفاق بیفتد.

* فکر می کنی در آینده با آقا وحید هم بازی شوید؟
من هنوز از آینده خودم باخبر نیستم و مسلما از تصمیم آقا وحید 
نداده  رخ  اتفاقی  و  نشده  تمام  لیگ  هنوز  چون  ندارم،  خبر  هم 
هم تیمی  دارم  من دوست  نمی شود کرد.  پیش بینی ای  هیچ  است. 
باشیم اما در درجه اول می خواهم هر چه خیر است برایمان اتفاق 

بیفتد.
* و صحبت پایانی؟

جا دارد از زحمات دکتر عبدی و همه کسانی که در باشگاه بزرگ 
باشگاه،  این  اصلی  کنم. سرمایه های  تشکر  می کنند،  خیبر تلاش 
آنها  از  و  کردند  کمک  ما  به  خیلی  امسال  که  هستند  هواداران 
هم ممنونم. از کادرفنی و در رأس آنها آقا سعید، کادر پزشکی، 
خصوص  به  و  دوستان  تمام  و  عزیزمان  تدارکات  و  ماساژور 

خانواده عزیزم هم تشکر می کنم.

الکسیس گندوز می گوید از زندگی در ایران هیجان زده شده 
سپاهان  ستاره  می برد.گندوز:  لذت  پرسپولیس  در  بازی  از  و 
گفت به پرسپولیس برو!الکسیس گندوز یک انتخاب غیرمنتظره 
برای خط دروازه پرسپولیس بود که از فوتبال الجزایر به جمع 
سرخپوشان تهرانی ملحق شد تا با قراردادی سه ساله، به جمع 

شاگردان خوان کارلوس گاریدو دربیاید.
الکسیس گندوز حالا در پایان فصل، با ۱۳ کلین شیت توانسته 
به  باتوجه  البته  و  دهد  نشان  خود  از  را  قبولی  قابل  آمار 
محدودیت سهمیه خارجی، سایه سنگین جدایی را روی سر 
خود می بیند و ممکن است با اولین پیشنهاد، فروخته شود و به 

پایان کارش در جمع قرمزها برسد.
فرانسه، شرایط کار در  اکیپ  با روزنامه  او در یک مصاحبه 
ایران را توضیح داده و می گوید که وقتی پیشنهاد پرسپولیس 
را گرفت، بعد از یک مشورت کوتاه این پیشنهاد را پذیرفت و 

قراردادش را امضا کرد.
پس از چهار فصل حضور در فوتبال الجزایر، چگونه به 

ایران آمدید؟
زمانی که اولین تماس با من گرفته شد، با خودم گفتم: »ایران؟ 
واقعاً؟« سپس با برایان دابو تماس گرفتم که از دوران حضورم 
به  با او آشنا بودم. می دانستم که در سال ۲۰۲۳  در سن اتین 
تیم سپاهان پیوسته است. به من گفت: »اگر شرایط قراردادت 
ایران  درباره  اطرافیان  یا  رسانه ها  از  آنچه  هر  است،  مناسب 
شنیده ای را فراموش کن و بیا؛ به ویژه در پرسپولیس، تجربه ای 
خاص خواهی داشت.« در نهایت قرارداد را امضا کردم و باید 

بگویم که ایران برای من بسیار شگفت انگیز بوده است.
پرسپولیس چه جایگاهی در فوتبال ایران دارد؟

پرسپولیس پرافتخارترین و پرهوادارترین باشگاه فوتبال ایران 
طرفداران  نیز  کشور  از  خارج  ایرانیان  میان  در  حتی  است؛ 
واقعاً  باشگاه  و  دارد  اختیار  در  امکانات خوبی  دارد.  زیادی 
تهران  اکنون در  بازیکنان سرمایه گذاری می کند.  برای جذب 
حضور دارم و در اینجا رقابت شدیدی با استقلال وجود دارد. 
دربی تهران فضایی بسیار خاص دارد و از نظر شور و حرارت، 
شباهت زیادی به بازی های بزرگ در الجزایر دارد. در سطح 
فردی، عملکرد خوبی داشته ام )۱۴ کلین شیت در ۳۵ مسابقه 
رسمی(. امیدواریم بتوانیم جایگاه دوم جدول را کسب کرده 
و سهمیه لیگ قهرمانان آسیا را به دست آوریم. امسال به دلیل 

مشکلات ژئوپلیتیک، از صعود به مرحله دوم بازماندیم؛ چراکه 
مجبور شدیم دیدارهای خانگی را در قطر یا دبی برگزار کنیم، 
در  را  قطر  از  تیمی  که  زمانی  تماشاگران مان.  حضور  بدون 

خاک قطر میزبانی می کنید، شرایط دیگر عادلانه نیست.
برای رسیدن به این نقطه، چه مراحلی را پشت سر گذاشته اید؟

ده سال در باشگاه سن اتین حضور داشتم که چهار سال آن به 
عنوان بازیکن حرفه ای سپری شد. همچنین به مدت دو فصل 
بازی کردم و سپس راهی  پائو  باشگاه  به صورت قرضی در 

الجزایر شدم.
اصلی  ترکیب  به  رسیدن  برای  نداشتید  قصد  هیچ گاه 

سن اتین صبر کنید؟
با حضور استپان روفیه که دروازه بان اول تیم و حتی عضو تیم 
ملی فرانسه بود، این امر غیرممکن بود. زمانی که دروازه بان 
سوم هستید، تنها باید صبر کنید. تا سن ۱۸ یا ۱۹ سالگی قابل 
باید  که  نتیجه رسیدم  این  به  در ۲۲ سالگی  اما  است،  درک 
دوران حرفه ای خود را آغاز کنم. قرارداد خود را با سن اتین 
تمدید کردم، حقوقم را کاهش دادم، از پاداش ها چشم پوشی 
کردم و به تیم پائو در دسته ملی پیوستم. تجربه بسیار خوبی 
لیگ  به  ایرلس،  برونو  هدایت  تحت  دومین فصل،  در  و  بود 
دو صعود کردیم. سپس به سن اتین بازگشتم و کلود پوئل از 
من خواست که بمانم و در تمرینات پیش فصل حضور داشته 
باشم. اما پس از اتمام تمرینات، فقط یک سال از قراردادم باقی 
مانده بود و دیگر نمی خواستم روی نیمکت بنشینم. به دنبال 
انگیزه بخش  من  برای  این موضوع  بودم؛  نتایج  و  بازی  فشار 
است. در همان زمان فرصت حضور در فوتبال الجزایر فراهم 
رفتم؛  بلویزداد   CR به  پیوستم و سپس  الجزایر   USM به  شد، 

مجموعاً چهار فصل در الجزایر بازی کردم.
آیا تنها هدف شما از رفتن به الجزایر، فرصت بازی بود؟

از  داشت.  جای  من  ذهن  در  الجزایر  ملی  تیم  همواره  خیر، 
خودم می پرسیدم که آیا از طریق لیگ دو فرانسه می توانم به 
بود.  این موضوع دشوار  پیدا کنم؟ در آن زمان  تیم ملی راه 
رایس مبولحی همچنان در تیم ملی حضور داشت و الکساندر 
اوکیدجا نیز در لیگ یک فرانسه بازی می کرد. بنابراین تصمیم 
گرفتم به کشوری بروم که هویتم با آن گره خورده است و در 
آنجا برای خودم اسم و رسمی دست وپا کنم. آنتار یحیی که 
در  پیشنهاد حضور  بود،  اورلئان  باشگاه  مدیر ورزشی  زمانی 

USM را مطرح کرد.

رابطه خانوادگی شما با کشور الجزایر چگونه است؟
پدرم ۱۰۰ درصد الجزایری و مادرم کاملًا فرانسوی است. در 
محله ای بزرگ شدم که از اقوام، مذاهب و فرهنگ های مختلف 
در آن حضور داشتند. همواره احساس غرور نسبت به ریشه 
الجزایری«  »اصالتاً  واژه  از  هیچ گاه  داشته ام.  خود  الجزایری 
فرانسوی-الجزایری  را  خود  همواره  بلکه  نکرده ام؛  استفاده 

دانسته ام.
این حس درون من نهادینه است؛ اگرچه از نظر بیولوژیکی ۵۰ 
درصد است، اما در ذهن من ۱۰۰ درصد به الجزایر تعلق دارم.

جانشین  هنوز  ملی،  تیم  از  امبولحی  رفتن  کنار  از  پس 
قطعی برای او مشخص نشده است. شما پنج بازی متوالی 
در ترکیب اصلی حضور داشتید. آیا این می تواند آغاز 

یک دوره جدید باشد؟
دقیقاً. در سپتامبر سال گذشته به تیم ملی دعوت شدم. ارتباط 
بسیار خوبی با دو دروازه بان دیگر داشتیم. آنتونی ماندرا را از 
الکساندر اوکیدجا  با  بودیم و  پیش می شناختم چون هم نسل 
نیز رابطه خوبی دارم. در اردوی اکتبر، آنتونی حضور نداشت 
و من در هر دو بازی مقابل توگو به میدان رفتم )نتایج ۱-۵ 

و ۱-۰(. از آن زمان، حضورم در ترکیب تداوم یافته است.
الجزایر  با  آفریقا  ملت های  جام  در  حضور  رؤیای  آیا 

برای شما دست یافتنی است؟
مشخص  هدفی  بلکه  نیست؛  رؤیا  یک  دیگر  حاضر  حال  در 
باید  می گویم  خودم  با  می شوم،  بیدار  که  روز  هر  است. 
سخت تر تمرین کنم. جام ملت ها و احتمالًا جام جهانی پیش رو 
انجام دهم. نمی توان همه چیز  نهایت تلاشم را  باید  است و 
را کنترل کرد، اما می توان شرایط موفقیت را با حرفه ای گری 

کامل ایجاد کرد.
چگونه  دروازه بان  عنوان  به  شما  بازی  سبک  پایان،  در 

است؟
دارای روحیه رهبری هستم و می توانم انگیزه را به تیم منتقل 
کنم. واکنش های خوبی روی خط دروازه و در موقعیت های 
تک به تک دارم. قد نسبتاً بلندی دارم )۱۹۲ سانتی متر( و وزنم 
نیز ۹۳ کیلوگرم است. در سن اتین تحت آموزش استپان روفیه 
مشابه  تا حدی  من  بازی  سبک  گفت  می توان  و  گرفتم  قرار 

اوست.

گندوز: ستاره سپاهان گفت به پرسپولیس برو!

حالا که استقلال با فابیو کاریله مذاکره کرده، بد نیست این گزارش 
ویژه که از منابعی در ریودوژانیرو تهیه شده را بخوانید...

 فابیو کاریله در حالی نامزد هدایت استقلال شده که از برزیل خبر 
می رسد واسکودوگاما او را بابت رقم زدن فاجعه شکست مقابل 

تیمی ونزوئلایی اخراج کرده است.
باید دید چه کسی او را به استقلال معرفی کرده است؟ آنچه در 
ادامه می خوانید گزارشی است از رسانه های معتبر برزیلی درباره 

این مربی اخراجی...
فصل ۲۰۲۵ برای واسکو دا گاما نه تنها شروعی ناامیدکننده داشت، 
بلکه به بحرانی چندوجهی تبدیل شد؛ از زمین بازی گرفته تا رختکن 
و دفتر مدیریت. فابیو کاریله، مربی ای که قرار بود منجیباشد، تیم را 
به مرحله ای رساند که منتقدان آن را »بی سازمان«، »بی خلاقیت« و 
»بی تاکتیک« توصیف می کنند. آن چه به عنوان یک پروژه فنی آغاز 

شد، حالا به یک فاجعه تمام عیار ختم شده است.
تیمی بدون سبک بازی؛ مثل یک گروه گمشده در زمین

به گزارش Super Rádio Tupi، واسکو تیمی بی هویت و بی انسجام 
نشان داده است. سبک بازی خاصی ندارد و حتی در ابتدایی ترین 
مفاهیم تاکتیکی مانند انتقال دفاع به حمله سردرگم است. بازیکنان 
به جای اجرای یک طرح مشخص، صرفاً در زمین پرسه می زنند. در 
بازی های بزرگ مقابل فلامنگو و کورینتیانس، این بی نظمی به اوج 

رسید و شکست ها اجتناب ناپذیر شدند.
دفاع سست، حمله بی اثر؛ هیچ چیز سر جایش نیست

از  لدیئو کارمونا و رودریگو کوتینیو  باسابقه ای مثل  تحلیل گران 
ge.globo بارها بر عدم تعادل ساختاری در واسکو تاکید کرده اند. تیم 
نه در دفاع انسجام دارد و نه در حمله تنوع. فقدان خلاقیت، تکرار 
در حملات و اشتباهات ابتدایی در خط دفاع باعث شد واسکو عملًا 

به یکی از آسان ترین حریفان لیگ تبدیل شود.
مقابله با هواداران؛ وقتی مربی به جای پاسخ، گله می کند

در پی پیروزی خفیف ۱-۰ مقابل پورتو کابیو، به جای شفاف سازی 
یا انتقاد از عملکرد تیم، کاریله به هواداران حمله کرد. او شعارهای 
پرسش  اما  دانست.  بازیکنان  اضطراب  عامل  را  سکوها  منفی 
اینجاست: مگر نه اینکه هوادار حق دارد از نمایش ضعیف تیمش 
ناراضی باشد؟ در لحظه ای که تیم نیاز به مسئولیت پذیری داشت، 

کاریله نقش قربانی گرفت.
ترکیب های اشتباه، برنامه های ناقص؛ مربی بی کفایت روی 

نیمکت
پس از شکست ۳-۰ مقابل کورینتیانس، الیا جونیور در گزارش 
برای  دیگر  که  انتقادی  خواند.  “بی کفایت”  را  کاریله  خود،  تند 
هواداران تازگی نداشت. انتخاب های مشکوک، تغییرات بدون منطق 
و تاکتیک های بی اثر، هر هفته اعتمادها را کمتر کرد و باشگاه را به 

مرز تغییر کشاند.
فاجعه ونزوئلا؛ نقطه پایان

با  واسکو  که  جایی  خورد؛  رقم  سودآمریکانا  در  فاجعه  نهایت 
این  نه تنها  شد.  تحقیر  کابیو  پورتو  گمنام  تیم  مقابل  نتیجه ۱-۴ 
اولین شکست تاریخ باشگاه مقابل یک تیم ونزوئلایی بود، بلکه 
برای نخستین بار یک نماینده برزیل در سطح قاره ای چهار گل از 
تیمی ونزوئلایی دریافت کرد. نتیجه ای که جای هیچ دفاعی باقی 

نگذاشت
واکنش دیرهنگام مدیریت؛ وقتی دیگر کار از کار گذشته بود

پدرینیو، رئیس باشگاه، در نهایت پس از سومین شکست خارج از 
خانه، تصمیم به اخراج کاریله گرفت. اما این تصمیم زمانی اتخاذ 
شد که آسیب وارد شده بود، اعتمادها از بین رفته بود، و فصل عملًا 
از دست رفته بود. در کنفرانس خبری، پدرینیو مسئولیت را پذیرفت، 
اما هم زمان نشان داد که مدیریت باشگاه در تمام این مدت صرفاً 

نظاره گر بوده است.
و حالا چه؟ تیمی در بحران، با مربی موقت بی تجربه

با انتصاب فلیپه مائسترو به عنوان سرمربی موقت، چالش ها دوچندان 
شدند. در تقویمی فشرده و بی رحم، واسکو بایدیک مربی جدید 
و مرانقیمت بیاورد که مداکرات طولانی با دینیز سرانجام جواب 

داده است.
تیمی  است؛  بحران زده  باشگاه  یک  نماد  امروز  گاما  دا  واسکو 
بی هویت، با مدیریتی مردد و نیمکتی متزلزل. اخراج کاریله شاید 
مسکن موقت باشد، اما اگر ساختار مدیریتی تغییر نکند و تصمیمات 
فنی براساس عقلانیت و شایستگی گرفته نشود، این تیم بیش از 
آن که به گذشته پرافتخارش نزدیک شود، به پرتگاه نزدیک تر خواهد 

شد.

فردین معصومی به شدت به داوری مبارزه امیررضا پسرش مقابل 
دهد. می  جالب  پیشنهاد  یک  و  است  معترض  زارع  امیرحسین 

عصبانیت شدید فردین: امیدوارم راحت بخوابید!
بحث در خصوص داوری فینال سنگین وزن کشتی آزاد جام تختی 
ادامه دارد. در حالی که امیرحسین زارع با اختلاف زیاد و نتیجه ۸ 
بر ۲ رقیب اصلی اش در سال های اخیر یعنی امیررضا معصومی را 
شکست داد، اما در دو صحنه تصمیماتی از سوی داوران گرفته شد 

که سرنوشت کشتی را عوض کرد. 
معصومی که با ۲۰ سال سن 6 مدال طلای جهانی در رده های سنی 
پایه و طلای بزرگسالان آسیا را در کارنامه دارد، شب گذشته بعد از 
باخت به زارع در یک استوری جنجالی به داوری مسابقه اعتراض 
کرد و البته به رقیب نیز کنایه زد که در حالتی که او کشتی را رها 

کرده بود، فن اجرا کرد و ۴ امتیاز گرفت. 
فردین معصومی، پدر امیررضا که خودش از قهرمانان نامدار سنگین 
سکوها  روی  از  دارد،  کارنامه  در  جهانی  مدال  دو  و  بوده  وزن 
نظاره گر این مبارزه بود. او که آرزو دارد مدال المپیکی که خودش 
نتوانست در کارنامه افتخاراتش ثبت کند را پسرش به دست بیاورد، 

به شدت از داوری این کشتی عصبانی است. 
را در  فردین معصومی  با  ادامه مشروح گفتگوی ورزش سه  در 

خصوص فینال سنگین وزن جام تختی از نظر می گذرانید:
و  امیررضا  بین  حدیثی  و  پرحرف  و  پرحاشیه  مبارزه   *
امیرحسین زارع برگزار شد. نظر شما درباره این کشتی چه 

بود؟
من اول از همه به امیرحسین زارع تبریک می گویم. اما باید بگویم 
داوران کشتی را از دست این بچه درآوردند. قضاوت به ویژه روی 
صحنه اول که فیتو اجرا شد، خیلی مشکوک بود. در رشته کشتی که 

پهلوانی نامیده می شود، چنین کارهایی عجیب است. 
* پس شما اعتقاد دارید باید به فیتویی که اجرا شد، 4 امتیاز 

داده می شد؟
کشتی  نتیجه  می دهند؟  امتیاز  دو  فن  اجرای  این  به  دنیا  کجای 
می توانست ۵ بر یک شود و کلا روند کشتی تغییر می کرد. من از 
فدراسیون و آقای دبیر یک تقاضا دارم. هر چقدر هم هزینه داشته 
باشد، من حاضرم پرداخت کنم. اینکه فیلم این مبارزه را به اتحادیه 
جهانی بفرستند و آن جا بررسی شود که داوران تصمیم درستی 

گرفتند یا خیر.
* البته خود فدراسیون کشتی هم چند باری بعد از مسابقات 

فیلم کشتی ها را بررسی کرده و نظرش را اعلام کرده است.
به هر حال خواهشم این است که فدراسیون کشتی به درخواست ما 
ترتیب اثر دهد. من درخواست کتبی به رئیس فدراسیون می دهم و 
امیدوارم این صحنه با حضور کارشناسان بررسی شده و نتیجه اش 

اعلام شود.
* روی صحنه دوم که امیررضا اعتقاد داشت پای دو کشتی 

گیر بیرون رفته و کشتی را رها کرد، نظرتان چیست؟
من آن قدر روی صحنه اول عصبانی شدم، صحنه دوم را خیلی 
پای  که  نمی دهم  قاطع  صورت  به  هم  نظری  ندیدم.  خوب 

کشتی گیران بیرون رفت یا نه. 
کرده  رها  را  کشتی  وقتی  نداشت  انتظار  امیررضا  گویا   *

حریفش روی او فن اجرا کند.
من روی این مسئله صحبت خاصی نمی کنم. امیرحسین زارع قهرمان 
بزرگی است و من به او تبریک می گویم. بهتر است کارشناسان به 

صورت قانونی روی این صحنه صحبت کنند.
* اعتقاد دارید اگر اشتباهات داوری نبود، امیررضا می توانست 

برنده کشتی باشد؟
شما بگویید یک جوان دیگر باید چه کار کند؟ مقابل کشتی گیری 
که ۵ مدال جهانی و المپیک دارد، نمی تواند ۱۰ بر صفر برنده شود. 
در همین لحظات است که سرنوشت کشتی تعیین می شود. امیدوارم 
داورانی که دیشب این بلا را سر بچه من آوردند، بتوانند راحت 

بخوابند!

مهدی ترابی اگرچه در تساوی پرگل مقابل نساجی مازندران نه گل 
زد و نه پاس گل داد اما یک گام دیگر به کسب عنوان بهترین پاسور 
مسابقات نزدیک شد. او البته در تلاش برای دستیابی به هدف بسیار 
بزرگ تری است.  هفته ماقبل پایانی لیگ بیست وچهارم در حالی 
برگزار و به پایان رسید که شاهد تغییر محسوسی در جدول بهترین 
پاسورهای مسابقات نبودیم و همچنان مهدی ترابی با ۸ گل در صدر 
باقی ماند. پس از ترابی هم علی اصغر اعرابی با 7 پاس گل امیدوار به 
هفته پایانی رسیده است. پس از این دو بازیکن نیز ۴ بازیکن با 6 پاس 
گل قرار دارند که محمد کریمی، امین جهان کهن، سروش رفیعی و 
امیرحسین حسین زاده هستند. حالا یک هفته سرنوشت ساز دیگر پیش 
روی این بازیکنان قرار دارد تا عنوان بهترین پاسور لیگ بیست وچهارم 

را به نام خودشان بزنند.
ترابی سال به سال نزدیک تر به رکورد تاریخی

مهدی ترابی در ۳ فصل اخیر در هر دوره به طور متوسط ۸ پاس گل 
داده بود و به شکل معناداری موفق شد این مهم را در تبریز هم تکرار 
کند تا مهره کلیدی دراگان اسکوچیچ برای ثبت یکی از تاریخی ترین 
قهرمانی های ادوار لیگ برتر بشود. این بازیکن که پیش تر نیز موفق به 
کسب عنوان بهترین پاسور لیگ برتر در لیگ پانزدهم با ثبت ۸ گل در 
سایپا شده بود، اگرچه طی دوران حضورش در اردوی سرخ پوشان 
پایتخت ستاره بی چون وچرای این تیم بود اما حتی در فصلی که ۱۰ 
پاس گل داد هم موفق به کسب این عنوان نشده بود.نکته قابل توجه 
دیگر درباره ترابی اینکه او در مجموع تعداد پاس های گل خود را 
در تیم های مختلف به عدد ۵۹ رساند و در کنار خسرو حیدری قرار 
گرفت. او حالا تنها ۵ پاس گل دیگر نیاز دارد تا به دومین پاسور برتر 
تاریخ لیگ برتر که احسان حاج صفی است، برسد. همچنین ترابی ۳۰ 
ساله چندین سال دیگر فرصت دارد تا رکورد محمدرضا خلعتبری 
بهترین پاسور تاریخ لیگ با 7۸ پاس گل را جابه جا کند. به نظر 
می رسد ترابی با توجه به کیفیتی که دارد ظرف ۳-۲ فصل آینده به 

رکورد این بازیکن خواهد رسید. 
اعرابی در اندیشه بازگشت به سپاهان در قامت ستاره 

علی اصغر اعرابی در نیمه اول لیگ بیست وسوم ستاره شمس آذر بود 
و با نمایش  های خود مورد توجه ژوزه مورایس قرار گرفت. این 
بازیکن اما در نیم فصل دوم نتوانست در ترکیب طلایی پوشان که با 
بحرانی عجیب روبرو شده بودند، به عملکرد خوب خود ادامه بدهد و 
درحالی که با مورایس هم دچار اختلاف شده بود، به صورت قرضی 
به فولاد خوزستان واگذار شد. اعرابی اما زیر نظر یحیی گل  محمدی 
خودش را خیلی زود پیدا کرد و حالا در انزلی این فرصت را دارد 
تا با ارسال پاس گل حتی از مهدی ترابی که ۸ مرتبه پاس گل داده 
سبقت بگیرد و نامش را به عنوان مهندس جدید لیگ برتر مطرح کند. 
بازگشت او به اصفهان پس از این عملکرد اصلا دور از انتظار نیست.

4 بازیکن به دنبال انجام کار غیرمنتظره 
همان طور که گفته شد ۴ بازیکن هم با 6 پاس گل پشت سر مهدی 
اعرابی قرار دارند. محمد کریمی که در لیگ  ترابی و علی اصغر 
هجدهم با ارسال 7 پاس گل موفق به کسب عنوان بهترین پاسور 
مسابقات شد، پس از محرومیت مقابل هوادار باید در برابر استقلال 
بدرخشد تا برای دومین مرتبه بهترین پاسور لیگ برتر بشود. امین 
جهان کهن ستاره آلومینیوم در لیگ بیست وچهارم بوده و با ثبت 6 
پاس گل امیدوار به هفته پایانی رسیده است. این بازیکن باید در 
قزوین مقابل شمس  آذر بازی کند و مشخص است کار ساده ای برای 

موفقیت در این رقابت ندارد.

نفس ترابی پشت سر حاج صفی و خلعتبری؛ 
همه عناوین انفرادی لیگ در قُرُق تراکتور!

ورزشی  امکانات  از  بازدید  در  روسیه  ورزش  وزارت  نماینده 
کشورمان گفت: ایران در رشته های ورزشی رشد و توسعه خوبی 

دارد و مردم این کشور علاقه  خاصی به ورزش دارند.
 ادوارد آناتولیویچ سوبوچ نایب رئیس فدراسیون اسکی و مشاور 
عالی رییس فدراسیون هاکی روی یخ روسیه هفته گذشته به همراه 
امید قراچارلو عضو هیات رئیسه، اویس حسن زاده مدیر تیم های 
ملی و فرزاد هوشیدری سرمربی تیم ملی مردان هاکی روی یخ 
ایران با هدف بررسی ظرفیت ها از سالن ۱۲ هزار نفری مجموعه 

ورزشی آزادی بازدید کرد.
وی همچنین در ادامه حضور خود از پیست یخ ایس باکس ایرانمال 
بازدید و ضمن جلسه با کاوه صدقی رئیس انجمن هاکی روی 
برگزاری مسابقات  بالای  پیست را حرفه ای و در سطح  این  یخ 

عنوان کرد.
ادوارد آناتلیویچ در راستای توسعه چشمگیر ورزش های زمستانی 
در ایران و همکاری های انجمن هاکی روی یخ کشورمان با روسیه 
به دستور وزارت  توسعه همکاری ها  ابعاد مختلف  بررسی  برای 
ورزش این کشور و با هماهنگی سفارت روسیه با وزارت ورزش 

و جوانان به ایران سفر کرده است.
ادوارد آناتولیویچ سوبوچ با اشاره به ارتباط خوب دو کشور روسیه 
و ایران اظهار داشت: سفر من به تهران برای بررسی شرایط در چند 
رشته ورزشی بود که طی آن با برخی از مسئولان ورزشی ایران 

دیدار و گفت وگو داشتم.
وی ادامه داد: در سفرم به تهران از سالن ۱۲ هزار نفری آزادی، 
پیست اسکی توچال، پیست هاکی روی یخ ایرانمال و باشگاه تنیس 
استقلال و زمین های تنیس مجموعه ورزشی انقلاب بازدید داشتم 
که طی آن با تنیسورهای روسیه که در این رقابت ها حضور دارند 
این رویداد  ما در  نمایندگان  نیز صحبت کردم و خوشحالم که 

حضور دارند.
فدراسیون  رئیس  عالی  مشاور  و  اسکی  فدراسیون  رئیس  نایب 
هاکی روی یخ این کشور تاکید کرد: در ایران میزان علاقه مندی به 
ورزش بالاست و تلاش بسیاری برای رشد و رونق ورزش صورت 
می گیرد. روابط بین دو کشور رشد و رونق در همه ابعاد از جمله 

اقتصادی، تجاری، فرهنگی و ورزشی را به همراه دارد.
از  برخی  در  ایران  داشت:  اظهار  روسیه  ورزش  وزارت  نماینده 
رشته ها قدرت خود را نشان داده است، در کشتی تیم خوب و 
قدرتمندی دارید. در فوتبال نتایج خوبی کسب شده و در رشته هایی 
مانند والیبال و بسکتبال نیز نتایج قابل قبولی به دست آمده است. 
اینکه نماینده تنیس ایران )مشکات الزهرا صفی( به عنوان نخستین 
ورزشکار به رقابت های گراند اسلم استرالیا راه یافته و رافائل نادال 
در  بالایی  ظرفیت  می دهد  نشان  کرده،  گفت وگو  و  دیدار  او  با 

ورزش دارید و باید این روند ادامه داشته باشد.

نماینده وزارت ورزش روسیه: 
مردم ایران عاشق ورزش هستند



عراقچی پیش از دور چهارم مذاکرات:

برنامه هسته ای ایران قابل معامله نیست

چهارم  دور  خصوص  در  کشورمان  خارجه  امور  وزیر 
مذاکرات تصریح کرد: برنامه هسته ای ایران از یک پایه های 
آن  ابعاد  تمامی  و  است  برخوردار  قوی  قانونی  و  حقوقی 
صلح آمیز است و این جزو حقوق مردم ایران است که قابل 
حتی مذاکره و معامله نیست. عباس عراقچی پیش از عزیمت 
به مسقط در خصوص دور چهارم مذاکرات گفت: متاسفانه 
صحبت های ضد و نقیض  زیاد از طرف مقابل می شنویم. هم 
وجود  تناقض  می گیرند  که  مواضعی  در  هم  و  مصاحبه  در 
عوض  مذاکره  بیرون  با  مذاکره  داخل  مواضعشان  دارد. 
می شود و یکی از مشکلات مذاکره است.وزیر امور خارجه 
ایران تصریح کرد: برعکس طرف مقابل، جمهوری اسلامی 
دارد  قرار  اصولی  بر  دارد که  مواضع شناخته شده ای  ایران 
کاملا  ما  مواضع  کردیم.  حرکت  مستقیم  خط  یک  در  ما  و 
حقوقی  پایه های  یک  از  ایران  هسته ای  برنامه  است.  روشن 
و قانونی قوی برخوردار است و تمامی ابعاد آن صلح آمیز 
بود.  خواهد  و  بوده  آژانس  نظارت  تحت  همواره  است. 

و  مذاکره  حتی  قابل  که  است  ایران  مردم  حقوق  جزو  این 
از دستاوردها  ادامه داد: غنی سازی یکی  نیست.وی  معامله 
و افتخارات ملت ایران است و برای این غنی سازی هزینه 
زیادی پرداخته شده است. خون دانشمندان هسته ای ما پای 
این  نیست.  معامله  قابل  قطعا  و  دارد  وجود  دستاورد  این 
همچین  عراقچی  گفتیم.  همواره  و  بوده  ما  روشن  موضع 
نگرانی هایی  و  ابهاماتی  سوالاتی،  اگر  البته  داشت:  اظهار 
و  کنیم  اعتمادسازی  که  هستیم  آماده  باشد،  داشته  وجود 
این  بیشتری جلب شود.  اعتماد  دهیم که  انجام  را  اقداماتی 
منطق ما همیشه از اول بوده و در مذاکرات گذشته هم منطق 
ما همین بود. اکنون هم بر اساس همین منطق به طرف های 
مقابل طرحی که می تواند تضمین کند برنامه هسته ای ایران 
همواره صلح آمیر است را ارائه دادیم.وی ادامه داد: من در 
آستانه دور جدید لازم است تکرار کنم که حقوق مردم ایران 
کاملا مشخص است. اصول و مواضع ما کاملا روشن است 
و اینها چیزهایی نیست که قابل مصالحه یا معامله باشد ولی 

برای اعتمادسازی و شفاف سازی بیشتر از آنچه که هست ما 
آمادگی داریم و امیدواریم طرف مقابل هم با منطق مذاکراتی 

روشن باشد.
میز مذاکره  باید در پشت  مباحث مذاکراتی  عراقچی گفت: 
مذاکرات  منش  برخلاف  آنان  رسانه ای  طرح  و  شود  انجام 
می برد.   سوال  زیر  را  مقابل  طرف  اراده  و  جدیت  و  است 
ما امیدواریم در این دور از مذاکرات بتوانیم یک مذاکرات 
کاملا سازنده و رو به جلو با حفظ مواضع اصولی ایران داشته 
این است  امور خارجه تصریح کرد: اگر غرض  باشیم.وزیر 
نخواهد  هسته ای  سلاح  ایران  که  شود  حاصل  اطمینان  که 
داشت این کاملا قابل حصول است و توافقی که بخواهد این 
مضمون را داشته باشد حتما قابل دسترس است. ولی بیشتر 
باشند  داشته  غیرواقعی  و  غیرمعمول  تقاضاهای  اگر  آن  از 
مذاکرات  که  است  طبیعی  نیست،  شدن  عملیاتی  قابل  که 
با مشکل مواجه خواهد شد.وی همچنین بیان داشت: ما در 
مواجه  سازنده ای  و  مثبت  فضای  یک  با  گذشته  مذاکرات 
بودیم. طرف مقابل ما اصرار داشته همواره جدیت خودش و 
علاقه مندی خودش برای رسیدن به یک توافق را نشان دهد. 
ولی این جدیت الزاماتی دارد و با برخی از مواضع آنان در 
خارج از مذاکرات می گیرند بعضا تناقض پیدا می کند و این 
روند مذاکره را دچار ابهام می کند و از مسیر صحیح خودش 

خارج می کند.
عراقچی ادامه داد: ما درک می کنیم که آنان مخاطبین مختلفی 
را دارند و عواملی هستند که فشار می آورند و دنبال جنگ 
مذاکره  و مشکل  است  آنان  این مشکل  اما  هستند.  افروزی 
که  است  مرامی  و  اصول  مذاکره  میز  پشت  در  باشد.  نباید 
باید رعایت شود و آن هم این است که مسائل مذاکراتی در 
نمی تواند مذاکره صورت  از طریق رسانه ها  بیرون محیط و 
طرف  از  ثابت  مواضع  انتظار  ما  کرد:  تاکید  وی  بگیرد.  
مقابل داریم همانطور که مواضع ایران کاملا ثابت، اصولی و 
بنیادین است. عراقچی درباره زمان مذاکرات و هیئت ایرانی 
اینکه  و  می شود  شروع  امروز  بعدازظهر  از  گفت:مذاکرات 
مذاکره  فضای  که  دارد  این  به  بستگی  بکشد  طول  چقدر 
چگونه باشد و چگونه جلو رویم. تیم کارشناسی ما از قبل 
مستقر شده و در صورت لزوم از آنان بهره گیری خواهد شد. 
وزیر  طریق  از  و  بود  خواهد  غیرمستقیم  همچنان  مذاکرات 

خارجه عمان انجام خواهد شد.

»جوزپ  صریح  اعتراف  خارجه  وزارت  پیشین  سخنگوی 
بورل« به پاکسازی قومی و نسل کُشی رژیم اسرائیل در غزه، 
پاکسازی  و  نسل کُشی  این  در  اروپا  مشارکت  به  اعتراف  را 
ایکس  پیامی در شبکه  »ناصر کنعانی« در  قومی عنوان کرد. 
قومی  پاکسازی  به  بورل«  »جوزپ  صریح  اعتراف  نوشت: 
مشارکت  به  اعتراف  غزه،  در  اسرائیل  رژیم  نسل کُشی  و 
اروپا  زیرا  است،  قومی  پاکسازی  و  نسل کُشی  این  در  اروپا 
همانند دهه های گذشته، در ۲ سال اخیر نیز حامی سیاسی و 
رژیم  این  تسلیحات  از  زیادی  بخش  و  بوده  اسرائیل  نظامی 
سابق  رئیس  بورل«،  است.»جوزپ  کرده  تأمین  را  جنایتکار 

سیاست خارجی اتحادیه اروپا پس از دریافت جایزه اروپایی 
»اروپا  گفت:  اسپانیا  در  یوسته  صومعه  در  پنجم«  »کارلوس 
شاهد بزرگترین پاکسازی قومی از جنگ جهانی دوم است که 
هدفش ایجاد یک »مکان استراحت و تعطیلات« پس از حذف 
دانست  کشی  نسل  را  غزه  در  اوضاع  فلسطینی هاست.«وی 
ابزارهای  تمامی  داشتن  وجود  با  اروپا  اتحادیه  داد،  ادامه  و 
متوقف  در  صهیونیستی،  رژیم  اقدامات  بر  نفوذ  و  اعتراض 
خارجی  سیاست  سابق  است.رئیس  مانده  ناکام  آن  کردن 
آنچه را که  اروپا  »اتحادیه  ادامه داد:  اروپا همچنین  اتحادیه 

می توانست، انجام نداد.«

وزارت اقتصاد؛ یک صندلی و هفت نامزد

قالیباف:
 باید کارآمدی دین در اداره جامعه را به اثبات رساند 

کنعانی:

 اعتراف صریح بورل به نسل کُشی در غزه، اعتراف به مشارکت اروپا در آن است

پیشنهادی  وزیر  عنوان  به  نفر  هفت  نام  کم  دست  تاکنون 
مجلس  نمایندگان  برخی  و  افتاده  زبان ها  سر  بر  اقتصاد 
اما بعضی  می گویند که علی مدنی زاده گزینه نهایی است، 
افراد می گویند شش نفر از هفت نفر لیست مدنظر تنها در 

صورت انصراف طیب نیا شانس دارند. 
کرده  اعلام  دولت  اطلاع رسانی  امور  رئیس  که  شآنطور 
هفته جاری وزیر پیشنهادی اقتصاد توسط معاون پارلمانی 
رئیس جمهور به مجلس معرفی خواهد شد. با نزدیک شدن 
پیشنهادی  وزیر  معرفی  برای  رئیس جمهور  مهلت  پایان  به 
مدنظر  گزینه  در خصوص  گمانه زنی ها  مجلس،  به  اقتصاد 
لیست  به  بیشتری  افراد  و  یافته  افزایش  پزشکیان  مسعود 
برای حضور در ساختمان صوراسرافیل شانس  کسانی که 
دارند افزوده می شود.بر اساس قانون، رئیس جمهور از زمان 
اقتصادی و  امور  استیضاح عبدالناصر همتی - وزیر سابق 
دارایی - در روز ۱۲ اسفند ۱۴۰۳ سه ماه فرصت دارد که 
این  در  کند  معرفی  مجلس  به  را  اقتصاد  پیشنهادی  وزیر 
میان اما گمانه زنی ها در مورد وزیر پیشنهادی اقتصاد زیاد 
اجرایی  معاون   - قائم پناه  محمدجعفر  این  از  پیش  است. 
پیشنهادی  گزینه های  که  بود  کرده   اعلام   - رئیس جمهور 
تهیه و به رئیس جمهور اعلام شده و علی طیب نیا به عنوان 
و  اقتصادی  امور  وزارت  تصدی  برای  فرد  مجرب ترین 
هفت  نام  است.تاکنون  شده  معرفی  پزشکیان  به  دارایی 
مطرح  دارایی  و  اقتصادی  امور  وزارت  تصدی  برای  نفر 
دولت  اقتصاد  وزیر  طیب نیا  علی  از  عبارتند  که  شده 
یازدهم، سیدکامل تقوی نژاد دبیر هیات دولت، شمس الدین 
مدنی زاده  علی  احمدی نژاد،  دولت  اقتصاد  وزیر  حسینی 
دانشگاه شریف، حمید  اقتصاد  و  مدیریت  دانشکده  رئیس 
اول  معاون  اقتصادی  نظارت  و  هماهنگی  معاون   - پاداش 
بورس  رئیس جمهور -، حجت الله صیدی - رئیس سازمان 
این  با  اقتصاد.  اکرمی - سرپرست وزارت  - و رحمت الله 

حال تا زمان معرفی فرد مورد نظر هیچ چیز قطعی نیست.
پس از استیضاح عبدالناصر همتی - وزیر سابق اقتصاد - 
در مجلس که ۱۲ اسفند سال گذشته با ۱۸۲ رای موافق در 
برابر ۸۹ رای مخالف اتفاق افتاد، سید رحمت الله اکرمی به 
عنوان سرپرست این وزارتخانه منصوب شد. رئیس جمهور 
پیشنهادی  گزینه  تا  داشته  زمان  ماه  سه  استیضاح  روز  از 
به  دارایی  و  اقتصادی  امور  وزارت  تصدی  برای  را  خود 

مجلس معرفی کند.
اجرایی  معاون   - قائم پناه  محمدجعفر  پیش،  هفته  چند 
علی  از  جمهوری  ریاست  نهاد  سرپرست  و  رئیس جمهور 
طیب نیا، وزیر اقتصاد دولت یازدهم به عنوان گزینه اصلی 
تصدی وزارت اقتصاد دولت چهاردهم نام برد. با این حال 

طیب نیا هنوز اظهارنظر رسمی در این باره نداشته است.
از  که  فردی  عنوان  به  مدنی زاده  سیدعلی  نام  تازگی  به 
اقبال برای معرفی به عنوان گزینه وزارت اقتصاد برخوردار 
گفته  گذشته  روز  از  قبل  تا  اما  افتاده  زبان ها  سر  بر  است 
می شد او نیز تنها در صورت انصراف یا خروج طیب نیا از 
علیرضا  اما  دارد.دیروز  شانس  مسئولیت  این  برای  لیست، 
سلیمی - عضو هیئت رئیسه مجلس - به یکی از رسانه ها 
اعلام کرد که مدنی زاده گزینه احتمالی دولت برای وزارت 
اقتصاد است. به گفته سلیمی تاکنون نامه ای از سوی دولت 
مبنی بر معرفی وزیر پیشنهادی اقتصاد به هیئت رئیسه قوه 
مقننه ارسال نشده است.شمارش معکوس برای معرفی وزیر 
پیش  مدتی  است.  شده  آغاز  مجلس  به  اقتصاد  پیشنهادی 
مجلس  اقتصادی  کمیسیون  رئیس  نایب   - طغیانی  مهدی 
معرفی  برای  مهلت دولت  آخرین  را  ماه  اردیبهشت   ۱۵  -
وزیر اقتصاد اعلام کرده بود. اما هنوز گزینه مدنظر معرفی 
قرار  که چه کسی  سوال  این  به  پاسخ  در  او  است.  نشده 
است معرفی شود؟ بیان کرده واقعا نمی دانم. هیچکس را به 

عنوان گزینه وزارت اقتصاد به ما اعلام نکرده اند.

حکیم  رهبر  پیام  گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  رییس 
انقلاب در بزرگداشت یکصدمین سالگرد بازتأسیس حوزه 
دستاوردهای  که  بود  جامع  و  دقیق  متن  یک  قم  علمیه 
تأثیرگذار این حوزه را از تشکیل تا امروز با نگاهی جدید 

برشمرده است. 
محمدباقر قالیباف رئیس قوه مقننه در نطق پیش از دستور 
گفت: در ابتدا ایام مبارکی را که با نام امام رضا)ع( مزین 
شده است، به همه مردم عزیز ایران تبریک عرض می کنم 
و از همه محبیّن ایشان طلب دعا برای انجام وظیفه بهتر در 

خدمت به مردم دارم.
بزرگداشت  در  انقلاب  حکیم  رهبر  پیام  افزود:  وی 
متن  یک  قم  علمیه  حوزه  بازتأسیس  سالگرد  یکصدمین 
حوزه  این  تأثیرگذار  دستاوردهای  که  بود  جامع  و  دقیق 
و  است  برشمرده  جدید  نگاهی  با  امروز  تا  تشکیل  از  را 
نقشه راه تحول برای رسیدن به حوزه ای پیشرو و سرآمد را 

به زیبایی تبیین کرده است.
رئیس مجلس ادامه داد: عالمان و محققان و صاحب نظران 
در  بلکه  علمیه  حوزه های  در  نه فقط  دست اندرکاران  و 

دانشگاه و در کل نهاد علم کشور با دقت در مضامین این 
پیام، به نکات ارزشمندی خواهند رسید.

قالیباف بیان کرد: ایشان در این پیام مهمترین وظیفه حوزه 
را بلاغ مبین دانستند و آن را تنها محدود به تبلیغ ندیدند، 
دامنه  فرمودند:  انگاشته  بزرگ  دامنه ای  دارای  را  آن  بلکه 
این ابلاغ، گستره ای عظیم است از معارف والای توحیدی 
تا وظایف شخصی شرعی و از تبیین نظام اسلامی و شاکله 
بسی  و  زیست  محیط  و  زندگی  سبک  تا  آن  وظایف  و 

عرصه ها و زوایای دیگر حیات بشری.
به منزله  را  مبین  بلاغ  تعبیر  بتوان  شاید  کرد:  اظهار  وی 
مهمترین  را  مفهوم  این  و  کرد  تلقی  رهبری  پیام  شاه بیت 
به نظر  انگاشت.  ایشان  پیام  بر سراسر  مسئله و روح حاکم 
که  است  این  به معنای  ایشان  پیام  در  مبین  بلاغ  می رسد 
که  کند  تلاش  و  نکند  فروگذار  را  دین  از  چیزی  انسان 
پایه  بر  سازد.  محقق  جامعه  در  ظرفیتش  همه  با  را  دین 
همین جنبه از پیام رهبری است که باید کوشید کارایی و 
کارآمدی دین را در اداره جامعه به اثبات رساند، هدفی که 

جز به پشتوانه حوزه های علمیه میسر نخواهد شد.

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: ابراهیم بهمنی جلالی
لیتوگرافی و چاپ شاخه سبز قم		
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دکتر سلیمانی شهردار املش؛ 

رویکرد تیم مدیریت شهری در املش بر حول محور مسائل عمرانی ست
شهر املش ظرفیت های بسیار خوبی برای توسعه دارد

عبدالرضا سلیمانی شهردار املش در گفتگوی اختصاصی با خبرنگار نسیم 
ضمن ابراز رضایت از تعامل خوب شهرداری و شورای اسلامی این شهر 
تقویم  داشتیم  شهر  با شورای  که  همکاری خوبی  با  ؛ خوشبختانه  گفت 
و مذهبی و عمرانی  فرهنگی  انجام کارهای  برای  امسال  اول  ماهه  شش 
بسته شده و هم اکنون در حال اجراست و تا پایان شش ماهه امسال تمام 

کارها مشخص شده و به نوبت در حال اجراست.
بهره  به مرحله  از قبل داشتیم  اکثر پروژه هایی که  شهردار املش گفت؛ 

برداری رسیده و یا در مرحله  اتمام پروژه قرار دارد .
و  تخریب  بود  قدیمی  و  فرسوده  پل  پل شهید رحیمی که  مثال  بعنوان   
مجددا بازسازی شد و نرده های اطراف آن نصب گردیده و هم اکنون در 

مرحله بهره برداری قرار دارد .
دکتر سلیمانی از خرید یک دستگاه ماشین حمل زباله ۱۹ تنی و خرید 

دو دستگاه نیسان خبر داد و در ادامه افزود ؛ قرار داد آتش نشانی و ست 
نجات و ماشین متوفی هم بسته شده و انشالله طی مدت یکی دوماه آینده 

به دست ما خواهد رسید .
وی در ادامه با اشاره به اینکه رویکرد تیم مدیریت شهری در املش بر 
حول محور مسائل عمرانی ست گفت ؛ ما بودجه را با مبلغ ۱۶۰ میلیارد 
تومان بستیم  که از این میزان ۶۵ درصد مربوط به بودجه عمرانی و ۳۵ 

درصد آن جاری می باشد.
 سلیمانی تصریح کرد ؛ با این روش سعی داریم عقب ماندگی هایی که 
از دوران قبل در این شهر بوده را جبران کنیم و امنیت و آرامش را برای 

شهروندان بیشتر کنیم. 
بعنوان  از حضور شما  یکسال  این سوال که  به  پاسخ  در  دکتر سلیمانی 
خیر  یا  هستید  راضی  عملکرد خود  از  و  می گذرد  شهر  این  در  شهردار 

گفت ؛ 
و  بود  عمرانی  کارهای  توسعه  بر  شورا  محترم  اعضای  و  بنده  تلاش 

بحمدالله در این راه موفق بوده ایم.
بود   مردم  اساسی  نیاز  که  رحیمی  شهید  پل  کردم   عرض  که  همانطور 
بازسازی شد و در خیابان مدرس که از خیابان های بزرگ شهر املش می 
باشد جدول گذاری و فرش موزاییک آن انجام شد و پایه های تیر چراغ 
انشالله بزودی عملیات آسفالت آن هم  اجرایی  نیز نصب گردید و  برق 

خواهد شد. 
همچنین در  خیابانهای میان محله ، شهید مطهری و خرشتوم که خیابانهای 

اصلی ورود به شهر هستند را جدول گذاری کردیم.
این  ؛  به اصلاح میدان چای اشاره کرد و گفت  ادامه  دکتر سلیمانی در 
انجام  نیاز داشت که خوشبختانه  میدان خطر آفرین بود و به اصلاحاتی 

شد .و  اصلاحات میدان امام خمینی هم  بزودی انجام خواهد شد.
 شهردار املش همچنین از بازسازی حمام قدیمی این شهر  با قدمتی بیش 
از ۱۵۰ سال  اشاره کرد و افزود ؛این مکان چندین سال به صورت متروکه 
کارشناسان  بررسی  و  ارزیابی  مورد   ۱۴۰۳ سال  در  و  بود  مانده  باقی 
میلیون   ۵۰۰ حدود  آن  بازسازی  هزینه  و  گرفت  قرار  فرهنگی  میراث 

تومان برآورد شد.
از سوی شهرداری  پروژه  این  اجرای  هزینه   : کرد  نشان  سلیمانی خاطر 
تأمین شده و نظارت بر آن بر عهده اداره میراث فرهنگی است. قرارداد 

بازسازی این حمام منعقد شده و هم اکنون در حال اجرا می باشد. 
شهردار املش در ادامه صحبتهای خود از طراحی سه میدان در محورهای  
چهارراه تابستان نشین ، مصلی و حاجی آباد اشاره کرد و تصریح کرد 
؛ با تصویب این  طرحها در شورای ترافیک بزودی کارهای اجرایی آن 

انجام خواهد شد.
دکتر سلیمانی از ادامه آسفالت و زیر سازی کمربندی املش خبر داد و 
گفت؛ پیمانکار این پروژه کارهای زیر سازی آن را انجام داده و انشالله 

طی هفته های آینده تا متراژ  ۵۰۰ متر آن آسفالت خواهد شد .

شهردار املش در ادامه صحبتهای خود از طراحی سه میدان در محورهای 
چهارراه تابستان نشین ، مصلی و حاجی آباد اشاره کرد و تصریح کرد ؛
 با تصویب این طرحها در شورای ترافیک بزودی کارهای اجرایی آن 

انجام خواهد شد
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